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La Generalitat tomba el 
macroparc de plaques solars 
que es volia fer a Osona
Territori, però, ha donat llum verda inicialment a un de dimensions més reduïdes a Folgueroles, a tocar de l’Eix
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Aquest divendres ja s’haurà adminis-
trat la primera dosi de la vacuna contra 
la Covid-19 a gairebé totes les residèn-

cies d’Osona. La xifra de vacunats s’ele-
va a 3.000 persones entre Osona i el 
Ripollès. A l’Hospital de Campdevànol 

hi ha 37 ingressats per Covid i als 
d’Osona, 71. El Procicat va decidir pror-
rogar una setmana més les restriccions.

Ja hi ha més de 3.000 vacunats

(Pàgines 2 a 5) Membres de l’equip d’infermeria que està vacunant contra la Covid-19 a Osona

(Pàgines 6 i 7)

Vila d’Abadal: “Per 
accedir al medi 
s’haurà de pagar; 
també pago el 
pàrquing a Barcelona”

(Pàgines 16 i 17)

Acord per evitar 
complir la sentència 
d’enderroc d’un 
bloc de pisos a 
Campdevànol

(Pàgina 13)

Peces d’escacs fetes a Sant Pere 
L’empresa d’Anna Bassaganya ha recuperat la fabricació de 
peces d’escacs a Sant Pere de Torelló coincidint amb l’èxit de 
la sèrie Gambito de dama, que n’ha fet augmentar les vendes.

(Pàgina 27)
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Una perruqueria centenària
Ginestet Perruquers, actualment al carrer Manlleu de Vic, arri-
ba als 100 anys de vida de la mà de tres generacions de la famí-
lia: Joaquim, Josep i Pep Ginestet (els dos últims, a la foto).

(Pàgines 38 i 39)
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Queixes al Lluçanès 
i el Bisaura per 
una avaria que els 
va deixar 36 hores 
sense internet

(Pàgina 19)

La Fiscalia 
denuncia la planta 
de Fervosa de 
Manlleu per uns 
vessaments

(Pàgina 8)

L’aparcament del 
parc Maria Àngels 
Anglada avança 
amb el vot contrari 
de l’oposició de Vic

(Pàgina 11)
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D’esquerra a dreta, Mònica Comerma, Matías Contreras i Berta de Buen, aquest dimarts a la Residència Prat

La Covid-19 va colpejar de valent la Residència Prat de Tona

“Ens dona esperança per 
anar tornant a la normalitat”

Tona

Guillem Freixa

En un moment d’incertesa, 
desconeixement i manca 
de recursos adequats, la 
Residència Prat de Tona va 
ser el primer lloc d’Osona i 
el Ripollès on la pandèmia 
va mostrar la seva màxima 
cruesa. La Covid-19 es va 
escampar com la pólvora 
entre els residents –causant 
més d’una desena de vícti-
mes mortals– i la plantilla 
–deixant-la gairebé sense 
efectius–, i les errades en la 
gestió de la crisi per part de 
l’antiga direcció van compor-
tar que el 2 d’abril la Gene-
ralitat decidís intervenir el 
centre. “Va ser horrorós. Ens 
va superar una situació que 
aleshores ningú coneixia del 

tot bé”, explica encara amb la 
veu trencada al recordar-ho 
Mònica Comerma, psicòloga 
de la residència. 

Amb les mesures de 
protecció individual i la 
sectorització de l’edifici 

adequades, “i un treball de 
tot l’equip professional de 
10”, segons remarca l’actual 
directora, Berta de Buen, la 
Residència Prat va aconse-
guir estabilitzar la situació 
i superar la segona onada. 
Dissabte passat, a les portes 

de la tercera onada, l’equi-
pament va viure un dia molt 
especial després de tot el 
succeït en els últims mesos: 
la vacunació del 95% dels 
residents així com també de 
la plantilla. “La vacuna ens 
dona esperança per anar tor-
nant a la normalitat”, apunta 
Comerma, mentre que De 
Buen reconeix que en l’àm-
bit sanitari “ha sigut una 
molt bona notícia”.    

Hi coincideix Matias Con-
treras, que descriu la vacu-
nació “com un moment de 
molta alegria” però també de 
màxima importància per als 
residents, “ja que esperem 
que no caigui més gent per 
culpa de la Covid-19”. El seu 
cas particular, assegura, “fa 
que cregui en les vacunes”. I 
és que Contreras ja va viure 

una altra epidèmia quan 
era un infant, la que va 
provocar la poliomielitis. 
La va patir poc abans que 
aparegués una vacuna “que 
m’hauria estalviat una vida 
plena d’operacions i de 
ferros al cos”, per tant quan 
li van proposar de vacunar-
se no va tenir dubtes: “Sé 
que no és innocu, et posen 
el bitxo; però és la millor 
manera que tenim per pro-
tegir-nos”.

Precisament l’objectiu 
de protegir els residents 
“i que no sigui culpa meva 
que el virus torni a entrar” 
és el principal argument 
perquè els professionals 
s’hagin vacunat. Tot i això, 
haurien agraït més infor-
mació “entenedora per a 
tots els treballadors del 
sector” i aconseguir “ser 
conscients de per què ens 
vacunem; no vacunar-nos 
perquè diuen que ho hem 
de fer”, apunta De Buen. 
En aquesta línia, Comerma 
afegeix que posar-se una 
vacuna tan nova “potser 
fa respecte”, però estant a 
primera línia “no prens la 
decisió a títol individual 
sinó pensant en el bé col-
lectiu”. 

La vacuna ha de suposar 
una primera xarxa de segu-
retat per a un sector, el de 
les residències, “marcat 
encara a dia d’avui per la 
incertesa i la renovació 
constant de protocols i 
mesures”, diu De Buen. Per 
contra, el que asseguren 
que ha consolidat la Covid-
19 és la seva vocació de tre-
ballar amb la gent gran, tot 
i que cal abordar “de mane-
ra urgent” un nou model 
de residències. I conclouen 
que l’esclat de la pandèmia 
“va demostrar que les resi-
dències érem a la cua en 
prioritat”, i que cal posar-
les a primera línia “amb els 
recursos adequats”.

“Fa respecte, 
però ens l’hem 
de posar per un 

bé col·lectiu”

Viladrau, Tona, Sant Joan de les Aba-
desses o Sant Pau de Segúries formen 
part dels municipis d’Osona i el Ripo-
llès que ara presenten pitjors indica-

dors pel que fa a la Covid-19. Tot i això, 
les dades globals no empitjoren a cap 
de les dues comarques i de moment 
l’Hospital de Vic manté una activitat 

programada que ja s’ha hagut d’ajornar 
a Manresa o Igualada. Planeja l’ombra 
de la tercera onada de la pandèmia, 
però també s’avança en la vacunació. 

Més de 3.000 vacunats
A partir d’aquest divendres a Osona només quedarà pendent la Fundació Gallifa de Sant Hipòlit i la Casa Sacerdotal 

de Vic. Al Ripollès, la residència de Sant Joan s’ha sumat a la campanya després de donar per superat el seu brot

Vic/Ripoll/Moià

T. Vilamala / I. Muntadas   

Tot i que va començar més 
tard que al Bages o el Ber-
guedà, la vacunació contra 
la Covid-19 ha avançat a bon 
ritme a Osona i aquest diven-
dres ja s’haurà administrat 
la primera dosi a gairebé 
totes les residències. Segons 
explica la coordinadora de la 
campanya, Raquel Comellas, 
només quedaran pendents 
la Fundació Gallifa de Sant 
Hipòlit i la Casa Sacerdotal de 
Vic, ja que s’hi han detectat 
brots lleus de coronavirus. 
En paral·lel, els darrers deu 
dies també s’ha vacunat més 
d’un miler de professionals 
sanitaris d’atenció primària, 
l’Hospital Universitari de 
Vic i l’Hospital Universitari 
de la Santa Creu, una llista 
a la qual se suma aquest 
divendres el Sant Jaume 
de Manlleu. Això fa que la 
comarca hagi completat la 
primera tanda de vacunaci-
ons cenyint-se molt al guió 
previst. La setmana entrant 
serà d’impàs, reservada a 
la planificació logística per 
assegurar que a partir del 26 
de gener es pugui realitzar la 
segona punxada als centres 
on hagin passat 21 dies entre 
dosi i dosi. Comellas detalla 
que també serà llavors quan 
confien iniciar la campanya a 
la Casa Sacerdotal i la Funda-
ció Gallifa. 

Al Ripollès, els últims 
dies s’ha superat el llindar 
dels 300 vacunats i, tal com 
avançava l’edició d’EL 9 NOU 
de dilluns, ja s’han adminis-
trat les primeres dosis a la 
Fundació Guifré de Ripoll, 
a 85 professionals de l’ABS 
Ribes-Campdevànol i l’hospi-
tal comarcal i a 80 persones 
més entre la residència i el 
CAP de Camprodon. També 
va ser significativa la jornada 
d’aquest dijous a la Fundació 
Emma de Sant Joan, ja que 
hi van entrar els equips de 
vacunació després de donar 
per tancat un brot de coro-
navirus que ha provocat 10 
defuncions i 33 casos posi-
tius. En total en aquest cen-
tre s’hi van injectar 82 dosis 
del vaccí, la totalitat dels 43 
residents i a 39 dels 49 treba-
lladors. La directora, Mònica 
Rebollo, celebrava deixar 
enrere moments tan “compli-

cats”, sobretot perquè quan 
es va declarar el brot van 
perdre molt personal malgrat 
haver-ne contractat preven-
tivament. Des de llavors, tot-
hom “ho ha donat tot”, i Rebo-
llo recordava que alguns 
professionals van treballar 
durant 12 dies seguits sense 

cap de descans per atendre 
millor la gent gran. A més a 
més, el personal d’infermeria 
va estar sempre disponible. 

Una de les dades que es 
desprenen de l’arrencada 
de la campanya a Osona i el 
Ripollès és que gairebé totes 
les persones que viuen en 

residències demanen que 
se’ls administri la vacuna, 
mentre que el percentatge 
oscil·la entre el 75% i el 85% 
en el cas dels sanitaris. “La 
gent que diu que no és míni-
ma i creiem que de cara a les 
segones dosis podrem repes-
car els indecisos, perquè 

cada cop n’estem convencent 
més. Veuen que els efectes 
adversos són mínims, que 
no passa res, i que aquesta 
és l’única esperança perquè 
s’acabi el malson”, explica 
Comellas.

Avançar en l’adminis-
tració de la vacuna, que de 
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moment continua sent la de 
Pfizer-Biotech a totes dues 
comarques, exerceix de con-
trapunt en unes setmanes 
que es preveuen complexes 
a causa de la tercera onada 
de la pandèmia. L’Hospital 
de Campdevànol ha arribat 
aquest dies al rècord de 
pacients ingressats des del 
març, 37, 23 dels quals amb 
infecció activa i 14 que es 
recuperen dels efectes de la 
Covid-19. Pel que fa a Osona, 
els malalts amb coronavirus 
continuen repartits entre 
l’Hospital Universitari de 
Vic (34) i el de la Santa Creu 
(37). La xifra total ha aug-
mentat de 57 a 71 l’última 
setmana, però de moment 
l’impacte de la tercera onada 

no s’estaria notant tant com 
a la resta de la Catalunya 
Central. Això explica que 
a l’Hospital d’Igualada o la 
Fundació Althaia de Manresa 
s’hagin començat a posposar 

visites i cirurgies no urgents 
mentre que aquí, de moment, 
es manté l’activitat progra-
mada. Segons dades de la 
regió sanitària Catalunya 
Central, actualment l’ocupa-
ció mitjana als quatre hospi-

tals d’aguts de la demarcació 
sobrepassa el 88%, i dels 
716 llits d’aquests centres 
un 28% estan ocupats per 
pacients amb Covid-19. Les 
pitjors xifres les registren les 
unitats de cures intensives: 
tres de cada quatre places 
corresponen a persones afec-
tades pel SARS-CoV-2. “Cal 
tenir molt presents les mesu-
res d’evitar la mobilitat, fer 
teletreball sempre que sigui 
possible, reduir el contacte 
social, mantenir les distànci-
es, usar mascareta i rentar-se 
les mans freqüentment”, 
recorden des de la direcció 
de comunicació de la regió 
sanitària.

En el cas d’Osona, els 
indicadors que mesuren 

l’evolució del coronavirus 
es mantenen estables en un 
risc de rebrot de 501 punts 
i una velocitat de transmis-
sió d’1,08, és a dir que cada 
nova onada de 100 infectats 

acaben transmetent la Covid-
19 a 108 persones més. Vic i 
Manlleu, que la tardor passa-
da encapçalaven el rànquing 
de les ciutats catalanes amb 
pitjors dades, ara han baixat 
als últims llocs de la taula.

Encara que no es noti en 
el volum d’ingressos a l’Hos-
pital de Campdevànol, les 
xifres globals del Ripollès 
també milloren respecte a 
setmanes anteriors, ja que 
els 1.555 punts de fa set dies 
han baixat a 1.217 en el cas 
del risc de rebrot. El ritme de 
propagació del SARS-CoV-2 
(0,97) actualment es troba 
per sota d’1. Això no vol dir, 
però, que la situació sigui 
confortable a tots els pobles: 
les últimes setmanes s’han 
disparat els indicadors de 
Sant Pau de Segúries, Par-
dines, Ogassa i Sant Joan de 
les Abadesses. Tampoc són 
bones les dades de Viladrau, 
Tona, Prats de Lluçanès o 
Sant Feliu Sasserra.
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Membres de l’equip d’infermeria que està vacunant contra la Covid-19 a Osona. Soto és la primera començant per l’esquerra a la fila de baix

A tots els fronts
A Osona hi ha una vintena d’infermeres que administren la vacuna. A banda de la seva feina 

als CAP, hospitals o residències, contribueixen a accelerar l’esperada immunitat de grup

Vic

Txell Vilamala

Adriana Soto va començar la 
carrera de Dret, però al cap 
de poc temps es va adonar 
que la seva vocació de servei 
a la ciutadania tenia més a 
veure amb les cures que no 
pas els jutjats, de manera 
que va aparcar les lleis i els 
manuals i es va matricular a 
Infermeria. Ara fa 12 anys 
que exerceix a l’Hospital 
Universitari de Vic. Origi-
nària de Colòmbia, hi va 
arribar després de superar 
un procés de captació de 
talent del govern espanyol 

i aquí, a banda de treballar, 
s’ha enamorat i casat. Això fa 
que tingui coll avall la deci-
sió de quedar-se a Catalunya 
per sempre més. La feina al 
servei d’urgències i emer-
gències li agrada molt, i 
des d’aquest gener també 
s’ha convertit en una de les 
infermeres que estan admi-
nistrant la vacuna contra la 
Covid-19 a Osona. “Treballo 
de nits i amb els dies de 
descans puc compatibilitzar 
totes dues coses”, explica 
Soto.

Sumant-se a la campanya 
s’ha retrobat amb Núria 
Gordo o Lucia Ferreria, 

companyes d’atenció pri-
mària amb qui abans de la 
pandèmia coincidia algunes 
nits a l’hospital, ja que des 
del 2008 i fins al març passat 
totes les urgències noctur-
nes de la comarca se centra-
litzaven al mateix edifici. 
Llavors era habitual veure’s 
als passadissos o que unes 
i altres es donessin un cop 
de mà en serveis complicats. 
Ara treballen literalment 
colze a colze per administrar 
la vacuna que ha de frenar 
l’expansió del coronavirus.

Elles són tres infermeres 
d’un equip de 20 que en 
poc més d’una setmana s’ha 

desplaçat a gairebé totes les 
residències de gent gran i 
amb persones dependents 
d’Osona, els CAP i els hos-
pitals. “Buscaven personal 
voluntari i no vaig dubtar”, 
apunta Soto, “així he estat 
a tots els fronts. Atenent 
els pacients que arriben a 
urgències, seguint la recu-
peració dels de l’UCI, encara 
que no tots se n’hagin sor-
tit”, i finalment contribuint 
a accelerar la immunitat de 
grup que “ha de tancar la 
porta a la pandèmia”. I és 
que ella ho té molt clar: la 
vacunació és “el principi de 
la fi d’aquest malson”. 

Participar de la campanya 
totes les infermeres amb 
qui ha parlat EL 9 NOU ho 
descriuen amb il·lusió i 
satisfetes d’aportar el seu 
granet de sorra al camí 
que ha de culminar amb 
el retorn a la normalitat. 
Destaquen, això sí, que és 
“estressant”. A banda de la 
necessitat d’ultracongelació 
i la dificultat de fer arribar 
el vaccí del cor d’Europa a 
Catalunya, la dosi que s’in-
jecta a les persones s’ha de 
preparar barrejant-la amb 
sèrum fisiològic i seguint 
un procés que exigeix 
complir fil per randa cada 
pas. “Això genera pressió, 

perquè fa molt temps que 
esperem la vacuna i ara 
nosaltres tenim la respon-
sabilitat d’administrar-la 
correctament. No pot ser 
que per un error correm el 
risc que no sigui efectiva”, 
deia Gordo aquest dime-
cres. Igual que Ferreira, 
ella exerceix a l’atenció 
primària –abans havia estat 
auxiliar i tècnica de labo-
ratori–, però celebra que la 
campanya estigui implicant 
infermeres de diferents 
àmbits assistencials, des 
dels CAP fins als hospitals 
o les residències: “Fem un 
vincle molt favorable”.

L’altre vessant gratificant 
és la rebuda de la vacuna 
per part de la ciutadania. 
Malgrat que entre els sani-
taris hi ha més dubtes, a 
la Residència Prat de Tona 
les van acollir amb aplaudi-
ments. Són infermeres. A 
banda de curar, estan acos-
tumades a cuidar els paci-
ents, però ara també s’han 
compromès a protegir-los.

La dosi s’ha de 
preparar d’una 

manera molt 
concreta. Això 
genera pressió

Rècord de 
pacients amb 

Covid ingressats 
a Campdevànol

L’hospital de Vic 
de moment no 

ajorna activitat 
programada
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Una setmana més amb les mateixes restriccions
Vic/Ripoll La Generalitat mantindrà com a mínim durant una setmana més 
les restriccions actuals, incloent-hi el confinament municipal permanent, el 
toc de queda nocturn i les limitacions que afecten la restauració, el comerç 
o les activitats extraescolars. La consellera de Salut, Alba Vergés, va justifi-
car-ho aquest dimecres explicant que malgrat haver contingut la pandèmia 
i no créixer “exponencialment”, encara no s’ha redreçat la tendència a l’alça 
en el nombre de contagis: “Tampoc podem descartar una acceleració com la 

que estan vivint països del nostre entorn, per això cal mantenir la prudència i 
actuar amb màxima anticipació. Comptem amb l’esforç de tota la ciutadania”. 
Josep Maria Argimon, secretari de Salut Pública, hi afegia que entre dissabte 
i diumenge s’espera veure un “cert alentiment” de la propagació del virus, 
i que alguns indicadors conviden a un “molt, molt moderat optimisme”. La 
Generalitat calcula que 1.000 casos diaris seria la xifra màxima per mante-
nir l’equilibri del sistema sanitari, però aquesta segona setmana de gener 
tot apunta que s’arribarà a 24.000 tenint en compte un període de set dies. 
“Encara estem molt lluny”, sentenciava el secretari de Salut Pública.

A Vic i Ripoll, 320 
denúncies en un mes

Vic/Ripoll La Guàrdia 
Urbana de Vic va interposar 
229 denúncies per incom-
pliments de les mesures 
de prevenció entre l’1 de 
desembre i el passat dia de 
Reis. La majoria estan rela-
cionades amb saltar-se el 
confinament (176) i no por-
tar mascareta (45). Durant 
el mateix període, a Ripoll 
també es van aixecar 91 
denúncies. La Policia Local i 
els Mossos han incrementat 
els controls a les estacions 
de tren i autobús i, conjun-
tament amb Protecció Civil 
i l’empresa del Grup Protec-
ta, es manté la vigilància als 
mercats ambulants. 

Alerta amb les estafes 
fent-se passar per Salut
Seva L’Ajuntament de 
Seva ha alertat sobre una 
possible estafa relacionada 
amb la vacuna o les 
proves de detecció del 
coronavirus. Es tracta 
d’un home i una dona que 
circulen amb un maletí i 
realitzen trucades als veïns 
fent-se passar per Salut.

El Brull

N.P.

L’Ajuntament del Brull man-
té les queixes per la presèn-
cia de visitants que se salten 
el confinament municipal. En 
el cas de Collformic, els vehi-
cles que hi ha constantment 

REUNIONS SOcIalS
Com a màxim 6 persones de dues bombolles 
de convivència diferents.
En espais tancats, cal limitar les trobades 
tant com sigui possible i només per visitar 
persones amb dependència o vulnerabilitat.

cONfINamENt pERImEtRal
a catalunya: Restringides l’entrada i sortida 
sense motiu justificat.
municipi: S’imposa el confinament munici-
pal cada dia de la setmana. Mobilitat laboral 
només permesa si no es pot teletreballar.

cONfINamENt NOctURN
Cada dia de les 10 del vespre a les 6 del 
matí.

tREball
Sempre que es pugui s’ha de prioritzar el 
teletreball. 
Suspesos: Congressos, convencions, fires i 
activitats assimilables.

EdUcacIó
Universitats: La docència teòrica ha de ser 
en format virtual.
batxillerat i cicles formatius: Cal reduir 
l’activitat presencial.

Educació Secundària Obligatòria, primà-
ria i Infantil: Es reprèn el curs de manera 
presencial a partir de dilluns.

ExtRaEScOlaRS I EdUcacIó 
EN El llEURE
permeses: Les activitats extraescolars 
i esportives que es realitzen als centres 
educatius i amb els mateixos grups estables 
que a les classes. 
Suspeses: Tota la resta d’activitats extraes-
colars, esportives i de lleure.

ESpORt
Aforament del 50% als equipaments a l’aire 
lliure. En el cas d’esports d’equip, un màxim de 
6 persones sempre que sigui a fora (exceptu-
ant l’esport federat).
tancats: Gimnasos i equipaments d’interior.
piscines: Obertes amb un aforament màxim 
del 30%. 

cOmERçOS I cENtRES 
cOmERcIalS
El petit comerç, les superfícies de menys 
de 400 m2 i els mercats no sedentaris poden 
treballar de dilluns a divendres amb un 30% 
de l’aforament.
tancats: Centres i recintes comercials de 

més de 400 metres quadrats. 
Els caps de setmana només mantenen 
l’activitat les botigues i serveis de primera 
necessitat (incloses perruqueries i centres 
d’estètica amb cita prèvia).

REStaURacIó
Locals oberts de 2/4 de 8 a 2/4 de 10 del matí 
i de la 1 del migdia a 2/4 de 4 de la tarda. A 
la nit, recollida in situ fins a les 10, mentre 
que el lliurament a domicili s’allarga fins a 
les 11. 

cUltURa I actIvItatS  
REcREatIvES
cinemes, teatres, auditoris, sales de con-
certs, museus, biblioteques i sales d’exposi-
cions poden obrir amb un aforament del 50% 
i un màxim de 500 persones ampliable a 1.000 
si la ventilació és òptima. parcs infantils: 
Oberts fins a les 8 del vespre amb ocupació 
del 50%.
tancats: Espais infantils lúdics interiors, fes-
tes majors, bingos, casinos i sales de festa.

actES RElIgIOSOS
Aforament del 30%, amb un màxim de 500 
persones. A l’aire lliure o amb ventilació 
òptima, la xifra es pot ampliar a 1.000.
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mesures contra la covid-19 vigents del 7 al 24 de gener Font: Generalitat de Catalunya

El Ripollès fa 
front comú 
amb l’Alt 
Pirineu i l’Aran 

Ripoll

EL 9 NOU
El Ripollès va participar 
aquest dijous en una reunió 
sense precedents on va coin-
cidir amb la resta de consells 
comarcals de l’Alt Pirineu i 
l’Aran per reclamar un trac-
tament diferencial per part 
del Procicat a l’hora d’imple-
mentar mesures de preven-
ció per evitar el contagi de la 
Covid-19. En aquesta línia, 
els representants ripollesos 
coincideixen que les accions 
proposades per tot Catalunya 
resulten incoherents i 
excessives per a un territori 
amb una densitat de població 
molt baixa. Mesures com el 
confinament municipal es 
consideren insostenibles i 
impracticables sobretot en 
pobles petits. Els participants 
en la reunió van consensu-
ar un manifest exposant la 
problemàtica i reclamant que 
es tingui en compte la seva 
peculiaritat.
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Cotxes a l’aparcament de Collformic, aquest dijous al matí

al pàrquing han impedit que 
es pugui retirar el gel i la 
neu que va caure el cap de 
setmana. En aquesta zona el 
temporal va acumular trenta 
centímetres de neu als punts 
més elevats i congestes de 
fins a un metre provocades 
pel vent, la qual cosa con-

A Collformic encara no han pogut acabar de retirar el gel i la neu

Queixes del Brull pels visitants que 
se salten el confinament municipal

tinua sent un reclam per a 
algunes persones malgrat 
les restriccions. “Demanem 
prudència, que la gent faci 
confinament, el que s’ha de 
fer. D’anar al Matagalls ja hi 
seran a temps l’hivern que 
ve”, defensa Ferran Teixidó, 
alcalde del Brull.

La presència de cotxes 
aparcats a la carretera ha 
dificultat en alguns casos la 
neteja de l’accés als camins 
que porten a les cases dis-
seminades. Teixidó també 
lamenta que en el moment 
de retirar la neu de la carre-
tera BV-5301 es van obviar 
aquestes entrades. 

El conjunt de la situació fa 
que l’alcalde es mostri molt 
crític amb la Diputació de 
Barcelona i el pla de mobili-
tat que va activar a la tardor 
per evitar la massificació al 
Parc Natural del Montseny: 
“No funciona. Està fet des 
d’un despatx de Barcelona 
i sense ser conscients de la 
nostra realitat”. 
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Dinou grups confinats a Osona 
després de la tornada a les aules
Al Ripollès, per ara, només hi ha un grup que fa classes de forma telemàtica. Al Moianès, cap

Vic/Ripoll/Moià

Guillem Rico

Des de l’inici de curs els 
diversos experts han insistit 
en el fet que els contagis en 
alumnes de centres escolars 
que han obligat a enviar a 
casa grups estables d’escoles 
i instituts provenen de fora. 
La previsió després de tres 
setmanes de vacances de 
Nadal, en què hi poden haver 
hagut més contactes entre 
persones en àpats familiars, 
era que hi hagués un aug-
ment de contagis en el marc 
també del que els experts 
anomenen la tercera onada 
de la pandèmia. Osona va ser 
la comarca de la Catalunya 
Central on per la situació 
epidemiològica, segons el 
Departament d’Educació, es 
van haver d’aïllar o confinar 
més grups bombolla. En 
aquesta primera setmana de 
tornada a les aules, segons 
fonts del mateix departa-
ment, són 19 els grups que 
s’han hagut de confinar d’11 
centres diferents dels 136 
que hi ha en total, repartits 
en vuit municipis. Quatre 
d’aquests són a Manlleu: 
l’escola Pompeu Fabra, amb 
tres grups; la Vedruna, amb 
un; l’institut Antoni Pous 
i Argila, amb un altre, i els 
Quatre Vents també amb un. 
També hi ha dos grups que 
fan educació en línia a El 
Roure Gros de Santa Eulàlia, 
tres a l’institut escola Marta 
Mata de Torelló, dos a l’Ins-
titut de Taradell, tres a Les 
Basseroles de Sant Miquel de 
Balenyà, un a La Farigola de 
Seva i un altre al Sant Miquel 
dels Sants de Vic. Comparant 
les dades amb la primera set-
mana de curs del setembre, 
la xifra d’ara és una mica més 
alta, ja que llavors van ser 16 
els grups confinats que esta-
ven repartits en 13 centres 

Orís dona ajuts als veïns per finançar testos  
i fer serologies per detectar la Covid-19
Orís

G.R.

“Cada vegada serà més 
necessari per accedir a llocs, 
viatges, per qüestions labo-
rals o de prevenció” fer-se 
un test per detectar la Covid-
19, explica l’alcalde d’Orís, 
Arnau Basco (JxCat). Tenint 
en compte aquestes premis-

ses, el consistori ha aprovat 
una nova línia d’ajut de les 
que anomena de promoció 
de la salut per a la diagnosi 
i detecció del coronavirus 
que inclou fer proves PCR, 
test ràpids d’antígens i sero-
logies, per a les quals l’Ajun-
tament subvenciona el 50% 
fins a un màxim de 200 euros 
del conjunt de proves que 

es facin durant aquest any. 
Segons Basco, en ocasions hi 
ha qui pot haver tingut un 
contacte no tan directe amb 
alguna persona positiva i per 
“prevenció” prefereix estar 
segur d’un possible contagi, 
ja que en aquests casos des 
de la Seguretat Social no es 
fan proves. També s’hi pot 
acollir, per exemple, si algú 

vol saber a través d’una sero-
logia si s’ha passat la malal-
tia sense símptomes. Als 
ajuts s’hi poden acollir les 
persones empadronades al 
municipi, que hauran d’apor-
tar la factura amb les dades 
personals i el centre on s’ha 
fet l’analítica. 

Segons l’alcalde, el nou 
ajut té el doble vessant de 

prevenció i detecció, a ban-
da d’ajudar amb aquesta 
possible despesa. Aquesta 
nova línia se suma a les qua-
tre que l’Ajuntament ja té 
engegades des de fa temps 
de promoció de la salut en 
què finança fins a un 50% 
d’un màxim de 700 euros els 
veïns per anar al dentista, 
l’oculista, l’oftalmòleg i, 
també des de l’any passat, al 
fisioterapeuta. La partida del 
pressupost municipal que 
inclou les subvencions per a 
qüestions de salut dels veïns 
del municipi és de 24.436,41 
euros.

del curs es va demostrar que 
la transmissió era mínima. 
En aquest vessant s’alinea la 
professora dels estudis del 
grau de Mestre d’Educació 
Infantil de la UVic-UCC Loli 
Vázquez. Segons la professo-
ra, un dels principals motius 
d’obrir és que l’escola “és 
un instrument essencial per 
lluitar contra la desigualtat 
educativa i garantir l’equitat 
social”, perquè els centres 
educatius tenen “una fun-
ció socioeducativa que va 
més enllà de la transmissió 
de coneixement”. Vázquez 
assegura que el tancament 
dels centres del primer confi-
nament “va provocar la desi-
gualtat”, una desigualtat que 
en menor mesura es manté 
per exemple pel que fa a les 
connexions per fer classes 
telemàtiques, ja que apunta 
que “no s’ha complert el que 
va dir el departament” de 
poder connectar tot l’alum-
nat. A més, diu Vázquez, les 
condicions educatives de 
cada llar “no són les mateixes 
i depèn del context familiar 
i social”. Així, “no és només 
facilitar que els alumnes 
facin la feina; no és garantia 
que els aprenentatges es 
portin a terme”. L’experta 
assegura que des del març 
s’ha notat una “baixada del 
ritme d’aprenentatge” i que 
als alumnes els costa més 
concentrar-se. “Es veu que 
els infants han endarrerit 
els aprenentatges”, comenta 
Vázquez, que explica que per 
ara “no és greu i preocupant 
que no es pugui recuperar”, 
però alerta que “si anem 
obrint i tancant les escoles 
tindrà conseqüències també 
pel mateix sistema”. 

La professora de la UVic-
UCC destaca els efectes 
negatius del tancament com 
“la desigualtat” i els proble-
mes que pot tenir en la salut 
mental i emocional dels més 
petits. Vázquez afegeix que 
en aquest sentit la incidència 
en els alumnes “és més greu 
amb el tancament que amb 
l’obertura, posant els dife-
rents sectors sobre la balan-
ça”, ja que segons les dades 
del primer trimestre les 
transmissions als mateixos 
centres han estat mínimes. 
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Una mestra de l’escola Emili Teixidor de Roda fent-se l’automostra, aquest dijous al matí

de sis municipis. Al Ripollès, 
que fins al cap d’unes setma-
nes no va tenir grups confi-
nats a inici de curs, ara en té 
un a l’institut escola de Sant 
Joan. Al Moianès, per ara, no 
hi ha cap grup que hagi hagut 

de canviar les classes presen-
cials per les telemàtiques.

La tornada a les aules ha 
provocat diversitat d’opi-
nions entre la comunitat 
científica i l’educativa, com 
apuntava EL 9 NOU dilluns 

passat. Alguns sindicats i 
científics plantejaven ajornar 
l’inici presencial del trimes-
tre. D’altres, com el Departa-
ment d’Educació, reiteraven 
que les escoles són segures 
i que en els primers mesos 

Comença el cribratge als centres 

Roda de Ter

G.R.

Amb la tornada a les aules 
s’han iniciat els cribratges 
als professionals educatius 
amb la idea de controlar la 
pandèmia, segons el Depar-
tament d’Educació. A l’escola 
Emili Teixidor de Roda els 
feien aquest dijous al matí. 
A primera hora van passar 
a buscar els kits al CAP del 
municipi. En total, 34 per 
prendre mostres als docents, 

personal administratiu, de 
neteja, consergeria i monito-
ratge del menjador, explica la 
directora, M. Àngels Serrat. 
Segons marca el protocol del 
departament, no hi ha perso-
nal sanitari fent les proves, 
que són voluntàries, sinó que 
els docents i la resta de per-
sonal es fan automostres per 
frotis nasal. En aquest centre 
rodenc s’organitzaven per 
anar substituint les persones 
que s’estaven fent la prova, 
que segons la directora és 

“molt ràpid”. Ho feien en 
una aula amb les finestres 
obertes que desinfectaven 
quan tocava. Serrat comenta-
va que “anem una mica tard” 
en fer-ho el quart dia de clas-
se, ja que “si surten positius 
haurem de confinar molta 
gent”. De totes maneres, veu 
positiu que es facin aquests 
cribratges i, de fet, creu que 
“estaria bé que ens ho fessin 
més sovint”. El cribratge a 
Osona i el Ripollès continua-
rà fins a final de mes.

Docents i personal es prenen les automostres per fer PCR
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La zona on està projectat el parc fotovoltaic anomenat Vic 3, al terme de Folgueroles, just al costat de l’Eix Transversal

La Ponència d’energies renovables 
de la Generalitat ha definit com a 
“no viable” el projecte del macro-
parc fotovoltaic de 432 hectàrees 

que afectava Manlleu, Torelló i 
l’Esquirol i al qual s’oposaven els 
ajuntaments. El de Folgueroles, 
per ara, tira endavant.

Territori desestima 
el macroparc solar 
entre Manlleu, 
Torelló i l’Esquirol
La ponència ambiental considera que l’emplaçament no és viable

Manlleu/Torelló/L’Esquirol

Guillem Rico

Sobre el mapa ocupava una 
superfície tan gran com la 
zona urbana de Manlleu, tota 
plena de plaques solars, en 
total 224.224 panells fotovol-
taics entre els termes muni-
cipals de Manlleu, Torelló i 
l’Esquirol. El macroprojecte 
de parc fotovoltaic de 432 
hectàrees, al qual els tres 
ajuntaments s’oposaven en 
considerar-lo desmesurat, 
queda aturat, ja que no ha 
passat el primer tall del pro-
cés. La Ponència d’energies 
renovables, l’òrgan que ana-
litza la viabilitat dels avant-
projectes de parcs eòlics i 
plantes solars fotovoltaiques, 
ha definit com a “emplaça-
ment no viable” el projecte 
del nord d’Osona, que està 
dividit en el que anomena 
parcs fotovoltaics Vic 1 i Vic 
2. Com publicava per primer 
cop EL 9 NOU el passat 11 
de desembre, el parc a cavall 
dels tres termes preveia 
una potència de prop de 100 
megawatts l’hora, i la línia 
elèctrica d’evacuació també 
havia d’afectar altres munici-
pis: les Masies de Roda, Gurb 
i Vic. Així, des d’aquesta set-

Segons consta a l’informe, 
la petició del projecte està 
a nom de Román Monaste-
rio, director general d’Ide-
ma –també hi consta el de 
Folgueroles–, però als ajun-
taments el va presentar iPlan 
Gestión Integral, SL, una 
empresa d’enginyeria que 
treballa per a grans multi-
nacionals com Endesa o Red 
Eléctrica.

Des del Departament 
de Territori, diuen que la 
Ponència d’energies renova-
bles fa el primer filtre i que 
per tant ja tomba els projec-
tes clarament inviables, enca-
ra que no vol dir que puguin 
presentar modificacions. 
Apunten també que si hi ha 
un criteri urbanístic que el fa 
inviable, mai ho acabarà sent. 
Des de l’Agència Local de 

l’Energia d’Osona (ALEO), 
el responsable tècnic, Gil 
Salvans, assegura que els 
informes dels ajuntaments 
han fet efecte en la decisió. 
Apunta que els promotors 
encara podrien presentar 
al·legacions però que és difí-
cil que s’acceptessin perquè 
la qüestió urbanística és molt 
ferma. 

La notícia ha estat molt ben 
rebuda per part dels ajunta-
ments afectats, que han tre-
ballat de forma conjunta des 
de l’inici, un fet que destaca 
l’alcalde de l’Esquirol, Àlex 
Montanyà (AUD-ERC), que 
afegeix que “estem satisfets 
d’haver arribat a provocar 
aquesta desestimació” ja que 
“d’entrada queda descartat”. 
L’alcalde de Torelló, Marçal 
Ortuño (ERC-JpT), diu que 

banisme i els de Territori, la 
Direcció General d’Energia, 
la de Desenvolupament 
Rural, i el Servei d’Arque-
ologia i Paleontologia del 
Departament de Cultura. 
Així s’hi plantegen, per 
exemple, la incompatibilitat 
dels sòls que són de protecció 
agrària i paisatgística. Pel 
que fa al patrimoni natural i 
la biodiversitat hi consta que 
l’avantprojecte és viable i 
des del Departament d’Agri-
cultura emetien un informe 
favorable “amb condicions”, 
de manera que si hagués 
tirat endavant en posteriors 
documents haurien d’ana-
litzar més detalladament les 
afectacions agràries. El ser-
vei d’arqueologia d’entrada 
també deia que a priori no hi 
havia elements determinants 
que es poguessin considerar 
insalvables. En el cas dels 
ajuntaments fan constar les 
incompatibilitats amb els 
planejaments urbanístics i 
pel que fa a les dimensions 
amb el decret llei de mesures 
urgents per a l’emergència 
climàtica. També en remar-
quen l’impacte paisatgístic, 
sobre espècies de vegetació 
protegides i en el patrimoni 
arquitectònic. 

mana al mapa del visor ambi-
ental de les energies renova-
bles aquesta proposta hi surt 
en vermell. Segons els acords 
de la ponència que analitza 
l’impacte en l’emplaçament 
proposat i l’ambiental, s’han 
detectat elements determi-
nants que des de l’inici “es 
consideren insalvables, ja 

que la proposta és incom-
patible amb el planejament 
urbanístic de l’àmbit afectat, 
l’impacte generat sobre la 
matriu biofísica del territori, 
i l’incompliment del criteri 
de proporcionalitat amb 
l’entorn i el model parcel·lari 
preexistent”. 

A l’hora de prendre la deci-
sió s’han tingut en compte 
els informes que han emès 
els tres ajuntaments més 
afectats i també el de Gurb, 
els Serveis Territorials d’Ur-

Consideren que 
no compleix 
el criteri de 

proporcionalitat 
ni l’urbanístic

1.- Els dibuixos s’han de presentar 
en folis o cartolines mida A-4, en 
format HORITZONTAL. Cada 
dibuix ha de portar el nom i 
cognoms del nen/a, edat i 
població. També el nom de 
l’escola i el telèfon.

2.- La temàtica és: “EL MEU 
SOMNI”. La tècnica és lliure i 
també el material a utilitzar: 
retoladors, colors, aquarel·les...

3.- Cada mes, de novembre a 
maig, s’escolliran dos dibuixos com 
a finalistes, que es publicaran a les 
pàgines d’EL 9 +PETIT. Tots els 
dibuixos finalistes participaran, a 
principis de juny, a la gran final, 
on un jurat especialitzat escollirà 

Tema:

B
A

S
ES

recepcio@vic.el9nou.com

Concurs de

dibuix
Per a nens i nenes de 8 a 14 anys Regal per al GUANYADOR/A:

quatre entrades
per anar al

El meu somni
Regal per a l’ESCOLA: 

i un LOT DE LLIBRES
Subscripció a

el dibuix guanyador. Hi haurà un premi 
individual per a l’alumne, quatre 
entrades per anar al Parc d’Atraccions 
Tibidabo i una subscripció a EL 9 NOU 
i un lot de llibres per a l’escola.

4.- Els dibuixos cal fer-los arribar, 
cada mes, a la redacció d’EL 9 NOU
(pl. de la Catedral, 2, de Vic), en 
horari d’oficina, o per correu a:

5.- Només podran participar en el 
concurs les escoles de les comarques 
d’Osona i el Ripollès. 

Al facilitar les vostres dades accepteu expressa-
ment la política de privacitat de Premsa d’Osona, 
SA, que podeu consultar a www.el9nou.cat
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La zona on està projectat el parc fotovoltaic anomenat Vic 3, al terme de Folgueroles, just al costat de l’Eix Transversal

Folgueroles

G.F./G.R.

A diferència dels projectes 
solars de Manlleu, Torelló 
i l’Esquirol, la Ponència 
d’energies renovables del 
passat 28 de desembre sí que 
va considerar viable el parc 
fotovoltaic que es preveu a 
Folgueroles, en uns terrenys 
situats a tocar de l’Eix Trans-
versal i la carretera C-153, i 
molt a prop de la subestació 
elèctrica que hi ha en aquest 
punt. Si la instal·lació avança 
afectaria una superfície de 
46 hectàrees, 25 de les quals 
útils, i permetria arribar a 
pics de potència de 15 MW 
hora agrupant les set estruc-
tures que s’hi col·locarien.

Gil Salvans, responsable 
tècnic de l’Agència Local de 
l’Energia d’Osona (ALEO), 
comenta que les dimensions 
del parc que es planteja a 
Folgueroles “no és la bes-
tiesa dels altres però crec 
que és massa gran”. Con-
sidera que l’ideal seria un 

màxim de 10 hectàrees i que 
generés entre 3 i 5 MW a 
l’hora. Tot i això, remarca 
que aquest “és el primer 
tràmit”, i que encara falten 
informes i estudis d’impac-
te ambiental que s’hauran 
de presentar com a màxim 
en els propers dos anys. De 
fet, l’informe elaborat per 
Polítiques Ambientals i 

Medi Ambient conclou que 
és viable però resta con-
dicionat a la seva correcta 
implementació aplicant 
criteris de proporcionalitat i 
respecte ambiental i agríco-
la. L’informe també apunta 
que pot ser necessari la seva 
reducció, tenint en comp-
te que s’ubica en un espai 
d’interès i ús agrícola, a més 

de certa importància quant 
a infraestructures viàries i 
ferroviàries.

Des de Folgueroles, l’al-
calde, Xavier Roviró, remar-
ca que no estan en contra 
del projecte “perquè hem 
d’anar cada cop més cap a 
les energies solars” però “cal 
fer-ho bé”. Per aquest motiu 
l’Ajuntament i el Consell 
Comarcal d’Osona treballen 
conjuntament “per veure si 
des del POUM podem esta-
blir mecanismes de control”, 
sobre aquest tipus d’instal-
lacions. En aquest sentit, 
Roviró comenta que la pro-
posta “sembla que està ben 
detallada”, però volen estar 
segurs que aquest emplaça-
ment “és el més adequat per 
la dimensió que tindrà”. En 
la línia del document emès 
per la Generalitat, Roviró 
deixa clar que si el proce-
diment avança “buscarem 
fórmules per assegurar que 
és el màxim de respectuós 
amb el medi ambient i amb 
l’entorn que l’envolta”. 

El de Folgueroles passa el primer 
tall però calen més informes  

Cal avaluar-ne 
bé els criteris 

ambientals  
i agrícoles

“és molt positiu perquè és 
el que volíem, que no tirés 
endavant per treballar d’al-
tres propostes més sensates i 
ajustades al territori”. Recor-
da que a banda de les dimen-
sions que consideren des-
proporcionades, tampoc els 
agrada “el model especulatiu 
que hi ha al darrere”. Que 
prosperés el macroparc “seria 
canviar la font d’energia però 
continuaria el mateix model” 
i cal “avançar en un de més 
social”, segons Ortuño. Des 
de Manlleu l’alcalde, Àlex 
Garrido (ERC), apunta que 
“hem fet la pressió que toca-
va” i admet que el resultat 
final “era previsible” perquè 
es tractava d’un projecte que 

“atemptava contra el territori 
i d’unes previsions desmesu-
rades”. Tots tres insisteixen 
que aposten per l’energia 
solar però “amb mesura”. El 
regidor de Serveis Territori-
als de Manlleu, Enric Vilare-
gut (ERC), diu que “aquest 
l’hem tombat però pot ser 
que en vinguin d’altres” i per 
això han d’estar preparats i 
s’ha de continuar treballant 
en un model conjunt. Ortu-
ño recorda que la reunió 
que van fer tots els alcaldes 
afectats amb el Departament 
de Territori “va ser tranquil-
litzadora perquè el model 
que vol la Generalitat pel 
país no passa per aquestes 
grans instal·lacions”.

La vicepresidenta terce-
ra del Consell Comarcal 
d’Osona i consellera de Medi 
Ambient i Sostenibilitat, 

Margarida Feliu (ERC), 
explica que el pla comarcal 
d’energies renovables conti-
nua endavant. “Hem de dis-
senyar de manera col·lectiva 
com ha de ser la transició 

energètica” a la comarca, “ens 
l’hem de creure i fer-la de 
manera responsable”, diu. En 
aquest sentit treballen per-
què el model d’Osona sigui 
pioner en l’àmbit català, ja 
que segons Feliu “volem ser 
comarca model en transició 
energètica” i això es dibui-
xarà durant aquest primer 
trimestre de l’any. Vilaregut 
afegeix que entre el que es 
treballa hi ha una ordenança 
per limitar els espais i les 
dimensions on es puguin fer 
els parcs fotovoltaics. 

En la ponència en què es va 
aturar el macroparc del nord 
d’Osona, també va superar 
“amb condicions” aquest 
primer cribratge, a banda del 

parc Vic 3 de Folgueroles, 
la instal·lació fotovoltaica 
d’Olost, per una superfície 
d’1,39 hectàrees i una potèn-
cia d’1,2 megawatts, a petició 
de la càrnia Olost Alimen-
tària, SLU, del grup Casa 
Tarradellas, que seria per a 
autoconsum. Per Salvans, 
parcs com el d’Olost, Prats o 
Tona, de petites dimensions 
que també consten en empla-
çaments viables, “tenen tot el 
sentit del món”. 

Per ara, de les vuit peti-
cions per fer parcs solars 
en zones no urbanitzables 
només queda pendent de 
resoldre la que Càrniques del 
Ges, del grup Mafriges, vol 
fer a Torelló.

Els ajuntaments 
celebren la 

decisió i treballen 
per un model 

energètic conjunt

    PUBLICITAT Serveis
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Si ets emprenedor i tens actitud comercial, t’oferim el
Pla de Carrera d’Assegurances Catalana Occident:

• Formació continuada d’alt nivell i accés a un màster 
universitari a càrrec de l’empresa.

• Pla econòmic estable des de l’inici amb alts incentius.

• Possibilitat de tenir la teva pròpia oficina. Bon ambient de 
treball.

No esperis més. Comença amb nosaltres.
Interessats envieu currículum vitae a

sucursal.granollers@catalanaoccidente.com

Busquem
emprenedors per a 
Osona / Ripollès

Divendres, 15 de gener de 20218

Demana investigar la planta manlleuenca per vessaments contaminants en un camp de conreu
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Vista de la planta de Fervosa, que està situada al paratge d’Espadamala

Manlleu

T.V.

La fiscalia ha tramès un 
escrit als jutjats de Vic on 
acusa l’empresa manlleuenca 
Fervosa de vessaments con-
taminants que perjudiquen 
un camp a tocar de la planta. 
Segons recull el text, aques-
ta situació s’estaria donant 
com a mínim des de fa cinc 
anys i, a banda d’afectar 
el rendiment del cultiu de 
cereals, suposa “un risc greu 
pels ecosistemes naturals i el 
medi ambient”. El Ministeri 
Fiscal compta amb mostres 
recollides pels Mossos d’Es-
quadra entre la tardor del 
2019 i l’hivern del 2020 i con-
sidera provat que “els petits 
bassals” amb líquid marró 
que s’estenen al llarg d’uns 
80 metres al marge del camp 
tenen origen en l’empresa. 
També alerta que aquestes 
aigües multipliquen per 160 
els valors permesos d’amoni, 
a més de superar els nivells 
reglamentaris de gairebé tots 
els paràmetres analitzats. 
Amb la seva filtració a terra, 
sosté la fiscalia, es posa en 
risc “les aigües subterrànies 
i superficials de la zona”, 
motiu pel qual atribueix a 
Fervosa i el seu director un 
delicte contra els recursos 
naturals i el medi ambient.

La querella deriva d’una 
denúncia que va presentar 
el maig del 2019 la propietat 
del camp perjudicat pels ves-
saments. A banda dels fets en 
si, la fiscalia assegura que la 
direcció de l’empresa és “ple-
nament coneixedora de la 
situació descrita” –en altres 
ocasions ha rebut requeri-
ments per part de l’Agència 
Catalana de l’Aigua– i que, 
tot i això, “s’ha limitat a 

aplicar mesures parcials que 
s’han revelat ineficaces, tole-
rant conscientment amb la 
seva passivitat una greu alte-
ració del medi i un risc per a 
l’ecosistema de la zona”.

Fonts de la planta de com-
postatge expliquen, per la 
seva banda, que de moment 
no han rebut la querella 
del ministeri fiscal i que no 
tenen més informació que 
la publicada a través dels 
mitjans de comunicació, de 
manera que prefereixen no 
pronunciar-se. Asseguren, 
això sí, que “l’activitat de 
compostatge disposa de tots 
els permisos ambientals i 
compleix els requeriments 
que rep de les administraci-
ons competents”.

Ara és el jutjat de Vic qui 
haurà de decidir si inicia la 
investigació que sol·licita la 
fiscalia, la qual cosa inclou-
ria demanar a l’empresa el 

model d’organització i gestió 
de la planta, així com interro-
gar la direcció. Mentrestant, 
recomana imposar com a 
mesura cautelar “la clausura 
del vessament d’aigües resi-
duals i lixiviats sense tractar 

fins que Mossos de l’Àrea de 
Medi Ambient no comprovin 
que la instal·lació ha adoptat 
mesures precises i eficaces”.

Fervosa, fundada el 1992, 
es dedica al tractament de 
residus orgànics provinents 
de l’activitat ramadera, la 
indústria agroalimentària 

o, entre d’altres, el fang que 
generen les depuradores 
urbanes. Els últims anys ha 
rebut peticions reiterades de 
l’Ajuntament de Manlleu per 
solucionar les pudors que 
emanen de la planta –afecten 
sobretot el barri de Gràcia–, 
però fins al setembre passat 
el ple no va aprovar la modi-
ficació urbanística que ho 
farà possible, ja que empresa 
i consistori no es posaven 
d’acord sobre el projecte a 
desenvolupar.

Malgrat la querella, fiscalia 
també destaca al seu escrit 
que les instal·lacions estan 
situades a sobre d’un aqüífer 
que presenta una qualitat 
“acceptable” pel que fa als 
valors mitjans d’amoni, és 
a dir que en el cas concret 
d’aquesta massa d’aigua 
no s’estaria produint una 
“reducció de la biodiversi-
tat”. 

Conflicte entre 
sis masos rurals 
i l’Ajuntament 
per la fibra a Vic

Vic

E.P.

Sis masos de la zona del Pont 
d’en Bruguer, de Vic, denun-
cien discrepàncies amb el 
consistori de la ciutat en 
referència a la implementa-
ció de la xarxa de fibra òptica 
a tot el terme municipal i a 
les prop de 200 llars rurals 
on es preveu fer arribar 
“a partir d’aquest mes de 
febrer”, tal com afirmava 
Albert Castells, regidor de 
Medi Ambient i Món Rural. 
Malgrat aquesta futura 
implementació –inclosa dins 
del programa electoral de les 
passades eleccions–, sis veïns 
de la zona denuncien que 
“s’ha incomplert la promesa 
de subvencionar l’arribada 
de la xarxa als masos, ja que 
vam fer la inversió de la nos-
tra butxaca i l’únic que es fa 
és descomptar-nos 10 euros 
de la factura, fet que ens per-
metrà recuperar els diners 
d’aquí a més de set anys”, 
explicava Maria Josep Mares-
ma, portaveu dels veïns afec-
tats. Des de l’Ajuntament es 
defensa que en aquesta pro-
blemàtica “només hem exer-
cit com a intermediaris entre 
les dues parts, ja que és un 
contracte privat on el consis-
tori no intervé, ja que és molt 
complicat de subvencionar”, 
com afirmava Castells, afe-
gint que “els masos en qües-
tió han tingut la fibra abans 
que els altres, i, al final, aca-
baran tenint l’alta gratis com 
tots”. Tot i el retorn gradual 
de la inversió inicial ja feta, 
els veïns consideren “injusta 
la situació, ja que ens havien 
promès una subvenció i ara 
se’ns obliga a tenir una per-
manència amb la companyia 
instal·ladora –Goufone– per 
poder recuperar els diners ja 
gastats”, criticava Maresma.

L’empresa encara 
no ha rebut la 
querella i de 

moment prefereix 
no pronunciar-se

Ripoll

Isaac Muntadas

La presidència del Consorci 
d’Espais d’Interès Natural 
del Ripollès (CEINR), l’enti-
tat que sorgeix de la neces-
sitat dels ajuntaments de la 
comarca de portar a terme 
una gestió més eficient dels 
boscos públics i dels seus 
espais d’interès natural, va 
portar una petita polèmica 
en el ple del Consell d’Al-
caldes. L’alcalde de Llanars, 
Amadeu Rossell (ERC), va 

mostrar-se en desacord de 
com s’havia nomenat la nova 
presidenta, Mònica Sant-
jaume (JxCat), en substitució 
d’Imma Constans. “S’ha fet 
de forma partidista, com tot 
el que es fa al Consell i s’hi 
ha posat algú de la corda”. 
A més, va dir que l’alcaldes-
sa de Setcases, Anna Vila 
(ERC), havia expressat el seu 
interès a ser presidenta “i es 
veu capacitada”. 

Rossell va aclarir que li 
estava bé l’elecció de Sant-
jaume, però deia que no 

tenia el mateix interès pel 
CEINR i “dedueixo que no ha 
anat mai a l’edifici”. “L’edi-
fici és a Ribes i hi he posat 
els peus un parell o tres de 
vegades”, li rebatia l’alcal-
dessa. A més, Santjaume va 
dir que tenia moltes ganes 
de tirar endavant els projec-
tes dissenyats en els darrers 
anys i que va tenir interès 
en el CEINR des del primer 
minut. L’altra candidata a la 
presidència, Anna Vila, va 
recordar que ella havia estat 
presidenta en funcions des-
prés de la baixa de Constans 
i que, segons els estatuts, es 
donava preferència a la seva 
figura per ostentar el màxim 
càrrec de l’ens. 

Els alcaldes de Llanars i Setcases no 
veuen clara la presidència del CEINR

La fiscalia acusa Fervosa d’un 
delicte contra el medi ambient
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Unes eleccions en quarantena
La situació sanitària que preveu el pic de la tercera onada amb l’inici de la campanya electoral planteja 

l’ajornament de les eleccions quan ja es coneixen les llistes. Aquest divendres s’ha de prendre la decisió final 

Vic/Ripoll/Moià

Guillem Rico

Les eleccions al Parlament 
previstes per al 14 de febrer 
pengen d’un fil, i com els 
positius per coronavirus i els 
seus contactes directes, la 
data, per ara, està en quaran-
tena. Una quarantena, però, 
que d’entrada no hauria de 
durar massa perquè segons 
les previsions del govern i 
de la taula de partits, aquest 
mateix divendres s’ha de 
decidir si tira endavant o 
no. Tot apunta, però, que 
s’acabaran ajornant, ja que 
en les reunions tècniques 
del govern amb els partits 
s’ha traslladat un pronòstic 
dolent de la Covid-19 per 
a les properes setmanes. 
Es preveu un pic màxim 
de contagis en el marc de 
l’anomenada tercera onada 
just a l’inici de la campanya 
electoral i la màxima pressió 
hospitalària pocs dies abans 
del dia de les votacions. Des 
de l’executiu català algunes 
veus apunten que en cas que 
s’endarrereixin els comicis la 
nova data es podria situar a 
finals de primavera, entre els 
mesos de maig i juny.

Entre els diversos partits, 
però, no hi ha consens i per 
exemple els dos grups del 
govern, JxCat i ERC, sem-
bla que apostarien més per 
l’ajornament, una posició en 
la qual s’han alineat clara-
ment des de Cs i la CUP. Qui 
és més partidari de mantenir 
la data és el PSC, un fet que 
d’altres formacions critiquen 
perquè ho consideren electo-
ralista. 

Tot plegat, però, no és tan 
senzill, i la manca de consens 

cultura, la ripollesa Teresa 
Jordà, que lidera la llista per 
Girona d’ERC. Té opcions 
de repetir Ramon Espada-
ler, tercer per Barcelona del 
PSC, i el també diputat Marc 
Parés, dels Comuns. Qui ho 
té més difícil, tot i que és 
l’única del territori que opta 
a la presidència, és la viga-
tana Marta Pascal, líder del 
PNC. 

En les candidatures que 
ja s’han publicat hi consten 
candidats osonencs i ripolle-
sos de formacions polítiques 
que ara mateix no tenen 
representació als consistoris 
de la comarca, encara que 
alguns van fer llistes per les 
eleccions municipals. Tot i 
això, cap d’ells està en posi-
ció d’entrar. En el cas de Cs, 
que el 2019 va presentar-se a 
Vic, Manlleu i Torelló, porta 
al número 59 de la llista F. 
Javier Jiménez, que va ser el 
candidat a l’alcaldia de Man-
lleu. Ell mateix explica que 
“es valora la feina a la comar-
ca per part dels afiliats” on 
es van començar a implantar 
el 2017. El PP també té a 
les seves llistes persones 
d’Osona i el Ripollès, com la 
torellonenca Mònica Lozano 
al número 72 per Barcelona i 
el camprodoní Ricard Morer 
al 12 per Girona. El secretari 
territorial del partit, Joan 
A. López, ja anunciava que 
Mónica Lozano serà la can-
didata per Torelló en els pro-
pers comicis, comentava que 
“volíem algú de la comarca” 
i que treballen de cara a les 
municipals per tenir repre-
sentació. A l’espera de què 
passa amb la data, per ara les 
llistes també hauran de fer 
una quarantena.

Marta Pascal fitxa de número 2 pel 
PNC Rosa Orriols
Vic Marta Pascal, líder i número 1 del Partit 
Nacionalista de Catalunya (PCN) a les elec-
cions al Parlament, ha fitxat la també vigata-
na Rosa Orriols com a número 2 de la llista 
per Barcelona. Orriols havia estat vinculada 
fa uns anys al PSC d’Osona i havia sonat com 
a candidata per Vic el 2015. El 2014 havia 
anat de suplent a les llistes europees del 
partit. Més tard va formar part de la direcció 
de MES. Segons Pascal, la seva número 2 
“ve d’una posició socialista i catalanista” i 
està especialitzada en l’àmbit sanitari. “El 
perfil de la Rosa va a buscar un discurs de 
gent que toca realitat”, assegura Pascal. En 
aquest sentit parla d’una llista amb persones 

“que han estat en ajuntaments, hospitals, 
mestres, gent del món rural, de diferents 
àmbits”. En total són cinc osonencs, entre 
els quals alguns amb trajectòria política a 
la comarca com Manel Romans, extinent 
d’alcalde de CiU a Torelló i exvicepresident 
del Consell Comarcal. De fet, diu, va obtenir 
força avals a la comarca d’Osona i hi comen-
ça a haver “un col·lectiu de persones” que 
se senten còmodes en el nou partit. Pascal 
remarca que és un espai “catalanista que tre-
balla per recuperar el concert econòmic” que 
aposta per un referèndum i per “solucionar” 
la qüestió dels presos polítics. També fa 
referència al “treball conjunt entre el sector 
públic i privat” i la defensa de les escoles 
concertades.

PN
C

podria deixar la decisió final 
en mans de la justícia, segons 
apunten alguns experts, que 
hauria de determinar si es 
produeix una situació de for-
ça major que obligui a l’ajor-
nament electoral.

De totes maneres, la deci-
sió s’ha de prendre després 

que ja aquest dimecres el 
Diari Oficial de la Generalitat 
de Catalunya (DOGC) hagi 
publicat les llistes definiti-
ves dels partits que concor-
reran als comicis. Entre els 
candidats, hi ha 48 noms de 
persones d’Osona, el Ripollès 
i el Moianès. Entre aquests, 

com ja publicava EL 9 NOU 
divendres passat, alguns 
diputats actuals que tenen 
moltes possibilitats d’entrar 
com l’alcaldessa de Vic, Anna 
Erra, i l’alcalde de Ripoll, 
Jordi Munell, tots dos de 
JxCat. Qui també té molts 
punts és la consellera d’Agri-

Candidats d’Osona, el Ripollès i el Moianès a les llistes del Parlament

Barcelona
8	 Anna	Erra
28	 Ennatuhun	Domingo
29	 Gerard	Figueras
35	 Pep	Puig
38	 Maria	Tarter
73	 Tati	Furriols
79	 Carles	Valls
s5	 Susagna	Roura

Girona
7	 Jordi	Munell	

Barcelona
24	 Margarida	Feliu
44	 Fina	Campàs
66	 Montse	Barniol
85	 Marta	Rovira

Girona
1	 Teresa	Jordà
11	 Andreu	Llimós

Barcelona
3	 Ramon	Espadaler
14	 Marta	Moreta
56	 Carme	Tena

Girona
12	 Carlos	Fernández

Barcelona
18	 Arnau	Bosch
21	 Tàmia	Maestre
37	 Laia	Camprubí
42	 Ricard	Comajoan
51	 Lena	Crespi
58	 Marc	Barnolas
73	 Montse	Castañé
s1	 Cesc	Manrique
s10	 Marta	Boixeda

Girona	
11	 Àlex	Medrano	

Barcelona
7	 Marc	Parés
47	 Miquel	Sánchez
62	 Montse	Clapers

Barcelona
23	 M.	Àngels	Subirachs
40	 Marc	Sucarrats
63	 Lluís	Vergés
s10	 Benjamí	Nieto

Girona
3	 Dolors	Costa
s	 Eudald	Casadesús

Barcelona
22	 Eduard	Olivan
43	 Eduard	Lladó
63	 Josep	Bruch

Barcelona
72	 Mònica	Lozano

Girona
12	 Ricard	Morer

Barcelona
1	 Marta	Pascal	
2	 Rosa	Orriols	
46	 Roger	Sadurní	Comerma
80	 Pius	Dòniga	Fraile	
82	 Manel	Romans	Sánchez

Barcelona
59	 F.	Javier	Jiménez
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Les eleccions de maig de 2019 van do-
nar per sorpresa la majoria absoluta 
a JxCat a Vic. Els partits d’esquerres 
confiaven que el creixement sostingut 

en els últims anys i el desgast de qua-
tre dècades de govern podrien per-
metre un canvi de color polític. Quan 
falten dos anys i mig per a les elecci-

ons, els partits d’esquerres analitzen 
la millor estratègia per rendibilitzar 
els vots: mantenir la fragmentació o 
fer una candidatura transversal.

Vic

Víctor Palomar

El temps transcorregut des 
de les eleccions municipals 
ha permès als partits d’es-
querres de Vic curar-se les 
ferides d’aquell 26-M en què 
van haver d’encaixar una 
dolorosa derrota quan s’ha-
vien fet pagues de posar fi a 
40 anys de govern de CiU a 
la ciutat. La majoria absoluta 
d’Anna Erra, amb la candida-
tura de Junts per Vic, acaba-
va amb les aspiracions d’ERC 
i Capgirem Vic d’aconseguir 
uns resultats que els perme-
tessin sumar prou regidors 
per canviar el color polític 
d’un consistori monocolor 
des de 1979. De fet, quatre 
anys abans, el 2015, CiU 
va veure com per primera 
vegada les urnes deixaven la 
porta oberta a una majoria 
d’esquerres a l’Ajuntament 
de Vic. ERC, Capgirem Vic, 
PSC i Vic per a Tots, però, 
no van ser capaços de teixir 
la complicitat suficient per 
culminar el sorpasso. I ara, 
quan la confiança entre els 
dos principals partits –ERC 
i Capgirem– era màxima, els 
resultats no van acompanyar. 
Quan falten dos anys i mig 
per a les eleccions, i malgrat 
la pandèmia que impedeix 
fer plans a llarg termini, hi 
ha partits que comencen a 
moure peça en el taulell. 
L’esquerra s’autoescruta.

La proposta llançada la 
setmana passada pel coor-
dinador d’En Comú Podem 
a Vic, Arnau Martí, en una 
entrevista a EL 9 NOU i EL 

regidors és la principal força 
de l’oposició, “sigui l’alterna-
tiva al govern actual”. Mas es 
mostra obert, però, a dialogar 
amb totes les forces que es 
vulguin sumar al projecte 
d’ERC, però sempre posant 
per davant el projecte de 
ciutat: “Ens caracteritzem 
per parlar amb tothom i 
aquest mandat penso que ho 
hem demostrat, arribant a 
acords amb Capgirem, però 
també quan ha calgut amb 
JxCat”. ERC ja ha experi-
mentat anteriorment què 
vol dir trencar les costures 
del partit per ampliar el vot. 
Ho va fer el 1999 fent una 
candidatura conjunta amb 
l’Agrupació de Barris Units 
(ABU), una associació popu-

lar de persones de barris, 
que li va permetre fer un 
salt en nombre de regidors, 
o el 2011 amb SOM Vic, una 
plataforma ciutadana que 
aglutinava persones diverses 
i que no eren militants. Tot 
i això, si es formalitzés una 
proposta transversal com la 
que ha posat a debat Martí, 
“l’escoltaríem” i en última 
instància “seria la militàn-
cia qui ho decidiria”. Ell és 
partidari, però, que cadascú 
treballi per créixer i ampliar 
el seu electorat i en tot cas 
parlar d’acords després de les 
eleccions.

Des de Capgirem Vic 
tampoc són partidaris de la 

Les esquerres s’escruten
Els partits s’obren a parlar d’acords però descarten la proposta d’Arnau Martí d’una candidatura transversal a Vic

9 TV d’una coalició de par-
tits d’esquerres de la ciutat 
per presentar-se junts a les 
eleccions ha obert un debat. 
Segons Martí, que en les 
últimes eleccions va perdre 
la representació al consistori, 
caldria pensar en una pro-
posta transversal, ja que “la 
fragmentació de les forma-
cions d’esquerres afavoreix 
la victòria de la dreta”, refe-
rint-se a CiU, PDeCAT o en 
les últimes eleccions JxCat. 
Només en les primeres elec-
cions democràtiques, l’any 
1979, hi ha hagut una forma-
ció que ha aconseguit treure 
els mateixos regidors que 
CiU, va ser la coalició d’es-
querres Entesa Democràtica 
de Vic, que reunia membres 

del PSAN, el PSC, el PSUC, 
independents i sindicalistes. 
Van empatar a vuit regidors 
i Ramon Montanyà va aca-
bar sent alcalde –gràcies a 
un pacte amb l’Entesa que 
va durar pocs mesos– i va 
encetar una llarga etapa de 
quatre dècades de govern de 
CiU (amb Pere Girbau, Jacint 
Codina, Josep M. Vila d’Aba-
dal i Anna Erra a l’alcaldia).

La idea d’una gran coali-
ció, però, no convenç, per 
motius diferents, a la resta 
de partits d’esquerres. El 
president d’ERC a Vic, Roger 
Mas, comparteix la premissa 
principal –“creiem que cal un 
canvi a Vic”–, però aquesta 
alternança passa, segons ell, 
perquè ERC, que amb cinc 

ROGER MAS  
(ERC) 

“Estem oberts 
a dialogar amb 
tothom qui es 

vulgui sumar al 
projecte d’ERC” 

CARLA DINARÈS 
(CAPGIREM) 

“Anant tots 
junts hi hauria 
molta gent que 
no se sentiria 
representada”

CARME TENA (PSC) 

“Coincidim en 
moltes coses 

però també hi 
ha diferències 
importants” 

ARNAU MARTÍ  
(EN COMÚ-PODEM) 

“La fragmentació 
de l’esquerra 
afavoreix la 
majoria de 

JxCat”
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(Continua a la pàgina següent)

Natàlia Peix
fa una mirada

pausada i reflexiva
a l’actualitat de la setmana 

en conversa amb:

Jordi Collet
Sociòleg i vicerector de 
Recerca i Transferència 
del Coneixement de 
la UVic-UCC, amb qui 
parlarem sobre la pan-
dèmia i l’educació

Ramon Sans
Enginyer i expert en 
transició energètica

Carme Diaby
Activista feminista que 
lluita contra els abusos 
sexuals en la infància i 
l’adolescència
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L’aparcament subterrani al centre de Vic 
avança amb el vot contrari de l’oposició
Creuen que farà augmentar el trànsit i només beneficia el nou propietari del Seminari Vell
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L’aparcament, de 40 places, es farà al parc Maria Àngels Anglada

Vic

V.P.

Els tres grups de l’oposi-
ció –ERC, Capgirem Vic i 
PSC– van tornar a coincidir 
en el ple d’aquest dilluns que 
el projecte de construcció 
d’un aparcament soterrat al 
parc Maria Àngels Anglada 
va en contra de l’aposta de 
reduir la circulació de vehi-
cles al centre de la ciutat que 
s’ha defensat en els últims 
anys i que preveu l’estudi de 
mobilitat del POUM aprovat 
a finals del mandat passat. 
La majoria absoluta de JxCat 
va permetre aprovar l’inici 
de l’expedient per a la cons-
trucció i explotació de l’apar-
cament per un valor de 4,5 
milions d’euros. 

La regidora d’Urbanisme, 
Fabiana Palmero, va expli-
car que l’aparcament “ha de 
donar servei tant als veïns de 
la zona del nucli antic com a 
l’equipament que s’instal·larà 
a l’edifici del Seminari Vell”, 

que va ser adquirit per Bayés 
amb l’objectiu d’ampliar els 
consultoris mèdics que actu-
alment hi ha a la plaça de la 
Catedral. L’aparcament tin-
drà 40 places d’aparcament 
per a cotxes, 5 de motos i 11 
metres quadrats per a bicicle-

tes en una sola planta. De les 
places per a cotxes n’hi haurà 
una desena per a veïns, dues 
per a l’empresa concessionà-
ria de l’aparcament i la resta 
seran de rotació.

ERC va justificar el vot 
en contra perquè creu que 

l’aparcament no resol el 
dèficit de places al centre 
de Vic, perquè generarà 
un augment de trànsit a la 
zona i perquè “respon més 
a un interès empresarial, de 
l’equipament previst que 
s’instal·li al Seminari Vell, 
que no al bé comú”, segons 
Roger Mas. Des de Capgi-
rem Vic, Carla Dinarès va 
assegurar que per primer 
cop s’evidencia sobre paper 
que la compra del Semina-
ri Vell i la construcció de 
l’aparcament “forma part de 
la mateixa operació especu-
lativa”. Segons Dinarès, no hi 
ha necessitat de més aparca-
ment al centre de la ciutat i, 
segons ella, “és una bestiesa 
construir al subterrani del 
centre històric de Vic” per-
què és patrimoni arquitec-
tònic protegit. Carme Tena 
(PSC) també va recordar que 
a poca distància hi ha l’apar-
cament de l’Hospital de la 
Santa Creu, “que acostuma a 
estar buit”. 

L’Ajuntament de 
Vic, a favor de la 
unilateralitat com a via 
“preferent” per assolir 
la independència

Vic El ple de l’Ajuntament de 
Vic va aprovar amb els vots 
de JxCat, ERC i Capgirem 
una moció en què manifesta 
el compromís del consistori 
amb la via unilateral com a 
camí preferent per assolir la 
independència de Catalunya. 
La moció era una iniciativa 
ciutadana que vol reivindicar 
la legitimitat i vigència del 
mandat popular sorgit de 
les urnes l’1 d’octubre. Ini-
cialment el text de la moció 
declarava la unilateralitat 
com a “únic camí possible 
per assolir la independència”. 
JxCat i ERC van acordar donar 
suport a la moció després 
que es modifiqués el redactat 
d’aquest punt i que es fixés la 
via unilateral com a via prefe-
rent però sense excloure altres 
camins. L’únic vot contrari va 
ser el de la regidora del PSC, 
Carme Tena, que va assegu-
rar que el que proposava la 
moció està fora de la llei i que 
era electoralista. Segons ella, 
l’1-O va tenir “conseqüències 
greus pel país” i va portar-lo a 
“l’abisme”.
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gran coalició: “No hi estem 
d’acord com a concepte, no 
volem transformar una majo-
ria absoluta de dretes en una 
d’esquerres, perquè qualse-
vol majoria absoluta porta 
a la impossibilitat de diàleg 
i discrepància i una manca 
de transparència”, assegura 
Carla Dinarès, portaveu de 
Capgirem Vic a l’Ajunta-
ment. Veu difícil arribar a 
acords, sobretot, amb partits 
com els Comuns i el PSC 
“per les grans diferències en 
temes de país”, però alhora 
creu que si els grups d’es-

querres s’unissin “hi hauria 
una part de la ciutadania que 
no s’hi sentiria representada 
i es quedaria sense veu a 
l’Ajuntament”. Dinarès és 
molt crítica, a més, amb el 
paper jugat pels Comuns i el 
PSC en els últims anys a Vic: 
“La majoria convergent d’ara 
no s’entén sense el paper 
que van jugar aquests dos 
partits en el darrer mandat. 
Els va permetre governar ja 
amb majoria absoluta des del 
2016”. Les coses, per tant, no 
han canviat a partir del 26-
M. Segons ella, “no cal fer un 
projecte frankenstein” com 
el que proposa Arnau Martí 

perquè hi hagi el canvi de 
color a l’Ajuntament. “Estem 
molt a prop de la majoria” i 
si no es va aconseguir en les 

últimes eleccions “és perquè 
per primer cop el seu electo-
rat va veure les orelles al llop 
i es va mobilitzar”.

El PSC també veu necessari 
per la ciutat acabar amb la 
majoria absoluta de JxCat, 
però no creu que una candi-
datura transversal sigui la 
manera de fer-ho. Admet que 
“hi ha coincidències” amb la 
resta de grups d’esquerres 
en la seva visió de la ciutat 
però també diferències 
importants, no només en 
l’àmbit nacional, que justifi-
quen que hi hagi pluralitat 
d’opcions polítiques pels 
electors, segons Carme Tena, 
regidora del PSC i primera 
secretària dels socialistes a 
Vic. Creu que és massa d’ho-
ra per començar a parlar de 

les eleccions de 2023: “Quan 
arribi el moment podem 
parlar de tot, dels projectes 
i dels models de ciutat, però 
no veig viable una proposta 
unitària”, assegura Tena.  

Arnau Martí explica que 
la proposta la va fer a títol 
personal, però que després 
de l’entrevista li han fet 
arribar opinions favorables 
a nivell individual però no 
dels partits polítics. Insisteix 
que la fragmentació del vot 
d’esquerres fa que JxCat amb 
7.786 vots tingui 11 regidors 
i els 8.147 d’ERC, Capgirem, 
PSC i Vic en Comú-Podem es 
tradueixin en 10. 

JxCat va obtenir 
11 regidors amb 
7.786 vots. ERC, 
Capgirem i PSC,  

10 amb 8.147 vots 

(Ve de la pàgina anterior)

    PUBLICITAT Serveis
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Pròrroga d’un mes per acabar les 
obres del pavelló

Calldetenes Cobra Instalaciones y Servicios, 
que està fent les obres del pavelló de 
Calldetenes, disposarà d’una ampliació 
de contracte d’un mes per acabar-les. Tot 
i això, el ple de l’Ajuntament també va 

aprovar per unanimitat obrir un expedient 
de penalització contra l’empresa arran de 
l’incompliment dels terminis. Segons el 
regidor d’Urbanisme, ara mateix queda 
pendent “una petita part de tancaments, 
repassos i, sobretot, el terra de pista”. 
Després faltaran “detalls d’acabats, legalitzar 
l’edifici i dotar-lo de subministraments”.
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Calldetenes

T.V.

El ple de Calldetenes havia 
de tornar a debatre dilluns 
sobre el futur de les Adobe-
ries, però finalment tots els 
punts relacionats amb el pro-
jecte d’urbanització d’aquest 
sector van decaure de l’ordre 
del dia. No es va arribar a 
discutir ni la proposta d’acord 
que presentava CPF-ERC ni 
dues mocions aportades per 
PeM-Amunt i el col·lectiu 
Adoberies No. El motiu és 
que Junts per Calldetenes va 
fer valer la seva majoria per 
retirar aquests punts de la 
llista de qüestions a abordar, 
una maniobra que va crispar 
tant l’oposició com el soci de 
govern. 

A l’hora de justificar-ho, el 
regidor d’Urbanisme, Abel 
Blancafort (JxCalldetenes), 
va defensar que “estem 
d’acord en el fons i la forma” 
dels textos presentats, però 
també que “abans d’elevar-los 
al ple caldria discutir-los” en 
el marc d’una comissió que 
es va acordar crear ara fa un 
mes per treballar temes d’ur-
banisme: “No estem dient que 
es retiren aquestes propostes 
i mai més es poden tornar a 
presentar, sinó que utilitzem 
el canal que toca per debatre-
les. La intenció és treballar-
les, estar-hi d’acord i que 
figurin a l’ordre del dia del 
proper ple”. 

Les seves explicacions no 
van fer cedir els altres dos 
grups, la qual cosa va des-
encadenar una votació que 
JxCalldetenes tenia guanyada 
atesa la seva superioritat en 
nombre de regidors. “Ente-
nem que esteu en el vostre 
dret de fer-ho, però és lleig”, 
va respondre Enric Godó 
(PeM-Amunt), “aquestes 

mocions representen una 
part important de la gent 
del poble. S’han de votar, i si 
algú no està d’acord amb el 
que diuen pot abstenir-se o 
votar en contra”. El republicà 
Màrius Valls també va criticar 
que es forcés la retirada de 
tres punts de l’ordre del dia 
sense l’acord de qui havia 
presentat els textos “a temps 
i amb els informes que toca”: 
“Actuar així és un atemptat 
a la democràcia. Us esteu 
equivocant molt greument, 
i més tenint en compte que 
l’alcalde té part implicada en 
el tema [un dels propietaris 
dels terrenys de les Adobe-
ries és familiar seu]”. Marc 
Verdaguer va replicar, al seu 
torn, que “precisament per 

aquest motiu” no prenia part 
en la votació.

L’estira-i-arronsa va crispar 
l’ambient només d’arrencar 
el ple, però de tota manera 
els punts van decaure de l’or-
dre del dia. Posteriorment, 
CPF-ERC ha qüestionat si la 
manera com es va procedir 
s’adequa a llei i ha demanat 
que les propostes es debatin 
a la sessió del febrer. La seva 
incloïa demanar als propieta-
ris de les Adoberies un nou 
projecte de reparcel·lació i, 
entre d’altres, reservar sòl 
per a habitatges de protecció 
pública. En el cas de la moció 
de PeM-Amunt, entre els 
acords hi constava no donar 
cap llicència per a la urbanit-
zació d’aquest sector fins que 

hi hagi el nou POUM redactat 
i aprovat. El text de la plata-
forma Adoberies No, acompa-
nyat de 170 signatures, anava 
en la mateixa línia, insistint 
a agilitzar l’elaboració d’un 
planejament urbanístic que 
ha de tenir en compte “la 
sostenibilitat i l’ecologia, els 
criteris socioeconòmics i la 
participació ciutadana”.

Preguntat pels periodistes, 
Blancafort va reiterar al final 
del ple que JxCalldetenes 
considera que la urbanització 
de les Adoberies –aprovada 
fa més de 15 anys– s’hauria 
d’adequar a les perspectives i 
la realitat actuals, però “això 
no vol dir que els propietaris 
no tinguin uns drets adquirits 
que tampoc se’ls pot coartar”.

Un mecanisme 
abrupte

Calldetenes

T.V.

Votar la inclusió de punts 
d’urgència a l’ordre del 
dia és habitual, però no 
que s’activi aquest mateix 
mecanisme per retirar-ne. 
Jaume Salés, que ha treba-
llat com a secretari a diver-
sos ajuntaments d’Osona 
i el Ripollès, explica que, 
d’entrada, qui “té la com-
petència per configurar 
l’ordre del dia és l’alcalde 
o alcaldessa”, és a dir que 
“hi figuren els assumptes 
que ell/a hi inclou”. L’ar-
ticle 92 del Reglament 
d’Organització, Funciona-
ment i Règim Jurídic de 
les Entitats Locals (ROF) 
preveu que qualsevol 
regidor pugui demanar la 
retirada d’algun expedient 
de l’ordre del dia a efectes 
que s’hi incorporin docu-
ments o informes, i també 
que quedi a sobre la taula 
i s’ajorni la discussió fins 
al següent ple. Això també 
s’incardina dins del dret 
fonamental a la participa-
ció política, reconegut a 
la Constitució Espanyola, 
però Salés aclareix que 
“el límit que té l’exercici 
d’aquest dret fonamental 
és l’abús de dret, el qual 
es vincula a l’existència o 
inexistència de bona fe. Si 
a la propera sessió aquests 
punts no figuren a l’ordre 
del dia o passa el mateix 
(que es retirin abans de 
debatre sense cap justifi-
cació objectiva) aleshores 
podríem pensar que hi ha 
abús de dret, perquè no 
semblaria fet de bona fe”.  

Camprodon

Isaac Muntadas

L’Ajuntament de Camprodon 
incorporarà un agent cívic a 
la plantilla municipal gràcies 
a un programa marc de dos 
anys que funcionarà com 
a prova pilot. L’alcalde de 
Tots per Camprodon (PSC), 
Xavier Guitart, va recordar 
durant el ple de dilluns que 
disposen d’una quarta plaça 

d’agent municipal que desti-
naran a aquesta nova figura, 
“que hem de veure si funci-
ona per prendre la decisió 
final amb calma”. 

Des de l’oposició, +Cam-
prodon-ERC va mostrar-se a 
favor de la iniciativa, perquè 
d’aquesta manera es prima 
el diàleg en comptes d’im-
posar sancions. Això sí, ERC 
va fer una sèrie de matisos. 
En primer lloc, el portaveu 

republicà, Joaquim Coch, va 
demanar si s’havia fet una 
diagnosi prèvia de les pro-
blemàtiques concretes de 
la vila, ja que “si no és així, 
estem receptant una mede-
cina sense saber la malaltia 
que tenim”. A més, va dir que 
s’hauria d’haver parlat amb 
els diferents agents socials, 
entre els quals botiguers, 
empresaris, associacions i 
jovent, per copsar quines 

Tot i estar-hi d’acord, l’oposició en demanava una diagnosi prèvia

Camprodon tindrà un agent cívic 
com a prova pilot durant dos anys

treballi en èpoques de festa 
i de nit pel tema dels sorolls, 
i “perquè l’incivisme sol 
augmentar en èpoques tra-
dicionals de vacances”. Tot i 
la reducció de la incidència 
nocturna per la pandèmia, 
Guitart s’hi va mostrar total-
ment d’acord. Finalment, 
l’edil d’ERC va preguntar si 
es demanava com a requi-
sit tenir un màster o un 
postgrau universitari en 
resolució de conflictes, atès 
que se sol·licita als aspirants 
conèixer tècniques de medi-
ació, conciliació i negociació. 
Guitart va contestar que no 
es demanava una titulació 
específica i que la guàrdia 
municipal ha de portar més 
el pes en aquest sentit. 

ordenances es vulneren o les 
inquietuds que hi ha. L’al-
calde va assenyalar alguna 
problemàtica, com les llicèn-
cies d’obres “que cobreixen 
el propietari, el constructor 
i l’Ajuntament” i es detec-
ten moltes reformes sense 
permís de manera setmanal, 
provocant l’obertura d’expe-
dients sancionadors. L’ocupa-
ció de la via pública o el tema 
dels tancaments arran de la 
pandèmia també han generat 
problemes. 

Coch va demanar que 
l’agent cívic fes informes 
escrits i pogués valorar els 
resultats de les actuaci-
ons públicament per una 
qüestió de transparència i 
seguiment. I, sobretot, que 

Canvi d’última hora a l’ordre del dia
JxCalldetenes fa valer la seva majoria absoluta per retirar tres punts del ple de gener. Eren pro-
postes del col·lectiu Adoberies No i els altres grups del consistori, que critiquen la maniobra

Codi QR per 
veure el ple de 
l’Ajuntament 
de Calldetenes 
de dilluns
EL9NOU.CAT



NOTICIESNOU9EL Divendres, 15 de gener de 2021 13

Campdevànol

Isaac Muntadas

El bloc de pisos del carrer 
Hortes de Campdevànol 
no s’haurà d’enderrocar 
després de 14 anys de litigi 
judicial. L’Ajuntament, la 
part demandant i els veïns 
de l’immoble han arribat 
a un acord per tal d’evitar 
aquest desenllaç, que hauria 
suposat tirar a terra 18 pisos 
i segons l’alcaldessa, Dolors 
Costa (JxCampdevànol), una 
“catàstrofe econòmica” per 
al municipi. Per entendre les 
dimensions del problema, cal 
retrocedir fins a l’any 2006. 
Llavors, un informe tècnic va 
concedir la llicència d’obres 
per construir l’edifici, però 
alguns veïns de l’immoble 
del costat van demandar la 
constructora i el consistori 
perquè el nou bloc de pisos 
no respectava la distància 
reglamentària que hi havia 
d’haver entre les dues edifi-
cacions. El 2009 una sentèn-
cia va obligar a enderrocar-lo 
perquè deia que la llicència 
estava mal donada. A finals 
de desembre de l’any 2019 i 
després de mil i una batalles 
judicials, el consistori va 
aprovar en un ple extraor-
dinari un aval bancari de 
2.086.702 euros per complir 
amb la interlocutòria del 
Jutjat de Primera Instància 

Acord per evitar l’enderroc d’un bloc 
de 18 pisos a Campdevànol que 
no respectava la distància mínima

L’Ajuntament pagarà una quantitat inferior al cost de tirar-lo a terra com obligava una sentència
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El bloc està situat al carrer Hortes de Campdevànol

i aquest ha de donar-hi el vis-
tiplau. “Encara podria tom-
bar-ho, però en principi dirà 
que sí”, explicava l’alcaldessa.

Un ProCés LEnt I Amb 
moLts EntrEbAnCs

“Ha estat un crim urbanístic i 
és una negligència que s’hagi 
deixat passat tant de temps”, 
apuntava Costa. De fet, fins 
ara la part demandant havia 
guanyat sempre als tribunals 
i ja només quedava presen-
tar un recurs al suprem, 
“que l’hauria fet anar a terra 
segur”. Precisament, durant 
l’anterior mandat, amb Joan 
manso d’alcalde, es va con-
tractar el despatx d’advocats 
Garrigues, però “quan em 
van dir el que volien cobrar 
per anar al suprem m’hi vaig 
negar”. Costa va veure una 
sèrie de coses que no li van 
agradar i creu que van actuar 
“amb una deixadesa total 
i absoluta i només volien gua-
nyar diners”. Aquest fet va 
passar cap al mes de novem-
bre i van haver de buscar un 
altre advocat. A més, l’any 
passat la secretària va marxar 
del consistori i han estat des 
del juliol sense; per tant, sort 
van tenir de la intervenció 
del secretari de l’Ajunta-
ment de ripoll, que va fer 
un informe sobre el conveni 
signat entre les tres parts. 
En principi, l’acord s’havia 
de passar pel ple del 30 de 
desembre, però un dels mem-
bres de la part demandant 
va morir i estan a l’espera 
dels tràmits burocràtics per 
passar-ho en el pròxim ple. A 
finals de l’any passat també 
va morir un procurador que 
els va obligar a buscar-ne un 
altre en deu dies. Al final, 
després de molts entrebancs 
sembla que els veïns del car-
rer Hortes no hauran d’aban-
donar l’immoble.

número 1 de Girona per tal 
d’indemnitzar pels danys els 
tercers de bona fe –els que 
havien comprat un habitatge 
abans de la sentència–. Ara 
el consistori i els veïns poden 
respirar tranquils després 
d’aquest acord.

no haver arribat a un acord 
suposava que l’Ajuntament 
de Campdevànol podria 
haver pagat “2 o 3 milions 
d’euros d’entrada i ens n’ha-
guessin demanat més per 

danys i perjudicis”, una xifra 
que Costa va comparar amb 
el pressupost municipal de 
tot un any i que “hipotecaria 
aquest mandat i els següents 
per culpa d’una herència 
enverinada”. El consistori 
va decidir asseure’s de nou 
amb la part demandant per 
arribar a un acord, i després 
de moltes negociacions paga-
rà un import econòmic molt 
menor –no ha transcendit– a 
tall de compensació a la part 

demandant que podrà abonar 
en diversos anys. En el ple de 
pressupostos que s’ha de fer 
aquest gener ja s’hi inclourà 
una partida en aquest sentit, 
tot i que Costa va dir que 
estan negociant amb l’asse-
guradora del consistori i és 
probable que la pòlissa es faci 
càrrec d’una part de l’import 
a pagar. De moment, ja s’ha 
demanat la suspensió de tot 
el contenciós dient al jutge 
que ja han arribat a un acord 
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Contenidors desbordats al carrer Canigó de Torelló, aquest dilluns

Contenidors a vessar a Torelló

Torelló

G.R.

bosses, caixes i volumino-
sos al terra, al costat dels 
contenidors i en la majoria 
d’ocasions barrant el pas als 
vianants. és una imatge habi-
tual els darrers mesos a tore-
lló, com han fet notar alguns 
lectors d’EL 9 noU a través 
del WhatsApp i d’altres a les 
xarxes socials. El regidor de 
serveis territorials, Adrià 
Jaumira (ErC-Jpt), admet 
que hi ha contenidors “des-
bordats” i que per aquest 
motiu s’han adreçat a l’em-
presa recollida de residus 
d’osona, una empresa mixta 
del Consell Comarcal i Ces-
pa, que és a qui tenen delegat 
el servei, perquè hi posin fi.

segons Jaumira, els han dit 
que els darrers mesos “detec-
ten que es generen més resi-
dus que abans” també en els 
caps de setmana en què s’ha 
limitat la mobilitat. “Ha coin-
cidit el període de festes amb 
més volum pels regals i altres 
problemes” relacionats amb 
l’empresa, comenta. segons 
el regidor, el cap de setmana 
de nadal els van dir que era 
per un problema d’avaria 
d’un camió de recollida. El 
darrer cap de setmana, un 
altre camió i també personal 
afectat per la nevada, per la 
qual cosa es va fer “menys 
recollida de la contractada”. 
A principis d’aquesta setma-
na, comenta Jaumira, van 
fer hores extra per “posar-se 
al dia”, encara que es podia 

donar el cas que el camió que 
buida els contenidors passés 
i el segon camió, que és qui 
recull les bosses que queden 
fora, no ho fes fins més tard, 
per la qual cosa “pot quedar 
el contenidor buit i les bos-
ses a fora”. 

Després de tot plegat, “ho 
estem tractant amb l’empre-
sa perquè no torni a passar i 
veure si cal augmentar el ser-
vei; hem demanat solucions”. 
El regidor diu que la proble-
màtica no hauria de tenir a 
veure amb l’envelliment de 
la maquinària d’una empresa 
mixta que té els dies comp-
tats, ja que el contracte acaba 
a l’abril: “no hauria d’afectar 
i ha de donar el servei”. 

Davant de tot plegat, ja fa 
mesos des del consistori van 

dir que estudiarien la possi-
bilitat del porta a porta, però 
per ara no s’ha avançat en la 
decisió. El que tenen previst 
fer a partir del mes vinent és 
engegar una campanya infor-
mativa sobretot encarada a 
la reducció dels volumino-
sos. Fa unes setmanes al ple 
també van anunciar que la 

recollida d’aquests passarà a 
ser setmanal i que s’amplia-
rà l’horari de la deixalleria 
també als divendres al matí 
i els dissabtes a la tarda. En 
les ordenances també van 
aprovar una bonificació a la 
taxa de deixalles si es porten 
els voluminosos a la deixa-
lleria.

Veïns denuncien la brutícia i l’Ajuntament diu que hi posarà mà
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Detingut per robar tres cops 
en una botiga cannàbica de Vic
Vic

EL 9 NOU

Aquest estiu els Mossos 
d’Esquadra van iniciar una 
investigació arran de tres 
robatoris en un curt espai 
de temps en una botiga de 
productes cannàbics de Vic. 
El 19 de juliol a les 3 de la 
matinada va saltar l’alarma 
després que es detectés que 
quatre individus havien 
accedit a l’interior forçant 
la porta principal. En aquest 
primer assalt es van endur 
substàncies vegetals i diners 
en efectiu. El 25 d’agost a 
2/4 de 7 del matí, l’alarma va 
tornar a indicar que algun 
desconegut havia entrat a 
l’establiment. Finalment, el 
9 de setembre a última hora 
de la tarda els lladres van 
esperar que sortís un client 
de la botiga i van entrar 
tapats amb passamuntanyes. 

A l’interior, van amenaçar el 
propietari amb una arma de 
foc simulada i van sostreure 
diners en efectiu i 50 grams 
de cabdells de marihuana.

La investigació va conclou-
re que en tots tres casos hi 
hauria participat un home de 
31 anys i veí de Santa Eugè-
nia de Berga, que diumenge 
passat va ser detingut per 
aquests fets quan es trobava 
a Folgueroles. El detingut va 
passar a disposició del jutjat 
d’instrucció en funcions de 
guàrdia de Vic i se l’acusa 
de dos robatoris amb força 
i un delicte de robatori amb 
violència. Tenint en compte 
que hi ha evidències que més 
persones haurien participat 
en els diversos robatoris 
comesos a la botiga cannàbi-
ca situada a la capital d’Oso-
na, la investigació continua 
oberta i no es descarten 
noves detencions.

Enxampen a Gurb els autors d’un robatori 
a la Garrotxa quan fugien amb un camió

Les Preses/Gurb Els Mossos van enxampar a Gurb un grup 
de set lladres que havien comès un robatori a la Garrotxa el 
dia 7 de gener. El propietari d’un taller metal·lúrgic de les 
Preses va veure com uns desconeguts carregaven material en 
un camió i fugien cap a Osona per la C-37. Després d’avisar 
als Mossos que havia patit un robatori i la direcció del vehicle 
sospitós, la policia catalana va aturar el vehicle a la C-17 al 
seu pas per Gurb. El copilot va intentar escapar-se sense èxit. 
A la caixa (a la foto) hi van trobar material sostret valorat en 
8.000 euros i els altres sis integrants del grup. 
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Agredeix els Mossos 
que l’anaven a 
detenir per robar  
en un comerç de Vic

Vic El passat dilluns un home 
va entrar sense mascareta 
en un establiment de roba i 
complements del passeig de 
la Generalitat de Vic i quan la 
propietària li va demanar que 
se la posés va detectar que es 
tractava d’un individu que 
en anteriors ocasions havia 
comès robatoris. Per aquest 
motiu li va demanar que mar-
xés, però l’home es va posar 
agressiu i va acabar furtant 
una motxilla i una desena 
d’anells. Després d’avisar els 
Mossos, el van localitzar i 
van confirmar que es tractava 
d’un delinqüent habitual de 
la zona. En el moment de la 
detenció es va tornar a posar 
agressiu i va causar desper-
fectes a dins del vehicle poli-
cial. Se l’acusa de robatori 
amb violència, atemptat als 
agents de l’autoritat i danys 
lleus al cotxe de policia. 

“Cada ampolla que salvem de sota 
la runa és un tresor i una alegria”

El temporal ‘Filomena’ destrossa el Celler Vall Llach de Porrera, del torellonenc Albert Costa

Porrera (Priorat)

Guillem Rico

“Dia vindrà que algú beurà a 
mans plenes l’aigua de llum 
que brolli de les pedres / 
d’aquest temps nou que ara 
esculpim nosaltres.” És el 
fragment del poema Solstici 
de Miquel Martí i Pol que 
apareix a l’etiqueta de les 
ampolles de vi blanc del 
Celler Vall Llach de Porrera, 
al Priorat, propietat del 
torellonenc Albert Costa i el 
cantautor Lluís Llach. Des 
de la matinada de diumenge, 
però, a causa del temporal 
Filomena bona part de les 
ampolles han deixat de rajar, 
a causa de l’esfondrament, 
pel pes de la neu, de la teu-
lada de l’edifici de la Final, 
on vinifiquen, embotellen, 
etiqueten i emmagatzemen 
l’estoc de vi.

Ha estat un cop fort per a 
Costa, que se’n va assaben-
tar diumenge al matí quan 
algú del poble li va enviar un 
missatge que li truqués per 
explicar-li el que havia pas-
sat. “El primer que vaig pen-
sar és que sort que era a les 6 
del matí, quan ningú estava 
treballant” i que al carrer del 
costat, que ha quedat ple de 
runa, no hi havia els nens 
que la tarda anterior jugaven 
amb la neu. I després de la 
primera impressió “t’entra la 
tristesa, no de les coses mate-

El torellonenc Albert Costa, aquest dijous davant del celler amb la teulada ensorrada

totalment parada” i calcula 
que estaran dos o tres mesos 
sense vendes ni embotella-
des. “El 2021 es preveia com 
un bon any”, sobretot pel 
canvi de govern als Estats 
Units, diu el propietari del 
celler, per l’arribada de la 
vacuna i per la previsió de 
l’augment de la socialització 
si la situació epidemiològica 
millora. Però les desgràcies 
no venen mai soles, diuen, 
ho fan de tres en tres. A 
la Covid-19 s’hi va sumar 
durant la verema la plaga 
de míldiu, un fong que va 
fer perdre el 80% de la pro-
ducció, i ara els efectes del 
Filomena. Amb tot, “hem de 
seguir endavant” i a fer-ho 
els ajuden les àmplies mos-
tres de suport que han rebut 
des de diumenge i també la 
iniciativa per part d’amics i 
familiars de <reconstruimva-
lllach.cat>, a través del qual 
s’estan recollint donatius per 
reflotar el celler. 

Costa té clar que malgrat 
el que ha passat seguirà amb 
la filosofia amb la qual van 
començar el projecte els dos 
fundadors, el seu pare, el 
notari Enric Costa, i Lluís 
Llach, que a banda de dig-
nificar el preu del raïm era 
revitalitzar l’economia del 
poble. Per això, van optar 
per mantenir el celler al mig 
de Porrera, donar feina a 
persones del poble –ara hi 
ha 15 treballadors–, fer que 
les visites donin vida i tam-
bé rehabilitar dos edificis 
emblemàtics, un dels quals el 
que ara ha caigut i que ja tre-
ballen per tornar a aixecar. 
Tot plegat, com deia Martí i 
Pol, “En solitud, però no soli-
taris, / reconduïm la vida amb 
la certesa / que cap esforç no 
cau en terra eixorca”.

rials, sinó per l’espai on has 
viscut moltes emocions, i hi 
has treballat molt”, comenta 
l’enòleg, ja que “el material 
es pot recuperar”, malgrat 
que les pèrdues són quan-
tioses. Per ara calculen que 
entre l’edifici i el que hi ha a 
dins podrien rondar més de 
mig milió d’euros, encara que 
s’ha de veure un cop es vagi 
traient la runa què es pot 
recuperar. El que ja no recu-
peraran són les anyades dels 
anys 2018, 2019 i 2020.

En saber la notícia “em vaig 

posar en el pitjor dels casos”, 
relata, en l’escenari de “per-
dre-ho tot i tornar a comen-
çar”. De fet, ni diumenge ni 
dilluns va poder arribar al 
celler, al centre del poble, ja 
que a causa de la neu estava 
aïllat al mas on viu. Dimarts, 
però, entremig de la tem-
pesta hi va entrar un mínim 
raig de llum en veure pels 
seus propis ulls que “sota la 
runa i la neu hi ha ampolles i 
barriques que podrem recu-
perar”. Costa assegura que 
“cada ampolla que salvem 

de sota la runa és un tresor i 
una alegria”. La feina per fer-
ho, però, és minuciosa i creu 
que en tindran encara per 
dies, ja que ho han de fer tot 
de forma manual i no amb 
màquines. “A sota hi ha coses 
importants, volem treure 
teula a teula” per intentar 
retirar ampolles i tines que 
són molt delicades. 

Tot plegat, una tasca que 
no té res a veure amb el que 
haurien d’estar fent ara, que 
és el cupatge del vi del 2018 
i el 2019. “L’activitat està 
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Balenyà

Vicenç Bigas

Qui rondava pels carrers 
dels Hostalets de Balenyà 
la nit de Reis no eren pas 
Ses Majestats portant regals 
per les cases sinó que més 
aviat la seva intenció era tot 
el contrari. O això és el que 
pensen els components d’una 
patrulla ciutadana que es va 
organitzar a través d’un grup 
veïnal de WhatsApp acti-
vat per si es detecta algun 
moviment sospitós arran de 
l’allau de robatoris que hi ha 
hagut al poble les últimes 
setmanes, tots ells trencant 
el confinament nocturn i 
aprofitant que a aquella hora 
no hi ha servei de vigilància 
municipal. 

Un dels components 
d’aquest grup, que inicial-
ment es va crear en un barri 
on s’havien endut joies i 
objectes de valor de diver-
ses cases i ara ja s’ha estès 
entre més d’un centenar de 
veïns del poble, sortia aquell 
dimarts a 2/4 d’11 de la nit a 
fumar al balcó quan va veure 
al carrer un grup de cinc per-
sones. Tres d’ells van marxar 
i els altres dos es van dirigir 
cap al portal del seu bloc, 
intentant entrar. Quan va 
baixar al carrer a cridar-los 
l’atenció van fugir.

Immediatament es van 
mobilitzar uns quants veïns, 
que van acordar fer una 
batuda per la població des-
prés d’haver-ne parlat amb 
els Mossos. Aquella primera 

nit de patrulla va resultar 
fructífera perquè a 2/4 de 2 
de la matinada van localitzar 
dos nois que s’amagaven en 
un camp al costat de l’estació 
i van tornar a fer venir els 
agents, que es van endur els 
retinguts a comissaria. “De 
seguida vam veure que eren 
molt joves, però dos menors 
de Canovelles a aquelles 
hores de la matinada, què 
hi feien?”, es preguntava un 
dels participants a la batu-
da, encara que els nois van 
al·legar que volien entrar al 
portal perquè tenien fred i 
en no disposar de més proves 
de càrrec contra ells es va 
avisar els seus pares i van 

quedar en llibertat.
La nit anterior, a pocs 

metres de distància d’on van 
ser vistos per primer cop, 
havien aparegut uns trasters 

forçats, d’on es van endur 
fins i tot joguines que les 
famílies tenien a punt per a 
una diada tan especial pels 

infants. El 30 de desembre 
també hi va haver diversos 
robatoris en trasters o vehi-
cles estacionats al carrer. En 
total, en els últims dos mesos 
s’han denunciat a Balenyà 
12 robatoris, tres dels quals 
ja han quedat resolts. S’han 
dut a terme en quatre domi-
cilis, quatre establiments i 
quatre trasters, però també 
hi ha hagut altres intents 
que no s’han consumat. Els 
Mossos, que han incrementat 
la vigilància a la població, 
mantenen oberta la investi-
gació i amb els indicis que 
han recollit no descarten que 
ben aviat es puguin produir 
novetats.

Veïns dels Hostalets retenen uns 
sospitosos en plena onada de 
robatoris i els lliuren als Mossos

Es tractava de dos menors que van quedar en llibertat després de ser sorpresos forçant un portal
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Els dos menors van ser trobats de matinada amagant-se en un camp al costat de l’estació

Detenen dos 
lladres a Manlleu 
i n’envien un 
a presó per 
reincidència

Manlleu

EL 9 NOU

Els Mossos d’Esquadra i la 
Policia Local de Manlleu van 
detenir dijous de la setmana 
passada dos joves de 18 i 26 
anys i veïns de la població 
com a presumptes autors 
d’un robatori amb força a 
l’interior d’un domicili. Els 
fets s’haurien produït el 30 
de desembre al vespre. El 
que vigilava l’entorn va veu-
re arribar el propietari del 
domicili que haurien forçat i 
el va entretenir perquè l’altre 
tingués temps de fugir amb 
les joies que havia sostret.

Davant d’aquests fets, els 
Mossos van iniciar una inves-
tigació i amb la col·laboració 
de la Policia Local de Man-
lleu van poder detenir els 
lladres. Tots dos joves tenien 
nombrosos antecedents, 
però en un dels casos es va 
comprovar que hi havia una 
ordre de detenció vigent 
contra ell per un robatori 
amb violència en un vehicle 
comès el dia de Sant Esteve, i 
que cinc dies abans la Policia 
Local també l’havia enganxat 
cometent un altre robato-
ri en un altre domicili del 
municipi. 

Després de la seva deten-
ció, els dos delinqüents van 
passar a disposició del jutjat 
d’instrucció en funcions de 
guàrdia de Vic. En aquesta 
ocasió, l’estament judicial va 
decretar enviar a presó pro-
visional l’individu que acu-
mulava més casos de robatori 
en les darreres setmanes, 
mentre que l’altre presumpte 
lladre va quedar en llibertat 
amb càrrecs.

En els últims 
dos mesos s’han 

denunciat 12 
robatoris amb 
força al poble 

magatzem

de trossos

Edredons

Jocs de llit

Cortines

Tovalloles 

Barnussos

Servei

majorista

d’hostaleria

Encàrrecs

a mida

Robes

Patchwork

Tapisseries

C. Manuel Serra i Moret, 14
(barri del Remei)
VIC
Tel. 93 883 36 27

602 21 01 84

@magtros
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Josep Maria Vila d’Abadal, aquest dimarts a Vic

L’exalcalde de Vic Josep Maria 
Vila d’Abadal reapareix a l’esce-
na pública al capdavant del Mo-
viment País Rural, una iniciativa 

que vol posar una falca al marc 
legal per donar més protagonis-
me als petits municipis i als seus 
habitants. 

“No cal la Seat a tot 
arreu, però al món rural 
hi ha d’haver indústria”
Entrevista a Josep M. Vila d’Abadal, president del Moviment País Rural

Vic

Agustí Danés

Vostè és com la matèria: no 
desapareix, es transforma. 
D’una manera o altra sem-
pre hi és.

El meu és el món rural: els 
boscos, la ramaderia… Lluito 
perquè tingui el seu lloc. En 
aquest espai sempre m’hi he 
mogut. A la política, en canvi, 
hi he estat més a temporades.   

Per què accepta posar-se 
al davant de País Rural?

Durant el confinament 
va haver-hi una iniciativa 
parlamentària per promoure 
la creació de l’Agència de la 
Natura sense tenir en compte 
que hi participessin els afec-
tats ni els municipis. Davant 
d’això, cent municipis van fer 
un manifest, al qual es van 
sumar entitats i gent a títol 
personal, perquè s’aturés 
la llei, es consensués i se’n 
compartís la governança. El 
rebuig a aquest projecte és 
l’espurna, perquè el malestar 
ve de lluny: els municipis 
perden governança davant el 
centralisme de la Generalitat. 

A la política diu que hi ha 
estat vinculat de forma cir-
cumstancial, però, tal com 
ho explica, això també és fer 
política.

A la vida sempre fem 
política. Quan ens fiquem en 
temes que no l’afecten a un 
personalment fem política: a 
les entitats culturals, soci-
als...

Això és fer política des de 
la porta de darrere? Si volen 
incidir també haurien pogut 
constituir un partit.

Però tenim un projecte 
de país, no de pensament 
polític. Volem donar veu als 
municipis i a la gent que viu 
al món rural perquè intervin-
guin en la presa de decisions. 
En això hi pot haver gent de 
tots els partits: que no marxi 
la gent dels pobles, que els 
que hi vivim tinguem sortida 
personal, que els que van a 
estudiar a fora puguin tornar, 
que hi hagi els mateixos ser-
veis i les mateixes atencions 
i possibilitats a tot arreu... 
Això és transversal. 

Parlar d’un país rural vol 
dir que hi ha més d’un país? 
És un principi del catalanis-
me parlar d’un sol país.

Hi ha un país metropolità, 
amb molta norma: semàfors, 
passos de zebra, direccions 
prohibides... i un país rural 
amb unes condicions dife-
rents que saben entendre 

les normes i els senyals del 
que es pot fer i el que no es 
pot fer. Un país i un altre, 
tots dos, conformen la gran 
Catalunya. Un no pot pres-
cindir de l’altre. El país rural 
vol fer el pacte ciutat-món 
rural.

Els partits l’escolten?
La majoria sí. Necessitem 

que ens ajudin des del món 
urbà. Volem convèncer i no 
imposar. Coneixem perfec-
tament el nostre país, ens hi 
gastem els quartos i volem 
que fills i nets hi continuïn 
vivint. Per això hem d’enten-
dre que el paisatge si es deixa 
a l’evolució natural arriba al 
col·lapse. El paisatge ha d’es-
tar humanitzat i hem de tenir 
consciència sobre la biodi-
versitat, que ha d’augmentar 

i no disminuir. Als boscos 
de Catalunya està augmen-
tant. A l’agricultura exten-
siva, també; a la intensiva 
hi ha més problemes. Doncs 
busquem com resoldre’ls. Si 
no ho fem hi haurà canvi cli-
màtic, grans incendis... grans 
problemes.

Li deia si els partits l’es-
coltaven perquè, amb les 
eleccions molt a prop, és un 
moment en què els partits 
escolten més.

[Riu] Després de les elec-
cions costa més, sí. Però ens 
escolten. I alguns, molt: el 
PDeCAT, el PNC, el PSC i 
ERC també.

Demanaran el vot?
No, perquè volem ser 

transversals i que tothom s’hi 
senti a gust. A Itàlia, després 
de la Segona Guerra Mun-
dial, es va crear un lobby de 
país rural i col·loquen gent a 
les candidatures dels partits. 
Tenen diputats que defen-
sen les seves tesis. Això pots 
fer-ho quan ets madur i tens 
força. Ara és impensable.  

Parla de petits municipis i 
ja existeix l’associació de mi-
cropobles. No tindria sentit 
aquesta eina?

Sí, amb ells, i altres, com 
la Pimec, hem d’anar colze 
a colze perquè hem d’abor-
dar temes diversos que ens 
afecten: al món rural hi ha 
d’haver indústria perquè 
hi hagi feina. No cal que 
hi hagi la Seat a tot arreu, 
però si una persona vol fer 
un obrador per sacrificar un 
vedell, tres porcs i fer quatre 
llonganisses li demanen que 
sigui en sòl industrial. No pot 
ser. Hem d’aglutinar forces i, 
en definitiva, canviar lleis.

Canviar lleis es fa al Par-
lament.

Sí, per això farem propos-
tes i anirem al Parlament. 
Una referència, per a aques-
tes propostes, és l’agenda 
francesa, una llei marc que 
diu, per exemple, que al país 
rural està prohibit tancar una 
escola. Si no hi ha cap nen no 
funciona, però no la tanquen 
perquè pot tornar a obrir. És 
important que els nens estu-
diïn al seu poble. Però també 

donen subvencions per obrir 
bars perquè n’hi ha d’haver 
un a menys de 20 quilòme-
tres de tots els nuclis. Són in-
drets de socialització. Volem 
fer propostes molt concretes 
a tots els partits per igual.

N’està desenganyat, dels 
partits?

Molt.
Per què? 
Perquè no he aconseguit 

res del que volia. O molt 
poc. M’hi he dedicat molt, a 
la política sectorial del món 
rural, però el resultat ha 
estat molt minso. A defensar 
el país rural som minoria. 
Per això hem de fer el pacte 
i convèncer per compartir la 
governança.

En municipis com Vidrà, 
el Brull o Vilanova de Sau, 
amb termes extensos i atrac-
tiu natural, pateixen la difi-
cultat d’equilibrar el dret a 
l’accés al medi natural amb 
el respecte a les propietats i 
al medi. 

És un dels problemes que 
treballarem. Volem que es 
creï l’Estatut del país rural, 
una llei marc que digui els 
mínims perquè siguin viables 
els municipis rurals. I l’ús 
social de la natura: la recolli-
da de bolets o la circulació. 
Amb la neu, aquests jeeps 
immensos han fet destros-
ses, fan malbé els camins i el 
pagès i els alcaldes els han 
d’arreglar.

La solució és multar?
Multar no sé si cal, però 

s’ha d’educar perquè es res-

pecti l’entorn. Això s’ha de 
regular. Aquí es regula des de 
la Generalitat. No. La compe-
tència l’ha de tenir el munici-
pi. Per això demanem una llei 
marc i, després, que cadascú 
decideixi. Per què un ajunta-
ment petit no pot decidir el 
seu futur? Ara mateix Vidrà 
té terrenys per fer unes 
cases de protecció oficial per 
mantenir població de gent 
jove: per què no les pot fer? 
La Comissió d’Urbanisme de 
Girona li ha dit que no, que 
no pot créixer, perquè té una 
previsió de creixement en un 
altre indret i que, si de cas, 
s’hauria d’eliminar. Per què 
no pot tenir la competència 
per fer cinc cases de protec-
ció oficial? La Generalitat que 
ho supervisi, però Vidrà s’ha 
de preocupar de si ha de créi-
xer, que s’hi quedi la gent, 
que hi vagi el metge...

I decidir si cal pagar 
per anar a buscar bolets 
o cobrar una taxa, com fa 
l’Esquirol a la Foradada o 
Campdevànol al Torrent de 
la Cabana?

Sí, igual que pago quan 
vaig al cine, al teatre...

Això és impopular.
També ho és pagar el 

pàrquing de Barcelona. És 
clar que s’ha de pagar. I hi 
ha d’haver numerus clausus. 
Quan tallo bosc a Vidrà tinc 
unes normes de biodiversitat 
que he de respectar i que 
respecto de gust: perquè hi 
ha llúdrigues, insectes, fongs 
o uns ocells en unes èpoques 

“El país 
metropolità no 
pot prescindir 
del rural. Hem 

de fer un pacte” 

“No demanarem 
el vot per 

a ningú. El 
projecte és 

transversal” 

“Per accedir al 
medi s’haurà de 

pagar; també 
pago el pàrquing 

a Barcelona”
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Josep Maria Vila d’Abadal, aquest dimarts a Vic

concretes. I després vindran 
persones a cents? I què faran 
les llúdrigues? Això s’ha de 
poder reglamentar i, per tant, 
s’ha de pagar sí. A canvi ens 
dona paisatge, lleure, aigua, 
oxigen...

Parla de paisatge i, ara, 
precisament, a Osona hi ha 
interès d’instal·lar grans 
parcs solars. Els alcaldes de 
Manlleu, l’Esquirol i Torelló 
ja han dit que d’aquestes 
dimensions no.

Els alcaldes, els ajunta-
ments i els seus habitants 
han de poder dir-hi la seva. 
Han de tenir la força, però 
tal com està plantejat les 
elèctriques amb un permís 
de Madrid poden fer-ho. La 
fotovoltaica és essencial. A 
favor d’aquesta energia, però 
amb el consens de la gent. 
Pensar en 450 hectàrees és 
una barbaritat. Això no pot 
ser. Però per què no anem a 
terrenys erms o a antigues 
feixes i busquem llocs con-
juntament amb l’obligació, 
això sí, de buscar-los? Això 
s’ha d’estudiar i consensuar, 
però en aquest cas tenen raó 
els alcaldes.

N’han parlat com a País 
Rural amb els alcaldes?

N’hem parlat amb alcaldes  
del Pallars, on també hi ha 
una proposta, amb la idea 
que aquests parcs s’han de 
fer repartits, petits i amb 
l’acceptació del municipi. La 
Generalitat no té capacitat 
d’anar a tot el país. Des del 
principi de la democràcia 

tot l’ordenament jurídic ha 
anat a centralitzar. Hi ha una 
pèrdua de qualitat de país.

Es viu pitjor a Osona ara 
que deu anys enrere?

No, però hi ha menys gent.
A Osona, no.
A les capitals no, però als 

pobles petits sí. Es com al 
Ripollès. Diuen: “El Ripollès 
no perd població”. Ripoll, no 
però els pobles, sí. I algun 
tota. I en un altre queden 
dues fondes. Necessitem 
tot el país viu i humanitzat, 
amb activitat de pastura que 
manté espais oberts, amb 
agricultura ben feta...  I hem 
d’arreglar els problemes que 
hi hagi, com el dels purins, 
però no per això acabar amb 
aquestes activitats. Hi ha 
tecnologia i coneixement per 
resoldre-ho.

Sap qui el podria ajudar? 
L’alcaldessa de Vic.

Sí, suposo que sí.
Hi parla?
No hi he parlat encara. 

Això és molt recent. Ho tinc 
pendent. L’he d’anar a veure.

Li dic l’alcaldessa perquè 
és diputada i anirà ben 
situada a la llista de JxCat. 
Potser és una via...

Sí, anem parlant amb tots 
perquè s’hi incorporin i amb 
l’alcaldessa hi aniré a parlar i 
espero que Vic s’hi apunti. 

Vull fer-li dir alguna cosa 
de Vic...

Els que hem estat alcaldes 
hem de deixar que els de 
darrere facin el seu projec-
te. He estat escrupolós i no 

n’he volgut parlar mai. Anna 
Erra ha de fer el seu projecte 
amb el seu equip. I ho ha 
fet bé, perquè ha guanyat 
sobradament. Jo quan acabo 
una feina passo a una altra i 
me n’oblido. Ara em dedico 
a uns altres àmbits. És bo. 
Però sí: ja dèiem que Vic era 
la capital de la muntanya. 
Vic té personalitat de país 
rural, com altres ciutats de 
Catalunya i estaria bé que hi 
fos.

Des que no és alcalde Vic 
se la mira de lluny?

Visc entre Sant Joan del 
Galí, a la Guixa, i Vidrà, i 
vaig més pels pobles que per 
la ciutat. A Vic hi vinc per 
assessors, gestories, bancs...

Li demanen consell de 
l’Ajuntament? Ja no dic els 
polítics, però algú de l’Ajun-
tament,

No, no passa mai això...
Ho dic perquè vostè va 

accedir a l’alcaldia el 2007, 
i després hi va haver la crisi 
financera, i ara també hi 
ha una gran crisi. Un cert 
paral·lelisme amb l’actuali-
tat hi és.

Al cap de tres o quatre o 
cinc mesos de ser alcalde em 
va agradar molt anar a dinar 
amb el meu antecessor, Jacint 
Codina. No va ser fàcil, per-
què ell no estava d’acord amb 
la meva candidatura, però 
al cap d’uns mesos vam anar 
a Ca l’U. És un home que 
sempre me l’he estimat molt 
i, després, quan era alcalde el 
visitava de tant en tant. Però 
amb mi no, però és normal. 
El que té el projecte té els 
seus problemes i els d’abans 
som els d’abans. I està bé que 
sigui així.

Se sent descuidat?
No, no.
Però al final l’alcaldessa 

actual formava part del seu 
equip, era la número 2. Té la 
sensació que es fa una línia i 
vostè diu: “No existeixo, no 
compten amb mi, no inte-
ressa el que jo digui?”.

No, perquè jo ja tenia ganes 
de deixar-ho. Vaig deixar-ho 
per voluntat pròpia. Sí que va 
ser una mica dur al principi, 
perquè aquest s’ha acabat va 
ser molt rígid. A les eleccions 
no vaig fer campanya.

Però per què no l’hi van 
demanar?

No m’ho van demanar, però 
és igual. Això està passat. No 
té importància. En vaig fer 
a Manlleu, per ERC, perquè 
eren amics meus...

Potser tampoc se li va po-
sar bé això a Convergència.

Però també en vaig fer per 
Carles Puigdemont a Girona 
perquè m’ho va demanar 
i altres llocs que m’ho van 
demanar. Però no té impor-
tància. La política a vegades 
és ingrata i és dura. Un ho 
ha de saber i les sortides són 
complexes. Però no em sento 
maltractat ni malament i 
m’agrada més així: no tinc 
per què opinar perquè he 

“La política 
a vegades és 

ingrata i dura. 
Però no em sento 

maltractat” 

“D’enemics 
sempre te’n 

guanyes. I qui no 
en té és perquè 
no ha fet res” 

seria viable. Els pobles han 
de ser vius.

Encara respecte a Vic, 
vostè volia tallar el trànsit 
al Passeig. La reducció de 
carrils a la ronda Campro-
don pensa que va en aquesta 
línia?

Dèiem de fer una ciutat 
amable, pels infants i per la 
gent gran. Per passejar i per 
anar a comprar i per anar al 
teatre, al cine, als restaurants 
i a les terrasses. Ara això ja 
ho diu Barcelona. Vic també 
ho farà, per força. Ja ho està 
fent. Felicito l’Ajuntament 
per fer aquesta acció. Vic 
com més zona per a vianants 
tingui més atractiu comercial 
tindrà. Perquè això sigui així 
el Passeig, i el centre, ha de 
ser per a vianants. Quan vam 
convertir en zona de vianants 
el carrer Manlleu va haver-hi 
gran oposició i avui ningú 
ho tiraria enrere. Sempre ha 
sigut molt difícil fer zones 
de vianants, com l’Eixample 
Morató. És lent, però anirà 
agafant.

El tornarem a veure a la 
política municipal? 

No, segur que no.
Això no ho diuen mai 

els polítics. No ha tret el 
manual. 

La política és un acte de 
servei. Se n’ha de fer un 
temps només i tornar a la 
vida d’abans. No pot ser tota 
la vida.

estat al davant i, ara, n’hi ha 
un altre.

A la política hi ha fet més 
amics que enemics?

D’enemics sempre te’n 
guanyes. I qui no té enemics 
és perquè no ha fet res. Hi ha 
gent que no em saluda, però 
també tinc amics. A vegades 
algú em diu: “Josep Maria, 
de la teva època en tinc bon 
record”. És un gran premi. 
Però ara estic al projecte de 
País Rural i em preocupa que 
el meu net pugui seguir ges-
tionant el Cavaller de Vidrà. 
Jo soc la 25a generació que 
la gestiona; la meva filla, la 
26a, i el meu net, la 27a. Això 
em preocupa perquè amb les 
normes que tenim avui no 
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Concepció Pineda
i Galobardes
Vídua de Miquel Maria Montañà Coll

Ha mort cristianament, a l’edat de 95 anys,
havent rebut els Sants Sagraments i la Benedicció Apostòlica.

A.C.S.

Els seus fills, Pius i M. Dolors Barnolas, Felip i Fina Codina, Joaquim, 
Jordi i Salomé Baena, Xavier i Carme Xandri; nets, Mariona, Imma i 
Joan Vilarrúbia, Miquel, Julià i Marina Vilarasau, Montserrat i Judit; 
besnetes, Laura, Martina i Núria; germana política, Maria Mir; la resta 
de la família i amics es dolen de la seva pèrdua, us demanen que en tin-
gueu un bon record i que pregueu per ella. La família agraeix les mos-
tres de condol rebudes així com l’assistència a l’acte de l’enterrament.

Domicili: Mas Montanyà.
Seva, gener de 2021

Laura Codony
i Domènech

La comunitat educativa del Col·legi
ens unim al dol de la família per la mort de la Laura,

mare de la Carla i en Jan, que estudien al centre.

Vic, gener de 2021

Emilio Vilà
i Galvany

L’empresa manté present el teu record

en el setè aniversari de la teva pèrdua.

Vic, gener de 2021

Montserrat Gallach
i Prat

Vídua de Josep Oliva Rodoreda
Ha mort cristianament el dia 10, a l’edat de 90 anys.

A.C.S.

Els seus fills, Montse, Jordi i Laura; nets, besnets, nebots, cosins 
i tota la família, en participar-vos tan sentida pèrdua, us preguen 
que la recordeu en les vostres oracions i us agraeixen les mostres 
de condol.
També volen donar les gràcies a l’equip de metges, infermeres 
i tot el personal de l’Hospital Universitari de Vic, pel seu caliu 
humà i les atencions rebudes.

Vic, gener de 2021

Ramon Crusella
i Pujol

Ha mort cristianament el dia 11, a l’edat de 84 anys.

A.C.S.

Els seus germans, Ton ( ), Montserrat i Ramon, Miquel i Pepita, 
Agustina i Josep, Maria i Pere; nebots, renebots, cosins i tota 
la família, en participar-vos tan sentida pèrdua, us preguen que 
el tingueu present en les vostres oracions i us agraeixen les 
mostres de condol rebudes, així com l’assistència a l’acte de 
l’enterrament.

Vic, gener de 2021

Rosa Marsal
i Grabolosa

Ha mort cristianament el dia 11, a l’edat de 85 anys.

A.C.S.

La seva germana, Concepció; cosins, fills de cosins, tota la família 
i amistats, en participar-vos tan sentida pèrdua, us preguen que 
la recordeu en les vostres oracions i us agraeixen les mostres de 
condol, així com l’assistència a l’acte de l’enterrament.
També volen donar les gràcies a l’equip de metges, infermeres i 
tot el personal de l’Hospital Sant Jaume de Manlleu, pel seu caliu 
humà i les atencions rebudes.

Manlleu, gener de 2021

Ramon Soler i Jutglà
Ens ha deixat el dia 12, a l’edat de 88 anys.

A.C.S.
La seva esposa, Quimeta Lahosa Segalés; fills, Fina, Ramon i Carme; nets, Marina i Ignasi, 
Aina, Ramon i Mariona, Xevi i Laura, Marc i Sara, Ester i Narcís; besnet, Lluc; germans 
polítics, nebots, cosins, tota la família, les Sres. Montse Prat i Pilar Serra i la raó social 
Solermon, SA, en participar-vos tan sentida pèrdua, us preguen un record i us agraeixen les 
mostres de condol.
La cerimònia de comiat tindrà lloc més endavant, quan les circumstàncies ho permetin. Es 
comunicarà oportunament.
La família també vol donar les gràcies al servei de PADES de l’Hospital de la Santa Creu; al 
CAP del Remei, amb especial menció a la Dra. Alícia Villanueva, per les atencions rebudes, i 
al Dr. Joan Espaulella i la Sra. Marta Ferrer, per la dedicació i caliu humà. 

Vic, gener de 2021

Angustias Martínez
i Ortega

Tot i els anys que fa que vàreu marxar del nostre costat,
no sou lluny.

Els nostres somnis d’enyorança són avui records presents.

Us estimem i no us oblidem.
Pep i Montse

Vic, gener de 2021

Isidre Díaz
i Blázquez

9è aniversari de la mort de

11è aniversari de la mort de
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El nou edifici de 
l’institut escola 
de Balenyà 
no serà per a 
Secundària

Balenyà

V.B.

L’empresa Serviobres Que-
ralt serà l’encarregada de 
l’ampliació del recinte esco-
lar de Balenyà, que aquest 
curs ha iniciat una nova 
etapa com a institut escola 
Carles Capdevila. El nou 
edifici, que hauria d’estar 
acabat el 14 de setembre per 
començar el proper curs, 
no es destinarà, però, als 
alumnes de Secundària com 
s’havia previst inicialment, 
sinó que hi aniran els cursos 
de segon a cinquè de Primà-
ria. Els de sisè i ESO aniran 
a l’edifici inaugurat el 1987, 
que serà reformat.  

David Soldevila (ERC) va 
lamentar al ple que no se’ls 
hagués informat d’aquesta 
decisió, que “és tècnica i 
presa per la comunitat educa-
tiva, nosaltres només hi hem 
pogut donar l’ok”, al·legava 
l’alcalde, Carles Valls. Les 
obres, adjudicades per 1,58 
milions dels quals el Depar-
tament d’Educació n’aporta 
el 70%, s’han concedit no pel 
preu més baix sinó a l’empre-
sa que oferia més aportacions 
extraordinàries a la construc-
ció. L’Ajuntament va presen-
tar un llistat de 14 millores 
a fer al recinte i d’adequació 
de l’edifici antic valorades 
en 300.000 euros, dels quals 
n’haurà d’aportar finalment 
uns 80.000 que es cobriran 
amb romanent de tresoreria.

Per alliberar espai per a la 
construcció del nou edifici 
a l’estiu es va enderrocar la 
pista poliesportiva. L’estiu 
vinent també s’enderrocaran 
les antigues cases dels mes-
tres, on ara hi ha el Centre 
Obert, que es podria traslla-
dar als barracons del pati.
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FABRICACIÓ DE LA 
LÀMINA DE PVC I POLIETILÈ

Empresa fundada el 1958
Més de 30 anys d’experiència

en embassaments

- Embassaments d’aigua
- Impermeabilitzacions de terrasses, cobertes, dipòsits, 

cimentacions
- Embassaments per a purins
- Tendals, fundes, dipòsits, cortines industrials
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Desconnectats de la rutina 
Els clients de Movistar de set pobles del Lluçanès i el Bisaura van estar més de 36 hores 
sense servei de telefonia i internet en un moment en què la connexió és imprescindible

Dos estudiants treballant a la sala amb connexió habilitada a Sant Quirze

Sant Quirze de Besora

EL 9 NOU

Disposar d’una bona cobertu-
ra de telèfon i una adequada 
connexió a internet es pot 
considerar un servei essencial 
per tal de desenvolupar les 
rutines diàries d’un bon gruix 
de la població. En plena pan-
dèmia i amb un bon nombre 
d’estudiants fent classes a dis-
tància i moltes persones fent 
teletreball des del seu domi-
cili, quedar-se sense connexió 
és un gran contratemps. Això 
és amb el que es van trobar 
els clients de la companyia 
Movistar –i les operadores 
que en depenen– residents 
en diversos municipis del 
Lluçanès –Perafita, Prats, 
Olost i Sant Feliu Sasserra– i 
del Bisaura –Sant Quirze, 
Montesquiu i Sora–, dimarts 
al matí. Tot just començar 
la jornada, ni internet ni el 
telèfon funcionaven. A Sant 
Quirze de Besora, entre les 
afectacions principals hi 

va haver la impossibilitat 
d’oferir un correcte servei al 
CAP, “ja que no era possible 
ni obrir els expedients ni fer 
les gestions amb el programa 
intern”, explicava l’alcalde, 
David Solà (SP-Amunt). Al 
municipi també eren diversos 
els veïns a qui l’avaria els alte-
rava la rutina, sobretot estudi-
ants en ple procés de preparar 
exàmens. 

Un cop recollida la incidèn-
cia i feta la consulta, la com-
panyia de telecomunicacions 
explicava que s’havia produït 
un tall en el tram aeri de la 
línia de fibra òptica i que la 
previsió de la reparació es 
podia allargar unes 48 hores. 
Amb aquest escenari, a Sant 
Quirze de Besora es va habili-
tar un espai a la Casa de Cul-
tura perquè qui ho necessités 

tingués un punt de connexió 
a internet.

L’avaria es va resoldre 
dimecres a la nit, posant punt 
final a més de 36 hores de 
desconnexió per a una bona 
part de la població. Des de 
pobles petits com Sant Quirze 
de Besora lamenten que a la 

mínima que plou, neva o fa 
vent “quedem sense algun 
servei”, tot recordant que fa 
una setmana també van que-
dar sense llum durant gairebé 
24 hores. Des d’Olost, l’al-
calde, Josep Maria Freixanet 
(OiSC-AM), considera “trist” 
deixar tot un conjunt de per-
sones i municipis sense un 
servei bàsic com és la teleco-
municació. 

A Sant Quirze es 
va habilitar un 
espai per oferir 

connexióA
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Una avaria deixa 
diversos dies 
sense calefacció 
el CAP de Ripoll

Ripoll

J.R.

Una canonada de l’aigua fora-
dada del sistema de calefacció 
del CAP de Ripoll ha provocat 
que en les dues últimes set-
manes tot l’edifici s’hagi que-
dat diversos dies intermitents 
sense calefacció. Les baixes 
temperatures d’aquest gener 
han provocat contratemps 
entre el personal sanitari i els 
usuaris del CAP. El problema 
va persistir fins dijous pas-
sat. Operaris contractats per 
l’Institut Català de la Salut 
han fet el canvi sencer de la 
canonada avariada, perquè 
la solució de tapar el forat 
tenia resultats efímers. Per 
fer-ho han hagut d’obrir una 
rasa i canviar també les claus 
de pas. El director del CAP, 
Pedro Cabrero, valora que la 
incomoditat ocasionada per 
aquesta actuació “no ha gene-
rat excessius problemes en el 
funcionament habitual del 
centre”. 

L’ens supramunicipal d’Osona treballa per corregir les mancances

La Sindicatura de Comptes fa un 
avís a la gestió de la Mancomunitat 

Malla

G.F.

La Sindicatura de Comptes 
de Catalunya ha emès un 
informe en què analitza els 
comptes de la Mancomu-
nitat La Plana vinculats a 
l’exercici 2018 –tot i que es 
consulta informació d’anys 
anteriors i posteriors–, hi 

detecta diverses mancances 
en la gestió i fa recomana-
cions per solucionar-les. 
En el document s’apunta 
principalment a diversos 
aspectes tècnics en l’àmbit 
administratiu que caldria 
corregir o modificar, com 
per exemple que en alguns 
contractes menors revisats 
s’han detectat “determinades 

incidències relacionades amb 
la contractació separada de 
prestacions”, que haurien 
d’haver estat objecte d’un 
únic contracte “pel fet d’es-
tar relacionades amb con-
tractacions successives per 
cobrir necessitats recurrents 
o previsibles”. 

D’altra banda, també es 
fa referència a la necessitat 

de crear un conveni entre 
l’Ajuntament de Taradell 
i la Mancomunitat, “per la 
gestió de l’ús i l’explotació” 
del tanatori de Taradell. Per 
últim, entre diverses petici-
ons destacades, també s’insta 
a crear una relació de llocs de 
treball (RLT) i negociar un 
nou conveni laboral amb els 
treballadors.

Des de l’actual presidència 
de la Mancomunitat, l’alcal-
de del Brull, Ferran Teixidó 
(Ara El Brull), reconeix que 
l’informe apunta diversos 
aspectes que cal millorar 
“però també ens diu que hi 
ha coses que fem bé”. En 
aquest sentit, “no ens ho 

prenem com una estirada 
d’orelles”, sinó com un guió 
per corregir mancances que 
ja eren conscients que tenien 
“i que no ens han sorprès”. 
Teixidó apunta que l’informe 
“ens ha de servir per adonar-
nos del que hem de millo-
rar”, i explica que en alguns 
temes ja s’hi està treballant: 
el conveni del tanatori de 
Taradell “el tenim però falta 
firmar-lo”, mentre que la cre-
ació d’una relació de llocs de 
treball i l’inici de negociació 
del conveni “el tenim a sobre 
de la taula”, i es considera un 
dels reptes del mandat, “jun-
tament amb una revisió per 
tenir uns estatuts més clars”.

    PUBLICITAT Serveis
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En silenci i sense por, com es fan 
les coses importants, els infants 
han tornat a les escoles. Dic en 

silenci, sí, malgrat la polèmica estèril de tornar l’11 
o el 17 o al febrer. I dic sense por, també, perquè 
els infants no tenen por de res. O gairebé. O només 
de coses importants. L’educació del país en marxa, 
dia a dia, amb gel, distància, torns per entrar i sor-
tir, grups bombolla i mascareta. La santa mascareta 
que porten vuit hores al dia i com si res. 

Després de la gent més gran, els infants han estat 
–crec– els grans oblidats de la pandèmia. No ho dic 
sanitàriament sinó humanament, emocionalment. 
Perquè jo ja puc entendre que com més descon-
nectats estiguin els avis allà, a les residències, dins 
dels seus propis aïllaments, més segurs estan. Però 
també més sols i més tristos i més silenciosos i més 
morint-se, també, tot i que no de Covid. I perdo-
neu-me si toco un tema que, per sort, no he viscut 
de prop i el toco més de sensacions que de veritats, 
d’opinions més que de certeses. Però les amigues 
que tenen els pares o mares allà i els saben segurs, 
també els saben tristos. I espero que les vacunes 
funcionin i aviat els avis puguin rebre totes les 
demostracions d’amor ajornades, totes les que es 
mereixen i més. 

El tema dels infants, però, sí que el conec des de 
la meva veritat, no només des de la meva sensació, i 
sé que són una mena d’herois i heroïnes. Cinc nens 
i nenes surten de casa cada matí cadascú al seu des-

tí i amb alegria. Una alegria que, malgrat la Covid, 
no han perdut. I fan classe amb mascareta i al pati 
no es troben amb els seus amics i amigues si no van 
al seu grup bombolla i esmorzen d’una revolada i 

tenen el pati compartimentat i tu avui aquí i demà, 
allà. I no han tingut festes d’aniversari –ni seves ni 
dels companys– ni quedades ni colònies ni res de 
res. Un curs trist, després d’un estiu estrany, qua-
tre mesos tancats a casa i un tercer trimestre caòtic 
i on line. I sí, a tot s’hi acostuma una, però als nens 
els agrada jugar als parcs i quedar amb els amics i 
socialitzar-se i com ho enyoren. I malgrat tot, que 

bé aquesta rutina d’escoles i instituts, aquest lle-
var-se i som-hi, aquest ritme. I si això és possible, 
a part de per algun miracle de la vida –que, de cinc 
nens, només n’he tingut un de confinat una setma-
na– és per la gran organització dels centres educa-
tius, la gran responsabilitat i cura, la gran gestió 
del curs de la pandèmia, del segon curs de la pandè-
mia. 

Que sigui l’últim trimestre així –que sé que no 
ho serà–, però que ho sigui. I gràcies infinites a les 
persones que mantenen en peu les escoles i els ins-
tituts i l’alegria d’anar-hi al cor dels infants. 

Marina Martori  
Escriptora

La Pilarín

Un curs trist, després d’un 
estiu estrany, quatre mesos 

tancats a casa i un tercer 
trimestre caòtic i ‘on line’. A 
tot s’hi acostumen, però als 

nens els agrada jugar, quedar 
amb els amics i socialitzar-se

EL 9 NOU

Les eleccions al Parlament 
convocades per al 14-F s’han 
d’ajornar? Les xifres actuals 
de contagis i de pacients 
ingressats a centres hospi-
talaris i les UCI desacon-
sellarien per a alguns una 
mobilització massiva com la 
que es preveu en unes elec-
cions. També cal posar a la 
balança si en cas que aquestes 
s’acabessin celebrant tothom 
tindria un dret fonamental, 
com és el dret a vot, garantit. 
Què passaria amb les per-
sones confinades o les que 
estan afectades pel virus? I 
una baixa participació per no 
contagiar-se garantiria la legi-
timitat dels resultats? No és 

senzill prendre postura per-
què la realitat no és blanca o 
negra. La llei electoral estatal 
no considera la possibilitat 
d’ajornar unes eleccions. Per 
això és molt important que 
hi hagi consens en la taula 
dels partits polítics prevista 
per aquest divendres i que la 
decisió que es prengui, sigui 
en un sentit o altre, estigui 
sòlidament argumentada. 
Ningú entendria que el posi-

cionament dels partits en una 
situació tan delicada i en què 
hi ha vides en joc es prengués 
per interessos electorals. En 
cas que no hi hagi consens o 
que algun particular denunciï 
que es vulnera el dret a sufra-
gi, s’acabarà deixant en mans 
dels jutges, el TSJC o el TC, la 
decisió final. 

És cert que ara fa un any 
el president Quim Torra va 
anunciar que la legislatura 

tenia data de caducitat des-
prés que es fessin insosteni-
bles les divergències entre 
els dos socis de govern quan 
la Mesa del Parlament va fer 
efectiva la resolució de la JEC 
de retirar-li l’acta de diputat. 
La inhabilitació de Torra el 
passat mes de setembre ha 
deixat un govern provisional 
amb dos socis que es miren 
de reüll. Per tant, ja fa massa 
temps que el govern viu una 

situació que justificaria no 
prorrogar gaire més temps 
l’elecció de quina o quines 
forces han de pilotar la Gene-
ralitat a l’hora de navegar en 
un mar tan delicat com és el 
de la pandèmia. 

En un moment de despres-
tigi de la política, els partits 
tenen l’oportunitat de donar 
exemple. Han de demostrar 
que són capaços de prendre 
una decisió de consens sense 
pensar en interessos electo-
ralistes. Hi ha arguments per 
a totes bandes: Portugal, amb 
una pitjor situació que la que 
es viu a Catalunya, manté 
eleccions per al 24 de gener 
i el País Basc i Galícia les 
van ajornar sense tenir unes 
xifres tan dolentes.

Les eleccions del 14-F i el 
preuat valor del consens

Segon trimestre
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Mariona Isern                          

No en teníem prou amb una pandèmia, amb 
uns quants confinaments i amb els hospitals 
plens que el 2021 ens havia de regalar una de 
les nevades més històriques que es recorden.

Seguint aquesta tendència, no sembla que 
aquest any hagi de ser molt millor que el passat, però segur 
que tindrà una altra cara. Sí, ja sé que la pandèmia no desapa-
reixerà d’un dia per l’altre però soc d’aquelles persones que el 
canvi d’any l’il·lusiona. Representa un canvi d’aires i una nova 
oportunitat. Una nova etapa per començar de nou. Qui sap, 
potser aquest any no tenim propòsits ni objectius i deixem 
que la vida flueixi i ens porti pel camí que ella vulgui.

Tornant a la meteorologia d’aquests dies, és curiós com la 
neu ens transporta a un estat de diversió i d’innocència –tor-
nem a ser nens petits per un moment– però també de foscor 
i manca de recursos, sobretot pels pobles més petits. Veig els 
informatius de televisió del país i només ens mostren imat-
ges de postal. Persones esquiant en grans avingudes, nens 
passant-s’ho bé construint ninots de neu i pares que recorden 
quan eren nens i no tenien cap altra preocupació que divertir-
se. En canvi, ningú ens ha ensenyat què passa quan neva als 
pobles més petits. Què passa quan et quedes sense recursos, 
sense aigua, sense llum i sense telèfon. Amb què es troben 

els pagesos quan veuen davant dels seus ulls que tota la feina 
d’un any –o molt més– ja no serveix de res i les condicions 
meteorològiques els hi han destruït. Què passa quan perso-
nal sanitari ha d’encadenar hores i hores de feina perquè no 
poden tornar a casa. De tot això ningú en parla.

Les nevades ens ofereixen fotografies extraordinàries, com 
si formessin part d’una bona pel·lícula, però la vida no és 
només això. Com en tot, a la vida, també hem de pensar en els 
que no tenen tants recursos, perquè aquests són els que més 
ens necessiten. 

De petita (i de no tan petita), vaig viure unes quantes neva-
des a casa i viure-les al poble em va servir per adonar-me de 
les diferències entre el poble i la ciutat. Ara, que he marxat 
d’allà, soc més conscient que mai que al poble o t’adaptes i 
t’espaviles tu sol o ningú vindrà a ajudar-te. I molt menys les 

institucions i administracions públiques.
Si vaig tenir una infància tan feliç també va ser per les vega-

des que em va venir a buscar el meu pare amb tractor a l’es-
cola perquè agafar el cotxe era molt perillós amb la neu, dels 
ninots de neu que vaig construir amb el meu germà i de les 
postals –com si fossin de pel·lícula– que segueixo recordant a 
dia d’avui. Però, alhora, no oblido el meu pare llevant-se ben 
d’hora i congelat de fred per poder alimentar les vaques i cui-
dar tot allò que era nostre, sense ajuda de ningú. 

Tant de bo no ho oblidem, perquè és això el que hem de 
preservar. Que les fotografies extraordinàries d’aquests dies 
no ens facin oblidar què és el més important. Que la neu, com 
els grans temporals, tenen dues cares. I els seus contrastos no 
tothom els coneix. 

Que tothom, sigui d’on sigui i vingui d’on vingui, tingui les 
ajudes que li corresponen. Sembla fàcil, oi?

TRIBUNA

La neu i els seus contrastos
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Sis empreses d’Osona, 
entre les 500 que més 
creixen a Espanya

Dos detinguts per robar 
joies valorades en 6.000 
euros a Vic

Dos encaputxats 
atraquen la gasolinera 
del Vic 2 i fereixen un 
treballador

Mor als 100 anys el 
metge Josep Turró

Demanen que no es pugi 
amb cotxe a Bellmunt a 
veure la neu

1

2

3

4

5
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La justícia decreta 
el sobreseïment 
provisional de la 
investigació ober-
ta a Josep Palma-
rola per presump-
tes irregularitats 

quan era alcalde. Han passat 
vuit anys des que es va obrir. 
Un període excessiu per a 
una investigació. 

PROTAGONISTES

Cooperativa Plana 
de Vic serà la pri-
mera cooperativa 
agrària de l’Estat 
que actuarà com a 
comercialitzadora 

d’energia, oferint als seus 
socis gas i electricitat. Un pas 
més en la seva adaptació a les 
necessitats actuals. 

La tempesta de 
neu va provocar 
l’enderroc de la 
teulada de la bode-
ga Vall Llach, que 
gestiona el torello-

nenc Albert Costa a Porrera. 
Es tracta d’un projecte que 
va molt més enllà de fer vi de 
qualitat. 

Daniel Bassas                
Director general CPV

Albert Costa                
Enòleg

Josep Palmarola                
Exalcalde de Seva

El vigatà Jaume 
Ayats ha tancat 
un període de vuit 
anys com a direc-
tor del Museu 
de la Música de 
Barcelona havent-

lo fet molt més visible en el 
mapa cultural d’una ciutat en 
què té una gran competència 
d’altres institucions. 

Jaume Ayats              
Etnomusicòleg

Recordo les vegades que em va venir 
a buscar el meu pare amb tractor a 

l’escola, però, alhora, no oblido com es  
llevava ben d’hora i congelat de fred 

per alimentar les vaques i cuidar tot 
allò nostre, sense ajuda de ningú

Jordi 
Vilarrodà

Dimecres, 
13. Em poso 
en el lloc 
dels pro-
gramadors 

culturals, el matí d’aquest 
dimecres en què coincideixo 
parlant amb dos responsables 
de teatres osonencs. Uns 
ajornant espectacles fins 
que les coses millorin, altres 
reprogramant-los per tercera 
vegada... les agendes ballen i 
és impossible fer cap previsió 
sense posar-hi molts condici-
onals al davant. I malgrat tot, 
se’n surten. I fan possible que 
els artistes no perdin actuaci-
ons, tornar-los a buscar dates. 
Les sales públiques, que no 

fallin, perquè són gairebé 
l’únic lloc on els professio-
nals poden continuar treba-
llant fins que no vinguin uns 
temps millors, que ja triguen 
massa. No és que estiguem 
pitjor en restriccions: si 
mirem a l’entorn, ara mateix 
no hi ha espectacles a França, 
Alemanya, Itàlia, Gran 
Bretanya, Bèlgica, Holanda, 
Portugal... i em deixo països. 
Aquí, amb limitacions, con-
tinuen oberts. El problema 
és que aquí no hi ha xarxa 
de suport, i la pandèmia ha 

evidenciat la fragilitat en 
què ja habitualment es mou 
el sector, com evidenciava el 
reportatge que diumenge va 
emetre el 30 minuts de TV3. 
Com hi deia Alguer Miquel, 
a banda de sortir del mal pas 
del moment, cal una mirada 
a més llarg termini per refor-
çar les estructures. 
Dijous, 14. La Covid-19 i els 
seus efectes impressionen 
més quan els posem nom i 
cognoms del nostre entorn. 
Un dels meus, aquests dies, 
és el del veterà sindicalista 

ripollès Joan Baz, que porta 
gairebé dos mesos d’hospi-
talització, dels quals 57 a 
l’UCI del Clínic. Un home de 
66 anys que no havia tingut 
mai res ha estat a les portes 
de la mort, i, per sort, s’està 
començant a recuperar. Ara 
té la valentia de compartir la 
seva experiència cada dia des 
del seu perfil de Facebook, i 
explicar els petits progressos 
que fa des de la devastació en 
què la malaltia deixa aquells 
que la pateixen en la seva for-
ma més greu. Testimonis com 
el seu haurien de ser seguits 
per negacionistes, escèptics 
de la vacuna i semblants. I 
són una lliçó sobre el valor de 
la sanitat pública que ell, com 
a persona d’esquerres, defen-
sa de totes totes. Salut, Joan!

D’equilibris culturals i 
testimonis de la Covid

A correcuita
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No som cons-
cients, potser, 
de tot el que 
d e  m i c a  e n 

mica anem acceptant com a 
normal o gairebé natural i que 
si se’ns hagués proposat uns 
quants mesos o anys enrere 
hauríem trobat aberrant. Cal 
plantejar-se si no és que anem 
renunciant a valors, actituds o 
conductes que ens eren –i ens 
són– importants.

Aquest fenomen el trobem 
en actes de totes dimensions. 
En els petits i aparentment 
insignificants, com canviar 
les característiques d’allò que 
estem comprant –que és el que 

volem exactament– només per 
guanyar temps, perquè no ens 
atabalin més, per comoditat 
o per altres raons; i també en 
qüestions més transcendents 
i que afecten principis més 
radicals, polítics socials, ètics, 
ecològics, de l’ús de la llen-
gua... Una gran quantitat de 
gestos, petits i grans, que per 
inèrcia fem inconscientment i 
que segurament no acceptarí-
em si hi penséssim. 

Aquest hauria de ser un can-
vi dels que ens prometem per 
al nou any: pensar si cada petit 
acte que fem s’avé realment 
amb les nostres idees, amb el 
nostre concepte de vida, de 
societat, amb els nostres ide-
als, amb allò que prediquem. 

Des d’allò més simple de 
cada dia a casa i a la feina, fins 
a què, com i a qui comprem, a 
quina banca tenim els diners 
o a qui comprem l’energia. 
Només es canvia canviant.

Propòsits     
o canvi?

Víctor 
Sunyol

SI...

 
La Covid-19 ens ha fet entendre que som vul-
nerables i interdependents, i com és d’impor-

tant que ens cuidem els uns als altres. La Catalunya del 2021 
viu una situació excepcional amb crisis polítiques, socials i 
sanitàries. Per afrontar-les necessitem una bona cooperació 
entre governs i, sobretot, una fraternitat entre ciutadans. Des 
del PSC entenem que els serveis públics i les institucions han 
de ser reforçades. Les eleccions al Parlament de Catalunya 
seran l’única oportunitat que tenim per marcar un punt d’in-
flexió després d’una dècada que no ens ha aportat res de bo. 

Volem ser el govern de canvi. Per no deixar ningú enrere, 
per fer de la diversitat la nostra bandera, perquè l’educació 
i el coneixement ajudin a la creació i a la redistribució justa 
de la riquesa. Com a metge sé prou bé que la salut és la nos-
tra prioritat i que la Covid ha posat en evidència la fragilitat 
del nostre sistema de salut. No ho dic jo, un metge cardiòleg 
jubilat, ho diu el president del Col·legi de Metges i profes-
sionals que ocupen càrrecs directius en diferents hospitals 
i institucions del nostre país. És complicat, ja ho sabem, per-
què la salut és un estat de complet benestar, físic, mental i 
social, i no només l’absència d’afeccions o malalties. Sense 
creixement econòmic no es pot garantir l’estat de benestar, i 
sense salut no hi ha creixement. La clau està doncs en un sis-
tema de salut no fràgil, sinó fort, molt fort. Des del PSC, el 
meu partit, ens proposem recuperar el seu prestigi i la seva 
fortalesa, duent a terme reformes en profunditat. Volem 
comprometre’ns amb les persones, amb els i les professio-
nals de la salut i amb tot el sistema sanitari públic. Garan-
tirem la transparència en la presa de decisions, informant 
amb claredat la ciutadania i fent seguiment de la gestió de 
la pandèmia des del Parlament de Catalunya. Assegurarem 
la capacitat assistencial davant possibles rebrots i avançarem 
cap a un sistema integral d’atenció a les persones al llarg de 
la seva vida. Destinarem, com a mínim, el 25% del pressu-
post de salut a l’atenció primària. Reforçarem la supervi-
sió mèdica de les residències de gent gran. Farem complir 
la resolució del Parlament que obliga l’atenció primària a 
donar visita al metge o metgessa de família en un màxim de 
48 hores. Aprovarem un pla de xoc de temps màxims d’espe-
ra garantits per les visites de l’especialista, les proves diag-
nòstiques i les intervencions quirúrgiques. Promourem un 
pacte per la salut que inclogui, entre d’altres, i com a acords 
fonamentals, els valors i principis d’un sistema públic i uni-
versal de caràcter federal. Establirem una despesa en salut 
del 7% del PIB. 

Podeu dir-me que fem volar coloms, però el fet és que per 
aconseguir aquests reptes, recollits en el document progra-
màtic del PSC, mai no ho hem tingut tan bé. Teníem un molt 
bon ministre a Madrid, el meu homònim, un digne successor 
del malaurat i sempre ben recordat Ernest Lluch. I ara el tin-
drem aquí, de president!  

Que els ciutadans estiguin sans és la nostra prioritat. Per 
això, com si fos un miracle, han arribat les vacunes. És el 

principi del fi; encara falten molts dies, moltes setmanes, 
molts mesos per arribar a la data del desig, la de la vida sense 
mascaretes, la del món post-Covid. La vacuna ha estat un èxit 
en un temps rècord. El progrés, la comunitat científica i la 
tecnologia l’han fet possible. Tots hi hem col·laborat, és la 
nostra vacuna, la de tots; perquè el món millora per l’esforç 
de cada persona. N’hem d’estar orgullosos, aconseguirem la 
immunitat de ramat. Ens hem d’arremangar i deixar-nos pun-
xar. Por? Gens ni mica! La vacuna ha estat aprovada per la 
prestigiosa FDA (Food and Drug Administration).  

Som l’únic partit, i d’això n’estic ben segur, capaç de con-
sensuar polítiques. Volem contradir les paraules del filò-
sof Rafael Argullol quan diu que: “Poques vegades la intel-
ligència ha estat tan allunyada de la política”. Pretenem, en 
definitiva, tornar a posar el sistema sanitari a dalt de tot, 
volem un món més segur. Perquè els dirigents de l’OMS  
adverteixen que la història ens diu que aquesta no serà l’úl-
tima pandèmia. Les epidèmies són un fet en la vida. Calen 
doncs inversions en salut i en investigació, i no retallades. 
Catalunya necessita un canvi, i tant que el necessita. I la salut 
també. Sortim a guanyar!

Miquel Ylla  
Metge cardiòleg jubilat i secretari 
d’organització del PSC de Vic

Salut, la nostra prioritat

Hem d’estar orgullosos perquè el 
progrés, la comunitat científica i la 

tecnologia han aconseguit que la 
vacuna contra la Covid-19 fos un èxit 

en un temps rècord

Acceptem coses que 
fa un temps hauríem 

trobat aberrants

Divendres, 15 de gener de 202122



NOU9EL PUBLICITAT Divendres, 15 de gener de 2021 23



OPINIONOU9EL Divendres, 15 de gener de 202124

Política.- f. 1 Polít Conjunt de teo-
ries sobre el govern de la societat 

i d’activitats pràctiques relacionades amb la gestió 
dels afers públics.

El canvi anunciat del candidat a la presidència de la 
Generalitat de Catalunya per les properes eleccions 
del 14-F (pendent de confirmar data) per part del 
Partit Socialista de Catalunya (PSC) i que ha portat 
a la substitució de Miquel Iceta per l’actual minis-
tre de Sanitat del govern espanyol, Salvador Illa, 
no és més que un exemple, un altre exemple, d’una 
manera d’entendre la política de la qual, en el cas 
de Catalunya, el PSC és abanderat. 

El recorregut ideològic del PSC, des de l’inici de 
la restauració democràtica (1975), es mostra amb 
claredat per qualsevol persona amb un mínim d’in-
formació de la política catalana. No parlo única-
ment de l’aniquilació d’una de les seves famoses 
dues ànimes, la que seria l’ànima nacionalista. Par-
lo de l’abandó sistemàtic i continuat de conceptes 
ideològics que, en el seu moment, conformaven el 
seu ideari: marxisme, federalisme, republicanisme, 
pacifisme, autodeterminisme... i que ara omplen la 
cuneta, abandonats a la seva sort, del camí recor-
regut. Parlo de l’assumpció d’individualisme com a 
principi ideològic enfront de la nació i la societat, 
de la defensa de la reducció del paper de l’Estat com 
a element promotor de polítiques compensatòries 
de la desigualtat social, de la defensa de la privatit-
zació i/o cooperació privat/públic amb una políti-
ca de concessions administratives de tot tipus que 
només busquen la rendibilitat a base de reducció 
de despeses i, per tant, de serveis. Parlo d’un soci-
alisme que ha assumit, sense complexos, la filoso-
fia tatcheriana on es defensa que si ets pobre, tu 
n’ets el responsable. Ja no es defensa el socialisme 
revolucionari, ni el socialisme que regula amb els 
impostos el desequilibri social, ni el socialisme de 
la Tercera Via de Tony Blair que oferia les mateixes 
oportunitats per a tothom. Ara, com deia Josep Pla, 
“no hi ha res més semblant a un espanyol de dre-
tes que un espanyol d’esquerres”, frase que ha estat 
sempre certa des d’un punt de vista nacional i que 
ara també ho és des d’un punt de vista social.  

Crida l’atenció, en el tema de la renúncia ideològi-
ca, la comparació que podríem fer amb els partits de 
dretes. La dreta espanyola és una dreta filo-feixista 
en el sentit que, en cas de convenir, tornaria a fer el 
que ja va fer el 1923 amb Miguel Primo de Rivera i 
el 1936 amb Francisco Franco, és a dir, donar suport 
a la dictadura. En aquest aspecte, la dreta no s’ha 
mogut de lloc, fins i tot podríem dir que no enga-
nya. En sentit oposat l’esquerra ha traït tot el que 
deia defensar convertint-se en organitzacions sense 

ideologia on la burocratització és el que domina, 
on el que es vol és la gestió del poder, per aconse-
guir-lo, quan no es té i per mantenir-s’hi quan s’hi 
està instal·lat. La transformació de partit polític a 
gestoria de poder es fonamenta, lògicament, en una 
transformació del perfil de les persones que en for-
men part, sobretot de les que en formen part d’una 
manera professional. El cas del PSC és paradigmàtic 
en aquest sentit, tots els seus dirigents són perso-
nes amb perfils molt semblants: baix nivell d’estu-
dis, nul·la vida laboral fora de la política, absolut 
pragmatisme subordinat a qui tingui el poder dins 
el partit, activitat política professional des de molt 
joves, persones com el mateix Salvador Illa, Miquel 
Iceta, Josep Zaragoza, José Montilla, molts alcaldes 
i regidors de municipis, la majoria situats en l’àrea 
metropolitana de Barcelona, responen a aquest per-
fil i treballen amb l’objectiu de mantenir-se en el 
lloc de treball i conservar l’estatus social i econòmic 
del qual gaudeixen des de fa molts anys. Professi-
onalment molts d’ells, si no estiguessin on estan, 
estarien a les llistes de l’atur, la qual cosa condicio-
na totalment la seva tasca. La seva eina principal és 
el clientelisme. Jo et pago, tu em votes. Es tracta de 
generar un coixí de vot captiu que fa pràcticament 
impossible un canvi si no és que es produeixi una 
situació que hagi generat un sentiment de rebuig 
molt gran. Precisament això és el que va passar a 
Andalusia, on el sistema clientelar va funcionar 
durant més de trenta anys i que només va poder 
posar-hi fi un nivell de corrupció absolutament ver-

gonyós. A casa nostra els ajuntaments socialistes el 
primer que fan és sobredimensionar les plantilles 
municipals, atorgar el màxim de concessions admi-
nistratives a empreses externes amb directius afins, 
externalització de serveis, subvencionar l’activitat 
de tot tipus d’entitats generant dependència, crear 
una xarxa de persones que depenguin directament 
de l’administració local, etc., amb el qual el coixí 
que esmentava pot arribar a suposar un percentatge 
superior al 25%/30% de vot clientelar que tenen 
assegurat en el moment que el necessiten. De tot 
això en diuen “política d’esquerres”. 

Al final, però, els polítics socialistes no estan sols, 
els acompanyen els polítics professionals de les 
altres formacions que, sense cap tipus de limitació 
de mandat o amb una limitació que es passen per 
el forro, s’eternitzen en els seus llocs. A més, mem-
bres de la judicatura, militars, sacerdots, alt funcio-
nariat, empresaris que viuen del pressupost públic, 
sindicalistes, periodistes, artistes de tot tipus... con-
formen el que en podem anomenar una nova classe 
social estatalista, és a dir, que depenen i viuen de 
l’Estat, del diner públic. Una classe social endogà-
mica, corporativista, absolutament conservadora 
del sistema polític, social, econòmic actual. 

Qui hauria de representar una força de regene-
ració, d’oposició a una concepció de la política com 
una activitat professional, elitista, apartada del 
poble a qui només es considera un consumidor de 
relats. Qui s’anomena socialista i que, només per 
això, hauria de tenir una concepció de la societat 
que afavorís l’interès de la majoria no fa més que 
reiterar en la seva antipolítica en proposar persones 
com Salvador Illa, que fa temps que han abando-
nat la realitat de la ciutadania per instal·lar-se en 
un món en què aquesta majoria no té cap paper a 
jugar. El PSC seria l’antipolítica en el sentit que ha 
abandonat la primera part de la definició de políti-
ca que recullo del diccionari.cat i situo a l’inici de 
l’article. “Conjunt de teories sobre el govern de la 
societat”, abandó que el porta a convertir-se en una 
eina sense ideologia en què el que es fa és seguir els 
designis del líder de torn i no qüestionar un sistema 
normatiu, legal, que ha passat de ser instrument per 
arribar a una societat dibuixada en una concepció 
ideològica a ser, ell mateix, el model ideal i immuta-
ble. Respecte a la segona part de la definició, “acti-
vitats pràctiques relacionades amb la gestió dels 
afers públics”, s’ha vist relegada a l’objectiu prin-
cipal que és la conservació del poder i del lloc de 
treball per part de l’aparell professional del partit. 
La “gestió dels afers públics”, la seva planificació, 
periodització, etc., està sotmesa a una planificació 
electoralista on la finalitat d’una determinada actu-
ació, fins i tot per sobre de l’interès ciutadà, és el 
rèdit electoral que se’n treu amb el mateix objectiu 
que comentàvem, la conservació del poder. El PSC i 
el seu candidat a president de la Generalitat, Salva-
dor Illa, responen a aquesta manera d’entendre la 
política, a l’antipolítica. 

Josep M. Font Purtí  
Empresari i exregidor de 
l’Ajuntament de Vic

PSC - l’antipolítica

Especulació i ‘pelotazo’

Abans de ser aprovada pel Parlament de Catalunya 
la Llei de Transició Energètica (LTE), els promotors 
de parcs fotovoltaics ja prenen posicions, i el pro-
jecte de macroplanta fotovoltaica a la nostra comar-
ca n’és un exemple. De fet, va ser l’aprovació del 
Decret Llei 16/2019 la que va donar el tret de sor-
tida. Aquest decret llei va comportar la derogació 
del Decret Llei 147/2009, que limitava les hectàrees 
per a la implantació de parcs fotovoltaics i eòlics a 
Catalunya, i, alhora, el 16/2019 agilitza els tràmits 
per implementar aquests parcs. A Catalunya, el 90% 
del sòl és no urbanitzable. D’acord amb la legisla-
ció urbanística, la utilització del sòl no urbanitza-
ble ha de ser l’adequada a la seva naturalesa rústi-
ca, on hi són propis els usos agrícoles, ramaders i 

forestals. És el valor d’ús. El Decret Llei 16/2019 el 
que fa simplement és donar al sòl no urbanitzable 
un valor de canvi que, en aquest cas, significa una 
rendibilitat d’un 7% anual per al capital invertit, 
assegurada per l’Estat, produeixi molta o poca elec-
tricitat (!). Aquest 7%, naturalment, el paguem i 
el continuarem pagant nosaltres en el rebut de la 
llum. En aquest país, parlar del pas de valor d’ús a 
valor de canvi sempre ha sigut parlar d’especula-
ció. Ho hem vist en les requalificacions dels ter-
renys rústics a urbanitzables i ara ho veurem amb 
el Decret Llei 16/2019. Pel camí quedaran paisatges, 
conreus, vivències i història. El preu de l’electrici-
tat, però, continuarà pujant. El negoci de les elèctri-
ques, i ara també el dels fons d’inversió, continuarà 
sent formidable. A l’Estat espanyol, un projecte com 
aquest, de 100mW, amb tots els permisos de propie-

taris i administracions, està valorat en el mercat en 
50.000 euros/mW, és a dir, en aquest cas, 5.000.000 
d’euros. Sense haver posat ni una placa! Especula-
ció pura. La cultura del pelotazo. Més pelotazo és 
si pensem que a Osona sovint s’assoleixen tempe-
ratures per damunt de 35ºC (al sol) durant els tres 
mesos d’infern, la qual cosa fa baixar la producció 
dels panells solars un 20%, i que en aquella zona, 
entre 30 i 60 dies a l’any hi ha boira fins al migdia, 
és a dir, producció d’electricitat nul·la en aquestes 
hores. El problema de les temperatures a l’estiu té 
solució: només cal que vagin a Sant Pol de Mar i 
preguntin l’hora i ja els l’hi explicaran. El de la boira 
és més complicat, però no crec que dificulti l’enco-
lomada a l’inversor, ja que la producció d’electrici-

Bústia

La dreta espanyola és una 
dreta filo-feixista, no enganya; 

l’esquerra ha traït tot el que 
deia defensar convertint-se en 
organitzacions sense ideologia

(Continua a la pàgina 25)
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tat és un tema secundari pels inversors: es fabriqui 
electricitat o no, ells obtindran una rendibilitat del 
7% sobre el capital invertit. Especulació i pelota-
zo! Els alcaldes dels municipis afectats han parlat 
de moratòria, potser tot esperant que passi el 14-
F o, vull creure, esperant que s’aprovi la LTE. Però 
en aquest tema és important tenir criteris clars. La 
transició energètica és imparable, sí, però ha de ser 
descentralitzada, respectuosa amb el medi ambi-
ent i el paisatge, democràtica, neta i eficient. S’ha 
de prioritzar la generació descentralitzada enfront 
de les grans centrals eòliques o fotovoltaiques, les 
instal·lacions fotovoltaiques d’autoconsum, les 
instal·lacions a les teulades dels polígons, buscar 
el consens a la comarca on es podrien fer els parcs 
eòlics o fotovoltaics, sempre a prop d’equipaments 
o infraestructures que minimitzin l’impacte humà, 
ambiental i paisatgístic... I tenir en compte que a 
Osona, parlant d’energia, tenim pendent la gestió 
dels boscos de la comarca per l’aprofitament de la 
biomassa i que falten, com a mínim, 10 plantes de 
tractament de purins per a la producció de biogàs... i 
solucionar el problema de les dejeccions ramaderes 
i la contaminació de les aigües. I recordar, als alcal-
des de la comarca, que el lobby de les renovables a 
Catalunya té molta força a les administracions cata-
lanes, Generalitat, Diputació i consells comarcals.

Jordi Casanellas Rosell Orís

A l’Hospital de Manlleu

Fa uns dies que vaig sortir de l’Hospital Universi-
tari de Vic, després d’haver estat ingressat per Co-
vid-19. No tindré mai prou paraules, ni jo ni la meva 
família, per agrair el tracte rebut. Des del primer 
moment que hi vaig entrar, el 23 d’octubre de 2020, 
fins al dia que en vaig marxar, el 22 de desembre 
de 2020, per anar cap a l’Hospital de Manlleu per 
continuar recuperant-me. Tot el rebut: servei pro-
fessional, humanitat, calidesa personal, afecte… La 
dedicació de tot l’equip d’aquest hospital: metges/
esses, infermers/res, auxiliars, zeladors/res… tots 
els sanitaris, estic segur que han fet que avui sigui 
viu. M’han tornat la vida. Us vau convertir i sou àn-
gels vestits de blanc. Hi he passat molts moments de 
tristesa, solitud, impotència, por, dolor… i sempre, 
sempre, he rebut aquestes gestes i en aquests mo-
ments que vivim, aquestes mirades, que han vetllat 
per mi i que m’han fet aferrar a la vida. Mooooltes 
gràcies! Us mereixeu tot el meu reconeixement i tot 
el de les persones que ateneu dia a dia. Tant de bo 
que ben aviat puguem sortir d’aquesta situació de 
pandèmia i tingui ocasió de fer-vos una forta abra-
çada d’aquestes que arriben a l’ànima! Us porto al 
cor. Ja sabeu que a Rupit hi teniu un amic. 

Ramon Pons Artigas i família Rupit Pruit

Necessitem sentir-nos a prop

Soc molt poc assidu a escriure textos com aquest, 
però en uns dies en què tinc temps en voldria dei-
xar constància. Una de les xacres que ens deixa la 
pandèmia, alhora que és una de les eines per com-
batre la Covid-19, és la distància social. Poca mobi-
litat (només la imprescindible) i distància física, 
per evitar contagis innecessaris. Una fórmula que 
garanteix una lluita més efectiva envers la malaltia 
i que ens ajuda a tenir una bona salut física. Amb 
aquesta afirmació no vull menystenir el patiment 
de tothom qui ha perdut algun ésser estimat des del 
passat mes de març. Però en aquests temps d’aïlla-
ment i recolliment, de poques notícies positives i de 
moltes preocupacions i angoixes, necessitem reivin-
dicar també la nostra condició. Com a persones, com 

a éssers humans, tenim la sort de viure en societat, 
de ser animals socials i de necessitar-nos els uns als 
altres per viure de la millor manera possible. Penso 
que aquesta característica no l’hem d’oblidar mai. 
Mai. I l’hem de reforçar tant com puguem, complint 
amb les limitacions establertes. No hem de deixar 
de fer-nos forts en el nostre grup bombolla, princi-
palment la nostra família. Però no hem de deixar de 
banda, segons el meu punt de vista, els companys, 
els coneguts, els saludats, les persones amb qui 
compartim gustos i activitats... No hem de deixar 
de banda els amics. Mai. Quan es pugui, presencial-
ment. Quan no es pugui, telemàticament. Reconec 
que aquests dies forçat a estar a casa, això pren una 
gran rellevància. Unes bones paraules de bon matí, 
unes rialles a través de la porta, unes confidències 
que mai hauries pensat, aquella conversa per saber 
com estàs o aquella trucada per veure’t les cares i 
escoltar-te la veu, sense més interès que això, enca-
ra que no faci falta parlar de res en concret. Som 
éssers socials i no ho hem d’oblidar. No hem de dei-
xar de banda la nostra salut mental i emocional, en 
una època en què el context no ho està posant gens 
fàcil. Tant com es pugui, valorem aquest fet i fem 
que sigui rellevant per a les nostres vides, per al 
nostre dia a dia. No hi renunciem, per a nosaltres i 
per als altres. Perquè allò que et provoca un “espero 
que estiguis bé”, un “m’alegro d’haver parlat amb 
tu”, un “què vols per esmorzar” o un “parlem un 
altre cop demà”, no es pot sintetitzar en un labora-
tori de cap indret del món. Mantinguem-nos socials 
i fem-nos sentir a prop... tant com puguem.

Guillem Sánchez Rovira Vic

Agraïment 

El passat dissabte el pare ens va deixar. Aquesta 
carta l’escrivim les seves filles i fills, en agraïment 
a tothom qui, d’una manera o altra, ens ha acompa-
nyat durant els darrers mesos i, en especial, durant 
les darreres setmanes. Mai estem preparades per la 
mort d’una persona estimada, és sempre un procés 

dolorós i complicat. Tan cert és això com que l’acom-
panyament fa més suportable el dolor i, alhora, en 
facilita la gestió emocional. Afortunadament, el 
pare era una persona molt estimada per molta gent 
més enllà de l’àmbit familiar. Sabia i, alhora, es feia 
estimar. Gràcies a tothom per recordar-lo sempre 
més. Malgrat el seu creixent grau de dependèn-
cia, el pare sempre va voler quedar-se a casa seva. 
És per això que volem agrair a la cuidadora Eliana 
Paty que durant tants mesos l’hagi ajudat en el seu 
dia a dia i així ell poder mantenir tanta autonomia 
com li era possible. Tots sabíem que per marxar 
en pau necessitava sentir-se a casa. I així va poder 
ser. Les últimes setmanes, conscient de trobar-se 
en fase terminal, va acomiadar-se de tots nosaltres 
serenament. Va fer que tot aquest procés esdevin-
gués el més fàcil possible. Tenia la sort de ser un 
molt bon pacient. Es deixava cuidar. Nogensmenys, 
ell i nosaltres érem conscients que sense l’acompa-
nyament de les professionals de la sanitat pública, 
morir a casa, com volia, no hauria estat possible. És 
per això que volem acabar aquesta carta mostrant 
el nostre més sincer agraïment a l’equip d’atenció 
primària Vic Nord. A la infermera Sandra Simó, que 
liderant l’atenció domiciliària l’ha acompanyat i ens 
ha acompanyat en tots i cadascun dels moments que 
el pare o nosaltres ho hem requerit. També volem 
mostrar el nostre sincer agraïment a la metgessa 
Berta Bonay, així com a tot el personal sanitari que 
al llarg de les últimes setmanes han fet tot el possi-
ble perquè el pare pogués anar-se’n tal com desitja-
va. El pare sempre ens havia transmès la importàn-
cia de les cures i d’allò col·lectiu, d’allò comunitari, 
d’allò públic. I ha set gràcies a les professionals de 
la sanitat pública que ha pogut deixar-nos tal com 
desitjava. Sempre més us tindrem presents.

Família Coma i Roura Vic

A la Fundació Parés 

El desert és àrid i esquerp, t’aferres a un / miratge 
convertit en desig, un oasi / envoltat de falsa reali-
tat. / Com un llac estancat, com un pou allà al mig, 
/et trobes esclau de tu mateix. / La Temptació es fa 
amiga de la ment; / Pensament; Conducta; Emoció 
inconscient; / Digues a la Voluntat que aparegui; 
/ que esquerdi aquesta foscor, / aquesta mentida 
que t’arrossega. / La Por es fa amiga de la ment; / 
Pensament; Conducta; Emoció inconscient; / no 
deixis que t’apagui; / no deixis que un llop desga-
nat et mossegui, / que l’Esforç sigui més gran que 
aquest parany. / La Persistència es fa amiga de 
la ment; / Pensament; Conducta; Emoció incons-
cient; ens / trobem perduts en un lloc conegut; / 
refés aquesta constància i surt al carrer, / veuràs la 
llum trepitjant aquest engany. / La Consciència es 
fa amiga de la ment; / Pensament; Conducta; Emo-
ció inconscient; / estranya és la situació i confós és 
l’interrogant, / Quan el camí comença a planejar, / 
Calma, respira, observa i expressa’t. / Calma; con-
templa el què passa; / Respira; busca la resposta 
en tu; Observa; / integra lo nou que ja coneixes; / 
Expressa’t; actua coherent amb la teva essència. / El 
Despertar es fa amic de la ment; / no importa quant 
temps hi dediquis ni quan hi arribaràs; / vola, com 
aquell viatger que viatge lluny, però sap / que el 
més important no és saber, sinó Ser. / L’Autoconei-
xement es fa amic de la ment; / Pensament; Con-
ducta; Emoció conscient!. Moltes gràcies per ser-hi 
en tot moment. La Fundació el Parés, de Gurb, sou 
una fundació única, especial i diferent! M’encan-
ta la vostra forma de treballar conscient, crec que 
tothom hauria de trepitjar aquest espai on la ment 
deixa de parlar i dona pas al despertar conscient 
dels sentits, principalment, el sentit del cor. 

Núria Nocete Vallbona 
Manlleu

En totes les cartes enviades a la secció de la Bústia hi ha de constar el nom i els cognoms del 
seu autor o autors, l’adreça, el número de telèfon i el DNI. No es publicaran cartes firmades 
amb pseudònim, inicials o noms genèrics. Si les cartes superen 20 línies, aquest periòdic es 
reserva el dret d’extractar-les. D’acord amb la Llei de Protecció de Dades, informem a tots els 
lectors que enviïn cartes per publicar en aquesta secció que les seves dades seran incloses en 

un fitxer, propietat del grup empresarial Grup EL 9 NOU, amb domicili a plaça de la Catedral, 
2 (08500 Vic), per tal de poder gestionar i informar als lectors de la carta que ens envia. També 
els informem del seu dret d’accés, oposició, rectificació i cancel·lació de les seves dades per-
sonals. Les cartes es poden portar a la redacció d’EL 9 NOU o enviar-les per correu o correu 
electrònic: Vic: Plaça de la Catedral, 2; direccio@vic.el9nou.com.

(Ve de la pàgina 24)
COP D’ULL AL TWITTER

IGNASI CAMPS

“Després de la Filomena ve la neteja, que no tot 
és de postal, cansat de fer anar la pala!”

@Calignasidedebò

MIQUEL MUÑOZ

“Mares i pares, us passa q una dutxa de la canalla 
dura més q una pandèmia? Si és q sí, em deixa 
més tranquil. Si és q no, tinc un problema...”

@Miquel_M_M

LAIA MASNOU

“Soc el tipus de persona a qui li diuen que té un 
accent d’Osona molt marcat i contesta que grà-
cies...”

@LaiaMasnou1
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Vic

D.A.

L’start-up de tractament 
d’aigües amb un procés 
químic que permet aniqui-
lar l’amoni i el nitrogen, 
Hydrokemos, ha fet un pas 
més en el seu camí cap a 
la implantació industrial. 
Durant l’any 2019, l’start-up 
sorgida de l’Institut Químic 
de Sarrià i impulsada pels 
investigadors químics Josep 
M. i Ruth Canicio va entrar 
en preconcurs de creditors i 
va ser rescatada per Victoria 
Venture Capital, la societat 
de capital risc de Vic, que va 
ser la primera a invertir-hi i 
que ara en té la majoria. Això 
ha comportat un canvi d’es-
tratègia, que passa pel canvi 
de direcció i la potenciació 
de la comercialització de les 
plantes de tractament “per 
fer el salt a la industrialitza-
ció”, com explica el director 
executiu, Andriy Kahruk. 
Kahruk forma part de l’start-
up des de fa sis anys i en 
coneix tot el desenvolupa-
ment tècnic. 

Tot i que la màquina es 
va desenvolupar per abolir 
el nitrat, “també permet 
descontaminar d’altres pro-
ductes” i això ha permès que 
el ventall de clients s’ampliï. 
Les empreses de gestió de 
residus o les petroquímiques 
en són clients i no depenen 
tant de les decisions buro-

cràtiques de les institucions 
públiques. Per exemple, des 
del 2014 que es va desenvo-
lupar la màquina s’han fet 
proves pilot de destrucció 
de nitrogen a les aigües de 
Borrassà (2018) i una prova 
pilot “amb molts bons resul-
tats” a l’abocador Ripollès-3 
de les Llosses per millorar 
l’aigua sorgida dels lixiviats 
d’aquest. Es va fer també el 
2018 i durant sis setmanes, 
i tot i ser més econòmic –en 
18.000 euros menys que l’an-
terior sistema– no s’ha fet 
encara la planta industrial 

perquè el procés administra-
tiu de licitacions és “llarg”.  

Per tot plegat, l’empresa es 
concentra en l’empresa pri-
vada. En aquest sentit, l’any 
2020 va multiplicar per 11 
les vendes del 2019 tot i la 
Covid-19 facturant 500.000 
euros. Preveuen aquest 2021 
arribar als 2 milions d’euros 
“de projectes ja aprovats 
però aturats per la Covid” 
i perquè no només venen 
les maquines sinó que les 
lloguen amb possibilitat “de 
ser-ne propietari”, com expli-
ca Kahruk, que diu que “això 

permet que moltes empreses 
petites també se’n puguin 
beneficiar”.

Les noves màquines estan 
ja automatitzades “i es 
poden controlar remota-
ment, amb algoritmes que 
fan part de la feina soles i 
en tot cas avisen si hi ha una 
avaria”, incorporant així tots 
els elements de la indústria 
4.0. Compta amb la col-
laboració de l’empresa Side 
de Granollers i CimAigua 
per solucionar altres proble-
mes que “tenen els clients. 
Així podem oferir un servei 

claus en mà”, afegeix. Fins 
ara, l’start-up ha aconseguit 
uns 3 milions de capital 
entre les aportacions dels 
inversors a través de Victoria 
i fons públics especialment 
de la Unió Europa i per tant 
continua investigant en la 
millora de la fórmula. Posi-
cionats també a Europa, té 

Hydrokemos s’impulsa amb més 
capital i l’etapa d’industrialització
L’empresa de capital risc Victoria Venture de Vic en té la majoria. Preveu facturar dos milions

Andriy Kahruk, en una de les plantes d’Hydrokemos

Destrucció total 
de l’amoni i el 
nitrogen
Vic L’avantatge de l’elec-
trodesnitrificació sobre 
altres sistemes és que “no 
queden residus. Es des-
trueix tot”. La maquinària 
que s’utilitza disposa d’un 
contenidor que inclou 
un elèctrode i un sistema 
de bombes i vàlvules de 
càrrega. Aquest elèctrode 
opera amb batch, és a dir, 
fa circular l’aigua pel reac-
tor electroquímic durant 
uns 15 minuts. Després 
s’analitzen els paràmetres 
i es comprova l’eliminació 
de nitrogen i amoni, entre 
d’altres. Els gasos que 
emet es poden descarregar 
directament a l’atmosfera 
perquè són innocus.

Divendres, 15 de gener de 202126

l’objectiu d’aconseguir fons 
de l’European Green Deal 
per facilitar la inversió en les 
plantes als seus clients. 

Per a l’any 2022 preveuen 
facturar 5 milions d’euros 
amb aquesta nova estratè-
gia, que ha requerit d’una 
inversió per part de Victoria 
Venture Capital de 350.000 
euros. Com a empresa de 
capital risc, però, la seva fun-
ció és deixar-la a punt per 
ser adquirida per inversors 
industrials.  

Viladrau

D.A.

L’empresa Liquats Vegetals 
–propietària de la marca de 
begudes vegetals Yosoy– ha 
engegat un projecte per 
revaloritzar el cultiu de 
civada per al consum humà, 
que actualment té un caràc-
ter residual a Catalunya. 
Amb l’ajuda de l’Institut de 
Recerca i Tecnologia Agroa-
limentària de la Generalitat 
(IRTA), la iniciativa busca, 
d’una banda, veure quines 

zones geogràfiques són més 
viables per produir civada 
i, de l’altra, com integrar el 
cultiu d’una forma rendible i 
sostenible, tant per al pagès 
com per al medi ambient. 
La directora de compres 
de Liquats Vegetals, Clara 
Garcia, explica a l’ACN que 
els objectius principals del 
projecte són “poder obte-
nir la matèria primera de 
proximitat” i alhora “fer un 
pas més en la qualitat de la 
civada”.

La prova pilot, que ja ha 

permès veure que és viable 
i “en quines parts del ter-
ritori té més sentit apostar 
per aquest cultiu”, s’ha fet 
a tres camps de Catalunya: 
Taradell, Artesa de Segre 
(la Noguera) i Sucs (Lleida). 
Joan Serra, investigador de 
l’IRTA, ha explicat que l’ob-
jectiu “és veure si aquests 
cultius són atractius per al 
pagès, ja sigui pel volum de 
producció com també per-
què les pràctiques de cultiu 
siguin fàcils”. A més, assegu-
ra l’investigador, la idea és 

que aquest conreu tingui un 
impacte sobre el medi ambi-
ent el més reduït possible. 
Des de l’empresa expliquen 
que si té sentit pels pagesos 
es podran “establir projectes 
en ferm amb ells”. 

Aquest projecte va en la 
línia de treballar amb matè-
ria primera de proximitat i 
“poder definir models agro-
nòmics més sostenibles des-
tinats al consum humà”. Ara 
la matèria primera els arriba 
dels països nòrdics i de l’Es-
tat espanyol.

La millora mediambiental que es tra-
dueix de diferents maneres forma 
part cada cop més de les empreses. 
N’hi ha, com l’‘start-up’ Hydrokemos, 

que s’han creat amb aquest objectiu 
i d’altres, com Liquats Vegetals, que 
creixen i busquen poder fer-ho de for-
ma sostenible. Això inclou el terme 

quilòmetre 0 o proximitat dels proces-
sos. Hydrokemos enceta l’etapa d’in-
dustrialització mentre que Liquats 
cerca nous camps per plantar civada.

Apostant per la civada local
L’empresa de Viladrau Liquats Vegetals ha tancat un projecte pilot per introduir el conreu de 
civada per al consum humà prop d’on en fa la producció. S’ha provat en un camp d’Osona

La depuradora,  
en funcionament  
a finals d’any
Viladrau La nova depura-
dora prevista per l’empre-
sa estarà en funcionament 
a finals d’any. Segons 
expliquen des de l’em-
presa, tindrà tecnologia 
avançada que permetrà 
retornar directament l’ai-
gua depurada a la lletra 
“sense haver d’utilitzar 
la depuradora municipal 
com es fa ara”. Una segona 
fase permetrà obtenir bio-
gàs per ser utilitzat com a 
energia a les instal·lacions. 
La depuradora suposa una 
inversió d’entre 4 i 5 mili-
ons d’euros. 
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Anna Bassaganya amb un tauler (els fa l’empresa Rexapats Ferrer de la Garriga) i les peces i joguines que fabriquen

Sant Pere de Torelló

Dolors Altarriba

Fa dos anys que Anna Bassa-
ganya va quedar-se l’empresa 
Casa Mora Viraf de producció 
de joguines i peces d’escacs. 
A mig novembre de l’any pas-
sat va començar a notar que li 
demanaven més jocs d’escacs 
dels habituals i va esbrinar 
“a través d’un client” que 
era per una sèrie de televisió 
que feien a Netflix. “Me la 
vaig mirar per saber de què 
anava”, diu. Era Gambito de 
dama, la història d’una noia 
molt dotada pels jocs d’es-
cacs. Casa Mora Viraf, de Sant 
Pere, havia comprat la cartera 
de clients de la també empre-
sa de Sant Pere Industrias del 
Ajedrez, que va tancar fa uns 
deu anys. Tot i així, quedava 
encara estoc del que s’havia 
fabricat aleshores i és aquest 
estoc “que va anar marxant 
amb les demandes de fins a 
Nadal”. Però veient la reques-

ta, Bassaganya, amb el torner 
Marià Faja, ha tornat a enge-
gar la producció amb les anti-
gues màquines d’Industrias 
del Ajedrez. L’èxit de la sèrie 
i el fet que el confinament ha 

fet que “la gent estigui més a 
casa” li ha suposat a l’empre-
sa Casa Mora Viraf augmen-
tar en un 35% les vendes la 
darrera campanya de Nadal. 
És una empresa petita amb 

només dos treballadors ja que 
la feina de les joguines de 
fusta, “que també han tingut 
molta sortida”, es construeix 
en altres tallers i s’acaba a 
Mora. 

La febre per ‘Gambito de dama’ 
fa engegar màquines a Sant Pere
 L’empresa Industrias del Ajedrez, ara dins Casa Mora Viraf, torna a produir peces d’escacs

Un procés totalment artesanal amb les eines de sempre

Sant Pere de Torelló El boix, primera foto de la sèrie, és la matèria primera 
més important per fer les peces d’escacs, al costat de la fusta d’olivera. A la 
segona foto es veu com es talla el tronc a la mida adequada, d’on sortirà la 

peça. Es passa pel torn per fer-la i finalment es remata per deixar-la a punt. 
Una altra màquina (foto de baix a la dreta) acabarà fent els cavalls, potser la 
més complicada. Aquesta feina de torneria la fa Marià Faja, que ja havia tin-
gut una torneria, Jufama, SL, i coneix l’ofici.

Casa Mora va néixer als 
anys 40 fent jocs de bitlles 
–encara en fan– i cordes de 
saltar i al cap d’uns anys 
Rafael Currius i Vicenç 
Bassaganya la van comprar 
afegint-hi el nom Viraf. En 
jubilar-se fa dos anys, Anna 
Bassaganya, que ja treballa-
va al sector, se la va quedar. 
Bassaganya veu futur en 
les joguines “de fusta, de 
qualitat com aquestes” i ha 
canviat la imatge corporativa 
de l’empresa a més d’obte-
nir nous punts de venda a 
Europa, “una vintena de boti-
gues a Alemanya, Holanda i 
França”, donant-se a conèixer 
per les xarxes socials. 

Pel que fa a la secció d’es-
cacs, ja exporta sobretot a 
França i Anglaterra al voltant 
d’un 20% de la producció. 
La seva és una feina encara 
molt artesanal i que compta 
amb una matèria primera 
de molta qualitat com és el 
boix. Bassaganya té idees 
per fer créixer l’empresa –ha 
facturat al voltant de 130.000 
euros– i “poder contractar 
més personal, tot i que és 
complicat perquè és un ofici 
que va desapareixent”, afe-
geix. I és que aviat es publica 
a Catalunya el llibre de Wal-
ter Tevis en què està basada 
la sèrie. De moment, els 
escacs tornen a interessar.  

Posar a punt la màquina ideada per Ramiro Capdevila
Sant Pere de Torelló Les peces que seran cavalls del tauler d’escacs tor-
naran a produir-se a partir d’aquesta setmana en aquest invent de Ramiro 
Capdevila. Fa 14 anys que aquesta màquina ha estat parada. Però és efici-
ent: s’hi posa la peça i ella mateixa passa per diferents punts on unes gani-
vetes tallen la peculiar i menys arrodonida forma d’un cavall. 
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Una tradició a la Vall del Ges fins a l’arribada del plàstic
Sant Pere de Torelló “Al segle XX els jocs d’escacs es van popularitzar”, 
diu el director del Museu de la Torneria de Torelló. Tallers com el de Joan 
Puig Arxé (a la foto) o la Torneria Serra feien les peces. Amb el plàstic 
dels anys 60 va començar la competència i als anys 80 quedaven la Torne-
ria Ricart i Industrias del Ajedrez, la darrera a tancar.  
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La Fundació 
Esclerosi Múltiple 
rep 69.879 euros de 
clients de Bon Preu

Les Masies de Voltregà Els 
clients de Bon Preu han fet al 
desembre 390.976 donacions 
a través de l’arrodoniment 
amb el pagament amb tar-
geta a la Fundació Esclerosi 
Múltiple. Representen 
69.879 euros que es destinen 
a un projecte de rehabilita-
ció per a joves amb aquesta 
malaltia i a donar suport als 
familiars i cuidadors. Aquest 
mes de gener, el destí de l’ar-
rodoniment és per a l’Hospi-
tal Sant Joan de Déu.

Splendid Foods, 
de Seva, obté la 
certificació de 
protocols Covid-19

Seva Splendid Foods ha 
obtingut la certificació de 
l’Institut Comunitari de 
Certificació (ICC) de proto-
cols higiènics Covid-19 que 
garanteix que es compleixen 
totes les mesures de segu-
retat, prevenció i control 
davant la malaltia. La certi-
ficació té en compte l’anàlisi 
dels seus riscos biològics, els 
plans de contingència, els 
riscos laborals i la gestió del 
personal i la seva adaptació a 
les instal·lacions.

El DARP allarga 
fins al maig 
els ajuts als 
productors agraris

Vic/Ripoll El DARP ha allar-
gat fins al 25 de maig els 
ajuts als productors agraris 
que han perdut facturació 
per la Covid-19. Són ajuts 
en donacions subvenciona-
des als bancs dels aliments,  
seran de 100.000 euros i s’hi 
han afegit productes nous 
com la taronja. En funció del 
producte hi ha més o menys 
ajut. Aquest gener s’han fet 
els darrers pagaments de la 
convocatòria de l’any passat.

Vic

D.A.

Rodi Motor Services ha 
adquirit Pneumàtics Marce-
lino i ja suma tres tallers a 
Vic. Pneumàtics Marcelino 
va néixer l’any 1972 de la mà 
de Marcelino Font i ha tingut 
continuïtat amb el seu fill, 
Jordi. Ara, però, es jubilava 
i no hi havia continuació 
familiar. Amb aquesta adqui-
sició, Rodi suma prop de 
50 treballadors a Osona, on 
també té tallers a Torelló, 
Manlleu i Tona. Xavier Tor-
ralladona, responsable dels 
tallers a Osona i el Bages, 
explica que ja tenien dos 
tallers a Vic, el del polígon 
Mas d’en Prat i el de l’Eix 11 
de Setembre, a pocs metres 
del que ara han comprat, i 
que la compra permet també 
“mantenir els llocs de tre-
ball de Marcelino fins a la 

Calandra, Cuidem Lluçanès i Tac Osona 
s’alien per oferir un servei de desinfecció
Vic/Prats

EL 9 NOU

Tres empreses del sector 
social, la cooperativa Calan-
dra, Cuidem Lluçanès, SCCL 
i la Fundació Tac Osona, 
s’han unit per impulsar un 
nou servei de desinfecció 
professional per a altres 
empreses. Totes tres juntes 
han accedit a una subvenció 
del Departament de Treball 
de la Generalitat per tirar 
endavant un projecte que és 
un apèndix de la feina que 

fan habitualment, ja que 
totes tres ofereixen serveis 
de neteja. Amb l’objectiu de 
fer desinfeccions per com-
batre la Covid-19, aquest 
projecte permet també 
mantenir els llocs de treball 
actuals i generar noves ocu-
pacions. Amb l’ajut rebut 
s’ha dissenyat un programa 
de formació per als seus tre-
balladors i es farà la compra 
necessària d’equips (EPI) 
per evitar-los riscos de con-
tagi. A més, les tres empre-
ses han adaptat els protocols 

perquè siguin els mateixos 
per a tothom. 

“Es tracta d’unir esforços”, 
expliquen, i en aquest sentit 
s’utilitzarà el mateix sistema 
que des de Tac Osona es va 
encetar fa uns mesos junta-
ment amb l’empresa de Sant 
Martí de Centelles OHFX. 
L’empresa va llançar al mer-
cat el Sanifyer, una màquina 
de desinfecció eficaç contra 
els virus i bacteris i que nete-
ja amb un líquid que no “dei-
xa cap residu, no mulla i per 
tant no cal eixugar”, segons 

explicaven els responsables. 
La cooperativa Calandra és 

una bugaderia industrial que 
té persones amb discapacitat 
com a treballadors. Cuidem 
Lluçanès, també cooperati-
va, ofereix serveis d’atenció 
domiciliària i cura de les 
persones i neteges i desinfec-
cions a llars, entitats i empre-
ses. Tac Osona és l’empresa 
social de Sant Tomàs, que 
ofereix serveis de jardineria, 
industrials, cuina i neteja i 
ocupa persones amb discapa-
citat intel·lectual. 

seva jubilació”. Torralladona 
explica que les dues empre-
ses “comparteixen el servei 
personalitzat al client tant 
pel canvi de pneumàtics com 
en el manteniment de vehi-

cles”.
Rodi és una empresa amb 

un sistema de franquícies i 
de gestió diversa i és present, 
amb més de 140 tallers, a tot 
Catalunya, l’Aragó i Andorra. 

Les comarques d’Osona i 
el Bages formen una sola 
zona. Al Moianès n’hi ha 
un a Moià i al Bages n’hi ha 
cinc (quatre a Manresa i un 
a Sant Joan de Vilatorrada). 
Entre tots facturen al voltant 
de 6 milions d’euros l’any. 
Torralladona explica que tot i 
que amb la Covid “els cotxes 
particulars s’han quedat als 
garatges”, l’activitat no s’ha 
aturat, sobretot pels vehicles 
de transport industrial. 

El primer taller de Rodi es 
va obrir el 2013 a Vic amb la 
presència dels pilots Marc i 
Àlex Márquez, a qui la marca 
patrocina. L’empresa, dirigi-
da per Josep Esteve i nascuda 
el 1990 a Lleida de la unió de 
dos tallers, ha crescut amb la 
compra d’altres tallers i ober-
tures pròpies, i s’ha internaci-
onalitzat comprant, el 2019, 
Covipneus, de Portugal, que 
comercialitza pneumàtics.

Rodi Motor compra Pneumàtics 
Marcelino i ja té tres tallers a Vic

L’empresa de tallers mecànics té també centres a Torelló, Manlleu, Tona, Moià i Ripoll

Pneumàtics Marcelino va néixer l’any 1972

Llotja de Bellpuig (11-1-21)

CONILL: 1,90 (=)
POLLASTRE VIU: 0,85 (=) – 1,09 (=)
POLLASTRE SACRIFICAT: 1,47 (=) – 1,79 (=) 
OUS: xl: 1,23 - l: 0,73 - m: 0,68 - s: 0,51
GALLINA LLEUGERA: 0,06-0,08 (=) 
GALLINA SEMIPESADA: 0,25 / 0,26 / 0,27 (=)
GALLINA PESADA: 0,15 (=)
GALL: 0,03 (=)
ESTRUÇ: S/C

Llotja de Vic (8-1-21) 

PORC: 1,461 / 1,473 (=)
GARRINS RAÇA: recollida: 26 / 28 (-5)
PARTIDA GRAN: 60 / 61,50 (+1,50)
ANOLLS (des de 351 kg): 3,75/3,61/3,39/ 3,10 (=)
VEDELLS (fins a 350 kg): 3,80/3,62/3,44 /3,19 (=)
FRISONS (+ de 211 kg): 3,20/ 3,12 / 1,86 (=)

FRISONS (fins a 210 kg): 3,01 / 2,91 / 1,41 (=)
VEDELLA (261/300 kg): 3,94/3,80/3,69/3,37/2,68 (=)
VEDELLA (221/260 kg): 4,00/3,84/3,73/3,46/2,67 (=)
VEDELLA (180/220 kg): 4,05/3,85/3,74/3,49/2,69 (=)
VACA: 3,10 / 2,90 / 2,65 / 2,10/ 1,55 / 1,35 (=)
FRISÓ: 30 / 80 (=) 
ENCREUAT: 95 / 210 (=)
TÒFONA NEGRA: 80-140   

Mercolleida (8-1-21)

PORC VIU selecte: 1,108 (=) 
LLETÓ 20 kg: 37 (+1,50)   
XAI (23 a 25 kg): 3,42 (=)  
XAI (25 a 27 kg): 3,27 (=)  
OVELLA DE VIDA: 75 /u (=)  
BLAT PINSO: 224 (+6)
BLAT PA: 231 (+9)
MORESC: 215 (+3)

ORDI LLEIDA: 196 (+4)   
COLZA: 400 (+35)

Llotja de Barcelona (12-1-21)

GARROFA: 140/t (=)
GARROFA FARINA: 130/t (=)
SOJA PAÍS: 488/t (+16)
MORESC UE: 227/t (+7)
BLAT: 234/t (+8)
ORDI PAÍS: 207/t (+5) 
FARINA DE PEIX: 1.030/t (=)
GIRA-SOL: 317/t (+12)
MILL: 410/t (=)
COLZA: 322/t (+12)
SORGO: 226/t (+7)

Grans del Lluçanès (8-1-21)

GRA DE COLZA: 358,75 (+5,75)
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Contingut elaborat per Cambra d’Osona

L’R3 és el taló d’Aquil·les de la Xarxa de Rodalies de Catalunya. 
A data d’avui és l’única línia de Rodalies que discorre gran part 
del seu recorregut en via única, concretament des de Montcada 
bifurcació fins a Puigcerdà, en el seu pas per Vic, la qual cosa 
limita tant la capacitat operativa com la capacitat de reacció i la 
fiabilitat. Per aquest motiu, presenta el menor índex de puntua-
litat de totes les línies ferroviàries, en concret d’un 88,6%.
El desdoblament total de la línia és la fita més important a 
assolir en els pròxims anys, un desdoblament que tot just ara, 
a inicis de 2021, sembla ben encarrilat en el tram Parets-La 
Garriga. Mentre es va avançant en aquest sentit, cal treballar 
per garantir la fiabilitat i qualitat del servei actual, per reorde-
nar els horaris i establir una cadència de pas i per augmentar 
la freqüència de trens. El tren ha de servir per comunicar Oso-
na amb les comarques veïnes i amb la capital del país, però 
també per als desplaçaments dins de la mateixa comarca, una 
comarca on actualment, segons dades facilitades per Creacció, 
es produeixen 493.895 desplaçaments interns diaris i només 
un 1,8% d’aquests es fa amb transport públic.
El potencial de creixement de la línia és molt elevat, i s’estima 
que si es dotés d’una infraestructura similar a la de les altres 
línies de Rodalies, via doble, es podria arribar a duplicar el nom-
bre de viatgers/dia. Per això cal treballar perquè propostes com 
la que va presentar el Ministeri de Foment, en el Pla de Rodali-
es de Catalunya per al període 2020-2030, en el qual establia 
el tram Centelles-Vic com una acció a implementar a partir del 
2026, siguin una realitat més a curt termini.
Si demanem totes aquestes inversions a la línia no és per veure 
passar més trens, sinó perquè al territori hi passin més coses. 
L’objectiu és afavorir noves oportunitats de desenvolupament 
econòmic gràcies a la millora de la mobilitat de les persones i 
actuacions a l’entorn de les estacions. Tenim molt de marge de 
millora, des d’una gestió dinàmica de les dades de mobilitat de 
les persones que treballen als polígons de la comarca per ofe-
rir-los noves solucions integrades i sostenibles fins a l’impuls 
d’un centre logístic intermodal aprofitant la cruïlla de l’R3 amb 
la C-17.

De la millora de l’R3 se n’ha parlat de manera reiterada, però 
mai no hi havia hagut tanta unanimitat i compromís per part 
de tothom. De fet, és un projecte unitari comarcal que alia sota 
un mateix objectiu diverses institucions i associacions com 
la Xarxa C-17, la Comissió Tècnica pel desdoblament de l’R3 
Osona-Ripoll, els partits polítics, els ajuntaments, els consells 
comarcals, les organitzacions empresarials i les agrupacions 
d’usuaris com Perquè no ens fotin el tren.
El compromís i el treball de la Cambra d’Osona per aconseguir 
millores en la línia és innegable, una comissió tècnica inte-
grada per tècnics i membres dels òrgans de govern treballa 
activament perquè les promeses fetes per les administraci-
ons siguin una realitat al més aviat possible. De fet, el passat 
mes de novembre va fer un any que el president de la Cambra 
de Barcelona, Joan Canadell, va liderar un acció reivindicativa 
junt amb el síndic de greuges, Rafael Ribó, i diversos alcaldes 
dels municipis per on discorre la línia, per denunciar pública-
ment la manca reiterada d’inversions en la infraestructura.

Desdoblar l’R3, una prioritat de la Cambra d’Osona
per contribuir al desenvolupament econòmic del territori

Contacta’ns
osona@cambrabcn.org

Ara, si ets autònom o professional 
de la restauració, el teu web gratis
Realment és gratis?
Sí. Es tracta d’una iniciativa solidària que pretén 
donar un cop de mà als autònoms i al sector de la 
restauració, que davant les restriccions actuals per la 
Covid-19 han vist minvats substancialment els seus 
ingressos.

Hi ha permanència?
No hi ha cap compromís de renovació ni permanència. 
Si vols mantenir actiu el teu web, un cop transcorri el
primer any gratuït, podràs renovar el domini del teu 
negoci per un preu de 37,40 € anual + IVA. Ara bé, pel 
que fa al servei de disseny de la web, no caldrà que
abonis res, ni ara ni mai.

Com serà el teu web?
One-page amb navegació vertical i quatre seccions.

Tindrà domini propi (.com .es .cat .net .eu .info), tres 
adreces de correu electrònic personalitzades i estarà 
connectat amb les teves xarxes socials i amb un codi
QR.

Disposarà de tots els requisits en compliment de la 
llei vigent sobre Protecció de Dades (RGPD): política 
de privacitat i avís de cookies.

Recorda que... amb un web t’estàs obrint a un nou 
canal de venda: l’online. Per tant, no només augmen-
taràs el nombre de clients potencials, sinó també les 
possibilitats de venda, ja que estaràs habilitant nous
canals per rebre comandes: telèfon, formulari de con-
tacte o WhatsApp. De fet, segons l’Idescat 6 de cada 
10 osonencs realitza compres per internet.

Més informació:
www.cambradigital.com/sempre-obert
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Vic

V.P.

El ple de l’Ajuntament de 
Vic va aprovar dilluns des-
tinar 200.000 euros més del 
pressupost a ajuts directes a 
comerços i establiments que 
s’han vist obligats a tancar 
per les mesures decretades 
pel Procicat per fer front a 
la pandèmia. Es tracta de la 
segona convocatòria després 
de la que ja es va fer en la pri-
mera onada de la crisi sanità-
ria, quan es van destinar uns 
600.000 euros –que repre-
sentava entre 500 i 800 euros 
per comerç– per pal·liar els 
efectes econòmics. La nove-
tat d’aquesta convocatòria 
és que s’obre també a esta-
bliments que estan fora de 
la trama urbana, com poden 
ser restaurants, gimnasos o 
centres d’estètica ubicats en 
polígons de la ciutat. La regi-
dora de Promoció Econòmica, 
Ocupació i Comerç, Bet Pie-
lla, va explicar que es tracta 
d’ajuts directes i immediats.

La modificació del pres-
supost per destinar aquests 
200.000 euros al comerç de 

la ciutat es va aprovar amb 
l’abstenció de Capgirem Vic. 
El regidor Pere Freixa ho va 
justificar dient que malgrat 
que estan d’acord a ajudar 
el comerç de la ciutat no 
són partidaris “d’ajuts gene-
ralistes, perquè per alguns 
aquesta quantitat és massa 
petita i per altres no els és 
necessària”. També va dema-
nar que es faci un seguiment 
dels ajuts que es van donar 
en la primera onada per 
si realment han servit per 
mantenir negocis i llocs de 
treball, “o s’han destinat a 
pagar lloguers, hipoteques o 
subministraments elèctrics, 
i per tant han acabat anant a 
mans de la banca, les elèctri-
ques i grans tenidors”.

D’altra banda, i en el marc 
del programa de Garantia 
Juvenil, l’Ajuntament ha 
contractat una noia per fer 
tasques de suport a la dina-
mització a Vicjove. El pro-
grama permetia contractar 
cinc joves, però les retallades 
en la subvenció del Servei 
Públic d’Ocupació no ho han 
permès. La jove treballarà 
fins al juny.

L’Ajuntament de Vic destina 
200.000 euros més a ajudes 
directes a comerços per la Covid

Creen 12 taules sectorials de 
reactivació econòmica al Ripollès 

Les impulsa el Consell Comarcal, la UiER i l’Agència de Desenvolupament

Ripoll

EL 9 NOU

El Consell Comarcal del 
Ripollès, la UiER (Unió 
intersectorial Empresarial 
del Ripollès) i l’Agència de 
Desenvolupament han posat 
en marxa 12 taules sectorials 
per a la reactivació econò-
mica de la comarca, per tal 
de “prevenir i contrarestar 
els efectes de la crisi social 
i econòmica derivada de la 
Covid-19”. Les tres entitats, 
que representen els agents 
econòmics d’una banda i 
les administracions d’una 
altra, s’han anat coordinant 
els darrers mesos en dife-
rents accions puntuals, però 
ara treballen en un pla de 
reactivació socioeconòmica 
Per poder traçar les línies 
d’aquest pla s’han creat 12 
taules sectorials on es con-
sensuaran les necessitats de 
cada sector per tal que “els 
fons de reactivació econò-
mica que puguin arribar a la 
comarca es destinin al que 
cal”, afegeixen. 

Les 12 taules, que compten 
amb entre una vintena i cin-
quanta membres en funció 
de la temàtica, són dels sec-
tors turisme, comerç, agroali-
mentari, social, de formació, 
energètic i forestal, cons-
trucció i immobiliària, infra-
estructures, àmbit polític, 
indústria, serveis, transports, 
i el sector sociosanitari. Per 
dinamitzar-les, s’han incor-
porat dos tècnics a l’Agència 
de Desenvolupament.

Dimecres es va reunir, via virtual, la taula del sector d’infraestructures

Arriben els ajuts
Ripoll El Departament 
d’Empresa ha obert la con-
vocatòria per accedir als 
ajuts pel tancament peri-
metral específic al Ripollès 
i la Cerdanya. Es pagaran 
entre 1.500 i 10.000 euros 
en funció del tipus de ser-
vei o allotjament turístic 
afectat per la mesura del 
Procicat.
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Aquest diumenge hi haurà teatre al 
Cirvianum de Torelló. De moment, és 
l’únic equipament cultural d’Osona 
que reprèn la programació després 

del parèntesi de Nadal i acceptant 
les restriccions actuals a la mobilitat, 
amb el confinament municipal i el toc 
de queda. L’Atlàntida  ha decidit ajor-

nar l’obra prevista per aquesta set-
mana, mentre que l’Auditori-Teatre 
de Calldetenes i les sales de Teatrets 
d’Osona començaran més endavant. 

La temporada teatral, a mig gas
Només el Teatre Cirvianum de Torelló torna a començar la programació prevista després del parèntesi de Nadal

Torelló

Jordi Vilarrodà

L’actor Guillem Albà i els 
sis músics de La Marabunta 
pujaran diumenge a l’escena·
ri del Cirvianum per posar en 
escena Jaeliu. Un espectacle 
carregat d’humor per encarar 
uns mesos d’incertesa en les 
arts escèniques. “Engeguem 
amb un espectacle festiu, i 
no deixarem de fer cultura”, 
afirmava aquest dimecres el 
regidor Xavier Lozano en la 
presentació del Primer Acte 
2021, el nom amb què s’ha 
agrupat la programació del 
teatre públic de Torelló des 
d’ara fins a final de maig. Si 
la pandèmia ho permet, és 
clar.  

A banda de la limitació 
horària del toc de queda i de 
l’aforament al 50%, el con·
finament municipal “és una 
limitació important”, reco·
neix l’alcalde, Marçal Ortu·
ño. El Procicat ha confirmat 
aquest dijous que les actuals 
restriccions, que malgrat tot 
permeten mantenir oberts 
els equipaments culturals, 
continuaran almenys una 
setmana més. “A les penes, 
punyalades, i cada espectacle 
serà una punyalada al desen·
cís i la ràbia de no poder fer 
les coses”, afegia Pep Tines, 
tècnic de Cultura i progra·
mador del Cirvianum. El 
ball de restriccions des que 
l’any passat es va declarar la 
pandèmia continua obligant 
a fer equilibris d’agendes, 
amb la voluntat de mantenir 
compromisos amb els artis·
tes. En aquesta temporada, 
per exemple, es recuperen 
espectacles que ja van per la 
tercera data, com el com la 
comèdia Els ocells de la Cia. 
La Calòrica, un dels grups 
més creatius de l’escena cata·
lana actual, o el concert d’El 
Petit de Cal Eril, que havia 
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D’esquerra a dreta, Xavier Lozano, Marçal Ortuño i Pep Tines, amb el fulletó de la programació, al Cirvianum

de ser el del seu disc Ener-
gia fosca (2019), i que ara ja 
podrà ser del nou treball que 
aquests dies ha començat a 
gravar. Aquests espectacles, 
que l’any passat es van anul·
lar en dues ocasions, s’han 
programat entre el març i 
l’abril. En teatre, el Cirvia·

num rebrà propostes com 
les comèdies Els Brugarol, 
escrita i dirigida per Ramon 
Madaula, i Les coses excepcio-
nals, un monòleg de Duncan 
McMillan amb l’actor Pau 
Roca com a protagonista. Un 
altre monòleg de registre 
ben diferent serà Infanticida, 
a partir d’un dels textos més 
colpidors de Caterina Albert 
(Víctor Català), interpretat 

per Neus Pàmies i amb músi·
ca de Clara Peya. 

Dins de la programació hi 
ha també el fil conductor 
d’una sèrie de propostes 
sobre la memòria, entesa 
en sentit ampli. És el cas de 
Winnipeg, l’obra que porta 
per títol el nom del vaixell 
que el poeta Pablo Neruda va 
noliejar per portar refugiats 
de la Guerra Civil cap a Xile, 
i que Norbert Martínez ha 
portat a l’escena. O també de 
l’opereta Ocaña, Reina de las 
Ramblas, sobre el polifacètic 
artista dels anys 70 i princi·
pis dels 80 del segle passat. I 
també de Cartes del meu avi, 
una nova producció del Grup 
Xarxa de Torelló que s’estre·
narà el dia 6 de febrer, pro·
tagonitzada “pels més grans” 
dels joves actors que formen 
part del grup. I finalment, 
Lídia Pujol arribarà a Torelló 
amb Conversando con Cecilia, 
a partir de cançons d’aquesta 
cantautora madrilenya, amb 
lletres que van ser prohibi·

des pels censors franquistes. 
“Són propostes que parlen de 
memòria, però no només de 
la Guerra Civil, i en alguns 
casos des d’una perspectiva 
molt contemporània en la 
seva estètica”, explicava Pep 
Tines. El Camí de cavalls de 
Noemí Morral, que reprèn el 

seu viatge pels teatres d’Oso·
na, el Mag Lari o un concert 
de cobla de La Principal de 
la Bisbal són altres cites al 
Cirvianum, que tancarà la 
temporada el 22 de maig 
amb Guillem Clua, Premio 
Nacional de Teatro de 2020 i 
la seva comèdia Smiley. Més 
somriures que, en aquelles 
dates, potser ja podran ser 
més oberts.

Es recuperen 
espectacles que 

ja es van ajornar 
dues vegades

Ripoll obre el 
cicle Íntims amb 
dansa a l’església 
de Sant Pere

Ripoll L’antiga església 
de Sant Pere de Ripoll 
acull aquest divendres 
(2/4 de 9 vespre) l’espec·
tacle de dansa Parrà, de 
Miquel Barcelona i Marc 
Vilajuana. Serà l’obertura 
del cicle Íntims, que en 
aquesta ocasió canvia d’es·
cenari. La paraula parrà 
és una antiga forma del 
verb aparèixer que surt en 
el Cant de la Sibil·la: “El 
jorn del judici / parrà el 
qui haurà fet servici”, es 
diu en aquesta antiquís·
sima visió de l’apocalipsi 
que encara s’interpreta 
en alguns llocs el dia de 
la Missa del Gall. Els dos 
ballarins i coreògrafs 
han creat la peça des de 
la perspectiva d’aquest 
concepte, el d’aparèixer, 
com el fet de sortir de les 
ombres i entrar en la llum 
que es produeix en qualse·
vol acte creatiu.  

Teatrets d’Osona 
iniciarà la seva 
programació el  
24 de gener 
Sant Hipòlit de Voltregà 

Els Teatrets d’Osona, 
que agrupen les sales de 
Sant Hipòlit de Voltregà, 
Roda de Ter i Tona, tenen 
previst continuar amb la 
seva programació si no 
hi ha noves restriccions, 
però no ho faran fins a 
final de mes. El primer 
espectacle programat és 
La faula de l’esquirol, una 
proposta  de La Baldufa 
per a públic familiar a la 
Sala Petita d’Osona, de 
Sant Hipòlit. L’Auditori·
Teatre de Calldetenes no 
té encara cap programació 
anunciada, si bé s’hi està 
treballant. L’altre equipa·
ment que es podria afegir 
a l’oferta escènica d’Osona 
en aquest primer semestre 
de 2021 és el Teatre Cen·
tre de Manlleu. L’Ajunta·
ment preveu que estigui 
operatiu el mes vinent, un 
cop acabat d’instal·lar el 
seu equipament tècnic. 

La memòria, fil 
conductor de 

quatre propostes 
del programa

Cent anys de teatre, 
per Jaume Ordeig
Torelló Jaume Ordeig, vin·
culat al món teatral i regi·
dor de Cultura de Torelló 
entre 1983 i 1991, és autor 
del projecte “100 anys de 
teatre a Torelló”, un estudi 
de perspectiva històrica que 
serà accessible d’aquí a poc a 
través del Rebost Cultural, al 
web de l’Ajuntament. 

Guillem Albà, un 
inici amb diversió
Torelló L’espectacle Jaleiu, 
aquest diumenge a les 6 
de la tarda, és el segon que 
Guillem Albà crea amb els 
sis músics de La Marabunta, 
amb els quals ja porta set 
anys de col·laboració i que 
aquí esdevenen més actors. 
Una proposta de diversió, 
estrenada al Temporada Alta. 

Els tallers de teatre, a 
la pantalla i a escena
Torelló Els tallers de teatre 
que el Cirvianum organitza 
juntament amb el Grup Xar·
xa de Torelló s’han estat fent 
en format telemàtic, i “s’in·
tentarà continuar·los”, diu 
Pep Tines. Alguns dels seus 
alumnes tindran una petita 
intervenció diumenge amb 
Guillem Albà. 

“De les temporades 
més potents”
Torelló El Primer Acte 2021 
és “de les temporades més 
potents que hem fet”, afirma 
Pep Tines, tot i que reco·
neix que a vegades al públic 
“li costa de seguir” en els 
moments actuals. Fidelitzar 
aquest públic és un dels 
objectius que es marca del 
teatre torellonenc. 
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L’Atlàntida ajorna la tornada
‘Aquest país no descobert’, l’obra teatral d’inici de l’any 2021, es farà més endavant

Vic

Jordi Vilarrodà

L’Atlàntida va decidir dime-
cres l’ajornament de l’obra 
teatral amb què havia d’es-
trenar l’any 2021, Aquest país 
no descobert, un muntatge 
d’Àlex Rigola interpretat 
per Alba Pujol i Pep Cruz 
que s’havia de representar 
dissabte. El motiu de l’ajor-
nament és el mateix que va 
obligar a suspendre altres 
espectacles els mesos de 
novembre i desembre pas-
sats: el confinament munici-
pal impedeix que els espec-
tadors que no són de Vic s’hi 
puguin desplaçar, i aquests 
són un gruix important dels 
que omplen L’Atlàntida. 
“L’obra s’ajorna, de moment 
encara sense data”, expliquen 
des de L’Atlàntida. 

La direcció optarà pren-
dre decisions “setmana a 
setmana”, i en funció de la 
procedència dels especta-
dors. El concert d’Any Nou 
de l’Orquestra Simfònica del 
Vallès la setmana passada, 
per exemple, es va mantenir 
perquè el confinament muni-
cipal afectava pocs especta-
dors. La setmana vinent hi ha 
prevista una altra obra tea-
tral, La dona del 600, de Pere 
Riera, que s’havia de fer en 
dues sessions i que no es des-
carta reduir-les a una. El pro-
per dia 30 està anunciada la 
presència del violoncel·lista 
Mischa Maisky, un dels plats 
forts dels Grans Concerts 
d’aquesta temporada que ja 
s’havia hagut d’ajornar. 

D’altra banda, L’Atlàntida 
tornarà a activar la Sala 4, 
l’escenari que va començar a 
funcionar l’octubre de 2020 
amb l’objectiu de programar 
espectacles que es puguin 
seguir en streaming, part 
dels quals són creats expres-
sament per a aquest espai. 

Amb el públic com a protagonista

Vic El dia de la presentació de la progra-
mació, els responsables de L’Atlàntida es 
van situar a les butaques de la Sala Joaquim 
Maideu, per simbolitzar “que el públic 
és el protagonista” en aquesta entrada de 
2021. Un públic que, per ara, es troba amb 
limitacions per poder-hi accedir si no és 
de Vic. El projecte Artistes en Escena, que 
convida creadors d’arts visuals a definir la 

imatge de cada temporada, ha tingut com a 
protagonista aquesta vegada Marià Dinarès, 
amb Aixequem el teló, una pintura essencial 
que emmarca l’espai de l’escena i que, amb 
la superposició de diferents capes, deixa 
entreveure que hi ha al darrere quelcom que 
espera per sortir. A la fotografia, Dinarès 
explicant l’obra i, asseguts, Montse Catllà, 
directora de L’Atlàntida, la regidora Susagna 
Roure i el programador Ramon Ferrer.
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Activada la  
plataforma en 
línia del Festival 
BBVA de Cine  
de Muntanya 

Vic

J.V. 

La 38a edició del Festival 
BBVA de Cinema de Mun-
tanya ja va decidir el passat 
mes de desembre que la 
major part de la seva activi-
tat es faria en línia, sobretot 
les projeccions de les pel-
lícules que hi concursen. En 
aquest sentit, ja està activa 
la plataforma en línia que 
permet accedir a les 36 pro-
duccions que enguany com-
peteixen per la Flor de Neu 
d’Or, i que es podran veure 
a partir del proper diven-
dres 22 de gener. El Teatre 
Cirvianum acollirà només 
les sessions d’inauguració i 
cloenda i algunes activitats 
paral·leles, com les xerrades 
que s’havien de fer a la bibli-
oteca. Aquestes activitats, 
però, també es podran seguir 
en streaming i en destaca la 
intervenció del director de la 
Casa del Tibet a Barcelona, 
el lama Thubten Wangchen. 
El Tibet és la regió del món 
convidada enguany al festi-
val, i també serà protagonista 
de la inauguració. Una altra 
activitat presencial serà el 
Torelló Mountain Wines, 
el tast de vins prevista per 
al proper dia 23, en el qual 
hi ha de participar l’enòleg 
del celler Vall Llach, afectat 
aquests dies per la nevada al 
Priorat, el torellonenc Albert 
Costa (més informació a la 
pàgina 14). 

A la plataforma s’hi pot 
accedir a través de torello-
mountainfilm.cat, on els 
espectadors poden aconse-
guir l’abonament que els 
permet seguir totes les pel-
lícules des de casa, fins al dia 
31 de gener, al preu aproxi-
mat de 30 euros. 

Els alumnes han baixat de 320 a 242, i el dèficit puja a 10.000 euros

La pandèmia provoca un dèficit   
a l’Escola de Música del Ripollès

Ripoll

Isaac Muntadas 

La pandèmia ha deixat sen-
tir el seu efecte en molts 
àmbits, entre ells també el de 
les escoles de música. El Con-
sell d’Alcaldes del Ripollès, 
en la sessió d’aquest dimarts, 
va aprovar el repartiment del 
dèficit generat durant l’any 
2020 a l’Escola Comarcal de 

Música, que puja a un total 
de 9.888 euros. Mònica San-
jaume, alcaldessa de Ribes de 
Freser i consellera d’Ensenya-
ment al Consell Comarcal, va 
qualificar de “complicada” 
la situació actual de l’escola, 
que ha passat d’un creixe-
ment constant en el nombre 
d’alumnes durant els darrers 
anys a una baixada dràstica. 
Dels 320 que hi havia inscrits 

el mes de març passat, abans 
del primer confinament, 
s’ha passat als 242 que hi ha 
actualment. La caiguda de 
matrícules ha provocat al seu 
darrere la dels ingressos. 

El repartiment del dèficit 
es farà de manera proporci-
onal al nombre d’alumnes 
que aporta cada municipi a 
l’escola, distribuïda en cinc 
aules. La de Ripoll és el que 

Concert a Manlleu 
de la Jovenívola de 
Sabadell, diumenge

Manlleu L’Agrupació Sar-
danista Manlleuenca ha 
convertit en un concert el 
tradicional aplec d’hivern 
que hauria tingut lloc aquest 
diumenge, en la seva 21a 
edició. El concert serà a càr-
rec de la Cobla Jovenívola de 
Sabadell i tindrà lloc aquest 
diumenge a les 5 de la tarda a 
l’Espai Rusiñol, amb reserva 
prèvia d’entrades i sistema 
de taquilla inversa. La cobla 
ha preparat un repertori que 
barreja peces clàssiques i 
contemporànies.

La dona, al centre de la programació
Vic

J.V. 

La dona és protagonista de 
bona part de la programa-
ció de L’Atlàntida, que de 
moment es limita al primer 
trimestre, pendent de l’evo-
lució de la pandèmia. Hi ha 
una trentena de propostes 
presencials, a banda de les 
que es puguin afegir a la Sala 
4. Un 40 per cent d’aquestes 
són d’espectacles que ja havi-

en estat programats durant 
el 2020 i que es van haver 
d’ajornar. “No és la situació 
ideal, perquè treu espai a 
noves propostes, però repre-
senta el compromís amb els 
artistes que ja havien fet una 
producció pensant en nosal-
tres”. És el cas, per exemple, 
de La dona del 600, que s’ha 
ajornat tres vegades.  

Encara hi ha algú al bosc o 
La guerra no té rostre de dona  
(amb Clara Segura i el moia-

nès Guillem Balart) són dues 
de les obres teatrals progra-
mades, al costat de concerts 
com el de Clara Peya. Es 
manté l’aposta per les pro-
duccions osonenques, amb 
Peyu i El gallardo español o 
l’estrena del nou disc de Gui-
llem Roma (més informació 
a la pàgina 32), i els Grans 
Concerts pendents, entre els 
quals destaca el de Grigori 
Sokolov, un dels millors pia-
nista del món.

en té més, amb un total de 
124, seguida de Ribes amb 
57, Sant Joan de les Abades-
ses amb 39 i Campdevànol 
amb 22. A cada una d’aques-
tes aules hi van alumnes 
que són de poblacions més 
petites. En total, hi ha 10 
poblacions que sufragaran 
el dèficit. El Consell Comar-
cal abonarà la part de dos 
municipis osonencs que hi 
ha representats, Sant Agustí 
de Lluçanès i Sant Quirze de 
Besora. L’acord es va aprovar 
amb els vots favorables de 
14 alcaldies i les abstencions 
de Llanars i Vallfogona. En 
cas de rebre una subvenció 
d’Ensenyament, els imports 
es retornarien.
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te. “Si ho superem de molt, 
gravarem un altre videoclip 
de regal”. Els donants reben 
compensacions diverses 
segons el que han aportat. 
Des d’un concert a casa –ja 
en tenen un de lligat– fins al 
nou disc o “una abraçada vir-
tual” per als que posen una 
quantitat petita. 

Guillem Roma està satis-
fet, sobretot, pels ballarins 
que col·laboraven en el vídeo 
i que van ser víctimes del 
robatori. “Em sentia en deu-
te amb ells, especialment... 
fem uns rodatges low cost, si 
tinguéssim molts recursos ja 
hi hauria hagut un equip de 
suport i vigilància al cotxe”, 
afirma. Això sí, les imatges 
que tenia a la seva càmera de 
vídeo les van haver de tornar 
a repetir. 

Sta. Eulàlia de Riuprimer

J.V. 

Ramon Redorta, de Malla, 
i Pau Martí, de la Seu 
d’Urgell, són els guanyadors 
en poesia i prosa, respecti-
vament, de la 16a edició dels 
Premis Literaris del Pacte 
de Sant Sebastià, dels quals 
aquest dijous es va fer públic 
el veredicte. Els premis s’en-
treguen habitualment pel 
maig, en l’aplec d’aquesta 

ermita on es va signar l’aixe-
cament contra Felip V, però 
enguany es van convocar més 
tard i s’havien d’entregar al 
setembre. La situació sanità-
ria ha impedit fer un acte “en 
condicions i presencial”. 

Ramon Redorta, conegut 
sobretot com a intèrpret de 
música tradicional, ha obtin-
gut el premi de poesia amb el 
recull El sac del meu so. Per la 
seva part, Pau Martí ha gua-
nyat el de prosa amb la narra-

ció Camins al Nord. El premi 
de recerca Llorenç Tomàs se 
l’ha endut Ferran Navarro, 
de València, amb l’estudi 315 
anys després del Pacte de Sant 
Sebastià. Encara toquem, 
canteim i ballen, sobre la 
música del principis del segle 
XVIII. En la resta de catego-
ries –juvenil i infantil– els 
guardons literaris han estat 
per a Anna Aceves, Emma 
Calle, Lluc Parareda i Genís 
Magem. 

La cara B d’un robatori
Guillem Roma en va ser víctima quan rodava un videoclip i va engegar un micromecenatge

Barcelona/Manlleu

J.V. 

El dia 20 de desembre passat, 
el cantautor Guillem Roma 
gravava a Barcelona, a tocar 
de la platja del Fòrum, una 
escena del primer videoclip 
del seu proper disc. Eren 
un equip reduït del qual 
formaven part el músic, la 
realitzadora que feia el vídeo 
i quatre ballarins. Al tornar 
al cotxe, van veure amb sor-
presa que els havien trencat 
els vidres per emportar-se 
tot el que van trobar a dins, 
des de la càmera de vídeo 
del mateix Guillem Roma 
amb escenes ja gravades 
fins a objectes personals de 
l’equip, des de motxilles fins 
a mòbils i carteres. 

Al cap d’uns dies, passades 
les festes de Nadal, Roma ho 
explicava a les seves xarxes 
socials: “Tot el dia a la comis-
saria, tota la impotència i 
indefensió i tota la il·lusió 
trencada després de treba-
llar molt per poder gravar 
el vídeo!”. Al mateix temps, 
obria una campanya de 
micromecenatge per cobrir 
les pèrdues, la primera que 
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Guillem Roma, al mig, amb la seva germana Marta en primer terme, en una actuació a Vic el mes de juliol passat

fa en tota la seva carrera. Es 
tractava de cobrir la quanti-
tat de 2.000 euros, i només li 
va fer falta un dia per assolir-
lo. “Era impressionant, vaig 
haver de parar els avisos al 
mòbil, en va sobrepassar”, 
explicava aquest dimecres 
el cantautor manlleuenc. 

“La gent m’escrivia d’una 
manera molt emocional, em 
deien que volien ajudar per 
tornar els bons moments 
dels concerts”. Així va passar 
de la impotència pel robatori 
a l’agraïment per aquesta 
resposta espontània. “Li hem 
donat la volta”. 

Al micromecenatge, en 
la plataforma Verkami, 
s’havien fixat “un objectiu 
modest”, la meitat del valor 
que calculen al que els van 
robar. I aquest dijous ja por-
taven recaptats 3.879 euros, 
quan encara falten 36 dies 
perquè es tanqui el projec-

Videoclip a punt
Manlleu El videoclip que 
estaven rodant ja s’ha fet i 
s’estrenarà la setmana que 
ve. Serà el primer single 
del disc que sortirà pel 
març i que també té data 
d’estrena si les circums-
tàncies ho permeten: serà 
el dia 27 de març a L’At-
làntida de Vic. I malgrat la 
pandèmia i incidents com 
el que van patir abans de 
Nadal “ve carregat d’ener-
gia positiva”, diu Roma. 

Dan Peralbo ja té banda        
i data d’estrena del disc

Torelló El primer disc en solitari de 
Dan Peralbo, que porta per títol Cosquis 
My, ja té data per a l’estrena: serà en 
un concert a la Sala Taro de Barcelona 
el proper dia 14 de març. El jove músic 
i cantant torellonenc ha format també 
una banda al seu voltant per acompa-
nyar-lo en els directes: està integrada 
per Pol Villegas (baix, que ja havia for-
mat part amb ell del grup Flipats i ara 
és a Wood) i també Albert Rams (gui-
tarra, Falciots Ninja) i Aleix Villegas 
(bateria, Wood). A la fotografia, el 
quartet al complet. 

‘Càpsules’ d’estudis 
humanístics a l’ISCR
Vic L’Institut Superior de 
Ciències Religioses (ISCR) 
de Vic ha obert la matrícula 
per al segon semestre del 
Grau i Màster en Ciències 
Religioses. A banda d’aquests 
estudis oficials, s’ofereix la 
possibilitat de matricular-se 
en les anomenades càpsules 
formatives d’humanitats, 
assignatures soltes sobre tres 
matèries (ètica, judaisme 
medieval i art i patrimoni al 
Bisbat de Vic). Les classes 
s’inicien el proper dia 1 de 
febrer. 

Es fa públic el veredicte del 16è certamen literari de Sant Sebastià

Els premis literaris recuperats

Divendres, 15 de gener de 202132
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Aquest mes de gener surt a la ven-
da el llibre que l’entrenador ripollès 
Albert Rudé ha escrit a partir dels 
coneixements i les experiències que 

ha acumulat al llarg de 15 anys en 
l’àmbit universitari, primer, i en el 
del futbol de primer nivell mundi-
al, després. Porta per nom ‘El procés 

de construcció d’un equip de futbol’, 
s’adreça a altres tècnics d’aquest es-
port i destinarà la meitat dels benefi-
cis a la Fundació MAP de Ripoll.

Compartir el bagatge
El ripollès Albert Rudé publica un llibre en què dona les claus per construir un equip de futbol a partir dels seus 

coneixements, primer com a docent i investigador a la UVic-UCC i després com a tècnic de primer nivell
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Rudé, dissabte al matí a Roda de Ter, poble de la seva parella, abans de tornar cap als Estats Units

Roda de Ter/Ripoll

Esther Rovira

Els tres mesos de confina-
ment de la primavera passa-
da durant la primera onada 
de la pandèmia de la Covid-
19 van permetre al tècnic 
ripollès Albert Rudé dispo-
sar del temps suficient per 
madurar i polir un projecte 
en el qual feia dos anys que 
treballava i que necessitava 
l’empenta final: la publicació 
d’un llibre. L’ha titulat El 
procés de construcció d’un 
equip de futbol. La interrela-
ció entre el model de joc i la 
periodització estructurada i 
se l’ha autoeditat a Letrame 
Grupo Editorial per tenir-ne 
un control total. El volum 
tècnic, que s’adreça a entre-
nadors, surt a la venda el pro-
per 28 de gener, però aquests 
dies Rudé ja n’ha estat fent 
promoció aprofitant que ha 
passat les festes de Nadal 
a casa abans de tornar als 
Estats Units. 

“Tenia moltes hipòtesis de 
la meva època com a docent 
a la UVic que després vaig 
poder portar a la pràctica a 
l’alt rendiment com a tèc-
nic a Primera Divisió amb 
jugadors que han estat a 
mundials i competint al 
màxim nivell. Vaig treure’n 
molta experiència que volia 
compartir”, assegura. Tota la 
informació recollida al llarg 
dels darrers 15 anys entre 
les dues etapes professionals 
ha acabat condensat en 340 
pàgines i un codi QR amb 
contingut extra. “Per mi el 
que és més interessant és 
que dins el codi QR et des-
carregues unes plantilles de 
model de joc, que has d’anar 

omplint a mesura que vas lle-
gint el llibre. Així quan aca-
bes tens la teva proposta de 
model de joc per presentar a 
un club professional”, deta-
lla. Després, per entrenar-ho 
i posar-ho a la pràctica Rudé 
aposta per una proposta 
metodològica que és una bar-
reja dels dos grans corrents 
d’entrenament que hi ha 
hagut els últims 20 anys: la 
periodització tàctica i l’entre-
nament estructurat. 

El llibre, que es podrà 
adquirir com a ebook o en 
format paper a través de 
plataformes en línia a tot el 

món i també a Ripoll, Roda 
de Ter i Barcelona, destinarà 
el 50% dels beneficis a la 
Fundació MAP. “Sé com han 
patit aquest any perquè hi 
treballen els meus germans i 
volia ajudar. Allà serà una de 
les seus on es podrà adquirir 
però també he volgut que hi 
hagués un punt a Osona on 
conec molta gent de la meva 
etapa a la UVic i a la meva 
empresa de Barcelona, MBP 
School of Coaches”, explica. 

Rudé, que es va estrenar 
aquesta temporada a la 
Major League Soccer (MLS) 
–la principal lliga de futbol 

dels Estats Units i el Canadà– 
amb l’Inter Miami, es reu-
nirà en els propers dies amb 
els dirigents del club que és 
copropietat de l’exfutbolista 
David Beckham per avaluar 
la temporada passada i parlar 
del futur. L’equip de nova 
creació amb grans figures del 
futbol mundial com Gonzalo 
Higuaín o Blaise Matuidi es 
va classificar en la primera 
temporada en competició 
per disputar el play-off on va 
caure en el primer partit amb 
baixes importants després 
de patir un brot de corona-
virus. “Ha estat un any de 

gran aprenentatge però molt 
dur. Vam haver de crear un 
club de zero, vam estar tres 
mesos parats i després no 
vam poder preparar bé el 
play-off per tenir jugadors 
amb Covid”, lamenta. En els 
últims dies i en plena remo-
delació del grup s’ha destitu-
ït l’entrenador, Diego Alon-
so, a qui el ripollès feia cinc 
anys que assistia en equips 
de Mèxic i els Estats Units i a 
qui tenia previst acompanyar 
dos anys més per reprendre 
després el camí que va aban-
donar com a primer entrena-
dor. El seu gran somni.

L’esport protesta pel nou tancament
Vic El nou tancament d’instal·lacions esportives decretat la setmana passada pel 
govern de la Generalitat ha generat una nova onada de queixes del sector. Molts 
esportistes i clubs d’Osona i el Ripollès han donat suport a la campanya “Ja n’hi ha 
prou! L’esport és salut, és educació, és benestar!” a través de change.org i també 
han sorgit altres iniciatives de protesta. L’Acadèmia d’Arts Marcials de Vic (a la 
foto) ha convocat els seus alumnes dilluns, dimecres i divendres a entrenar a l’ex-
terior de l’edifici en senyal de queixa per les mesures. “Ens toca especialment la 
moral perquè nosaltres vam canviar de local fa poc i només hi vam poder entrenar 
al mes de desembre”, explica Pol Robles, instructor de karate. La sessió va anar a 
càrrec de Xavi Cámara (grappling), Pep Vilamala (boxa) i Pep Ginestet (karate) 
i tenen intenció de repetir-la. “El que nosaltres fem és salut, hem complert totes 
les mesures i podem treballar aspectes sense contacte físic”, lamenta Robles. Els 
entrenaments-protesta els han obert a tothom qui s’hi vulgui unir. 
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Nani Roma, Laia Sanz, Gerard Farrés i Joan Font, amb els seus vehicles en etapes d’aquesta setmana

De menys a més
Aquest divendres acaba el Dakar, on els participants osonencs han viscut una segona 

setmana millor que la primera. Nani Roma, cinquè en cotxes, és el millor classificat

Yanbu (Aràbia Saudita)

E.R.

La segona setmana de com-
petició a la 43a edició del 
Dakar ha estat millor, en 
línies generals, per als quatre 
participants osonencs que 
queden en cursa després que 
Marc Solà hagués d’aban-
donar divendres passat per 
l’incendi del bugui de Santi 
Navarro que copilotava. Això 
no vol dir que les etapes 
hagin estat fàcils, però sí que 
tots ells han pogut anar supe-

rant els obstacles i millorar a 
la classificació general. 

Qui ho té tot de cara per 
acabar aquest divendres com 
l’osonenc més ben classificat 
és Nani Roma (Bahrain Raid 
Xtreme). Des que va assaltar 
la cinquena plaça de la gene-
ral de cotxes no l’ha deixat 
anar. Dilluns va ser vintè 
després de perdre el camió 
d’assistència i de parar-se 
a ajudar un motorista acci-
dentat, fet que el va obligar 
a continuar després entre 
la pols dels cotxes. Dimarts, 

però, va poder tornar a fer 
gala de la seva regularitat i 
gràcies al bon funcionament 
del vehicle del seu nou pro-
jecte, el Hunter, va acabar 
en onzè lloc, posició que 
va millorar dimecres quan 
va ser desè. Aquest dijous, 
en la penúltima etapa, la 
més llarga de l’edició d’en-
guany amb 464km, Roma 
va cometre diversos errors 
i va ser divuitè, situant-se a 
3h 15min 54seg del líder i 
virtual guanyador, Stéphane 
Peterhansel. “Avui estem 

menys contents que altres 
dies però és el Dakar i és el 
que hi ha. Demà intentarem 
ser bons tot el dia”, afirmava, 
amb l’objectiu de finalitzar 
en cinquena posició.

En la mateixa categoria de 
cotxes, Joan Font (FN Speed) 
va patir diumenge un pro-
blema elèctric al seu Toyota 
Land Cruiser que el va fer 
estar a punt d’abandonar 
la prova. Els seus mecànics, 
però, li van arreglar el vehi-
cle i va poder continuar tot i 
no disputar la vuitena etapa 

pel fet d’estar inscrit a la 
categoria TAS Assistència 
Especial. Això sí, amb una 
bona motxilla d’hores de 
penalització. Al llarg de la 
setmana ha pogut continu-
ar endavant i especialment 
bona va ser la desena etapa 
de dimecres, quan va aconse-
guir creuar la meta de dia per 
primera vegada en aquesta 
edició. Aquest dijous al ves-
pre continuava en cursa. 

En motos, Laia Sanz (Gas 
Gas) ha continuat sobre-
posant-se a les adversitats 
derivades de la manca de 
preparació física prèvia per 
una infecció bacteriana i 
dimarts entrava al Top 20 
de la general. Gràcies a una 
conducció experimentada i 
conservadora a les parts més 
complicades i malgrat la pols, 
aquest dijous era dinovena 
i se situava divuitena a la 
general. “Estic molt contenta 
perquè abans de començar 
no tenia gens clar ser aquí 
l’onzè dia. Ara he de seguir 
concentrada per no fallar 
demà”, comentava. 

A l’últim participant oso-
nenc a la prova, Gerard Farrés 
(Can-Am Monster Energy), 
enguany li ha tocat fer una 
autèntica marató en SSV i 
després de superar els pro-
blemes elèctrics de la prime-
ra setmana, en aquesta sego-
na n’ha tingut de mecànics 
fins dimecres quan va poder 
ser cinquè, mentre que dijous 
va pujar per tercera vegada 
al podi d’enguany amb un 
segon lloc i escalava fins a 
l’onzena posició a la general. 

Tots quatre intentaran 
aquest divendres superar 
els darrers quilòmetres fins 
a Jeddah per creuar la meta 
final d’una edició que tots 
recordaran pels problemes 
a què han hagut de fer front 
com a culminació d’un any ja 
complicat per la Covid-19.
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Cros, amb la moto i una de les noves equipacions de l’equip

Joan Cros comença l’AMA Supercròs, on va 
córrer per última vegada a principis de març

Tornar a competir 
deu mesos després

Houston (Estats Units)

E.R.

Va disputar l’última cursa de 
l’AMA Supercròs a principis 
de març i no hi ha pogut tor-
nar fins aquest dissabte que 
arrenca una nova temporada. 
Com tants altres esportistes 
de primer nivell, el manlle-
uenc Joan Cros s’ha vist afec-
tat de ple per la pandèmia, 
i acostumat a competir una 
mitjana de 50 curses l’any 
–una per setmana– ara ha 
estat 10 mesos parat. 

Cros forma part per ter-
cera temporada consecutiva 
de l’International SX Race 

Team que participa a la màxi-
ma competició del seu esport 
als Estats Units. “L’equip 
ha evolucionat molt, s’ha 
professionalitzat i estem 
treballant molt bé. Espero 
poder rendir i donar-los els 
resultats que es mereixen”, 
assegura a poques hores del 
tret de sortida. El de Man-
lleu, que l’any passat va ser 
el millor pilot de l’equip, va 
venir a casa quan va comen-
çar el confinament i les 
estrictes normes d’entrada al 
país americà li van impedir 
retornar-hi abans de l’estiu 
per reprendre la competició. 
“Va ser una pena perquè lide-

mista. “M’he pogut preparar 
millor que els anys anteriors. 
Estem entrenant bé i estic 
molt motivat. Abans tenia 
el ritme de carrera molt 
introduït però també és un 
desgast molt alt i ara em 
trobo molt fresc”, detalla. El 
seu objectiu serà millorar 
en cada una de les 17 cites 
del calendari respecte a les 
dels anys anteriors, comen-
çant per la d’aquest cap de 
setmana a Houston, Texas. 
“Hi haurà només un 20% 
d’aforament als estadis i no 
serà tan espectacular com 
quan hi havia 100.000 per-
sones però tindrem públic i 
podrem competir, que és el 
més important”, explica el 
vigent campió d’Espanya de 
l’especialitat a l’espera que 
la situació sanitària millori a 
Europa i pugui també compe-
tir més a prop de casa i amb 
el suport de la seva afició. De 
moment, l’hauran de seguir 
de lluny.

rava el campionat de privats 
i ho volia rematar amb algun 
bon resultat. Tot i així, va ser 
una bona temporada”, diu. 

Malgrat la incògnita sobre 
què pot passar ara després de 
tants mesos sense participar 
en curses, el pilot és opti-
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Col·laborant amb la FIFA
Ferran Vidal treballa en un projecte per recollir dades automàtiques en els partits de futbol

Vidal durant el MIT Sports Summit, on va explicar el projecte

Nova York/Torelló

Laia Miralpeix

Des de mitjans de juliol del 
2019 el torellonenc Ferran 
Vidal està col·laborant amb 
la Federació Internacional de 
Futbol (FIFA) en un projecte 
que té com a objectiu demo-
cratitzar l’accés a les dades  
en el món del futbol. Vidal 
forma part de l’equip d’in-
vestigadors del MIT Sports 
Lab, dins el Massachusetts 
Institute of Technology, als 
Estats Units, i des de l’estiu 
del 2019 està al capdavant 
d’aquest projecte sobre la 
tecnologia en el món del 
futbol. S’ha encarregat 
d’analitzar “els events” de 
cada partit. És a dir, “tot allò 
noticiable en un partit de 
futbol”. Es tracta, per exem-
ple, de les passades, els xuts, 
els controls o els gols, entre 
d’altres, amb l’objectiu d’ex-
treure de forma automàtica 
diverses dades que ajudin 
a l’hora de poder treure 
tot tipus de conclusions. I 
és que fins ara tot aquest 
sistema es feia de forma 
manual. Això vol dir que hi 
pot haver errors i, tot i que 
hi ha empreses que disposen 
de personal per realitzar 
tasques com aquesta, “és 

un cost molt elevat. Alho-
ra, totes aquestes dades no 
s’aconsegueixen de manera 
immediata”. D’altra banda, 
en campionats més petits 
no hi ha empreses que es 
dediquin a recollir aquestes 
dades i per tant els clubs no 
en poden disposar. En aquest 
sentit, i per millorar aquest 
procés, la seva tasca consis-
teix a “ser capaç d’extreure, 

utilitzant dades de vídeo i 
dades posicionals, els esde-
veniments que descriuen un 
partit de forma automàtica 
sense que hi hagi cap humà 
implicat”. Vidal apunta que 
“és un tema que la FIFA té 
necessitat de fa molt temps 
i per això es va posar en con-
tacte amb MIT Sports Lab 
per solucionar aquest proble-
ma”. 

Vidal explica que “basant-
me en el fet que el futbol és 
un joc reglat vaig pensar la 

idea de fer algoritmes que 
repliquessin el que serien les 
normes del futbol”, tenint 
en compte que els esdeveni-
ments passen quan els juga-
dors guanyen la possessió (el 
control de la pilota) o se’n 
desprenen. Per fer aquesta 
investigació, Vidal va utilit-
zar dades de partits de futbol 
del Mundial de Clubs de la 
FIFA del 2019: “Els primers 
mesos no vaig poden avançar 
perquè els vídeos i les dades 
que em van donar per analit-
zar no tenien massa qualitat”. 

El passat mes d’octubre va 
explicar el projecte en una 
conferència que anualment 
fa la FIFA sobre recerca, 
innovació i estàndards en el 
món del futbol. El torello-
nenc explica que “l’acollida 
va ser molt bona, hi ha molt 
interès per tenir totes aques-
tes dades recollides de forma 
automàtica” i es mostra molt 
satisfet amb els resultats 
aconseguits fins al moment, 
“però hem d’acabar de millo-
rar els algorismes per per-
feccionar-ho al 100% i per 
això recollirem noves dades 
per poder treballar amb més 
material”. I és que amb la 
Covid-19 s’han hagut de sus-
pendre molts tornejos en els 
quals s’haurien pogut reco-
llir moltes dades per estudiar 
i utilitzar en aquest projecte. 
L’objectiu és poder-lo posar 
en marxa, de forma oficial, 
en el Mundial del 2022 de 
Qatar. Mentrestant, també es 
provarà en altres campionats, 
en format més petit.

Jordi Farré no passa el tall per ser candidat 
a la presidència del FC Barcelona

Barcelona /Taradell L’empresari afincat a Taradell i 
precandidat a les eleccions al FC Barcelona Jordi Farré (al 
centre de la foto) no va aconseguir dilluns arribar al mínim 
de 2.257 firmes necessàries per convertir-se en candidat 
a la presidència del club blaugrana. Abans d’entrar a les 
instal·lacions del club, Farré va explicar que havia aconse-
guit 2.082 paperetes com a aval a la seva candidatura però 
la Junta Electoral no va poder comptar-les ni determinar 
quantes eren vàlides perquè el precandidat i els seus col-
laboradors les van destruir. El líder de Nou Impuls Barça va 
assegurar que els havia faltat molt poc i va agrair la confi-
ança rebuda durant el procés. També va avançar a través de 
les xarxes socials que el seu projecte i la seva proposta per 
dirigir el club continuaran endavant. 

Gil Membrado comença les GSeries 
d’Andorra amb un tercer lloc

Pas de la Casa Semblava una utopia, però Gil Membra-
do ho va tornar a aconseguir. Va assolir el tercer lloc de 
la primera prova de la temporada de les Crèdit Andorra 
Gseries, la G1, en la seva estrena com a pilot de l’equip 
Elegant Driver. El pilot d’Olost, que l’any passat ja va des-
tacar a Andorra, va compartir volant d’un GIAND amb el 
pilot asturià José Cohete Suárez i també tindrà l’ocasió 
de compartir equip amb tres campions del món com Nil i 
Jan Solans, així com el també osonenc Xevi Pons, a banda 
de Miguel Socias, vencedor del certamen andorrà fa dues 
temporades. En la primera cita Membrado va ser segon a la 
primera final i primer en la segona i a la general va sumar 
un total de 48 punts, quedant per darrere de Suárez i Nil 
Solans. Socias va ser quart i Xevi Pons, cinquè. 
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“Volem treure de 
forma automàtica 
els esdeveniments 
que descriuen un 
partit de futbol”

Lluny del podi 
al Campionat 
d’Espanya de 
ciclocròs

Torrelavega (Cantàbria) 

EL 9 NOU

El cap de setmana passat es 
van disputar els campionats 
d’Espanya de ciclocròs amb 
diversos osonencs entre 
els seleccionats per formar 
part de la selecció cata-
lana. En categoria Elit, el 
rodenc Albert Poblet (Jufré 
Vic-ETB) va fer una bona 
sortida però no es va acabar 
de trobar còmode sobre la 
bici, fet que li va fer perdre 
algunes posicions i al final 
va acabar en vintena posició 
en una prova amb molt nivell 
entre els participants. Entre 
les fèmines Elit, la ciclista 
de Seva Jordina Muntadas 
(Santvi CC) va ser onzena. El 
millor classificat en les cate-
gories inferiors va ser Lluc 
Coma (BTT Fornells de la 
Selva), de Sant Boi de Lluça-
nès, que va competir a la cita 
Júnior masculina, on va aca-
bar en sisena posició a pocs 
segons de la lluita pel podi.
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O    ESPAI ESPECIAL: Club Tennis Vic 

Les obres de reforma dels vestidors  
del Club Tennis Vic avancen a bon ritme

Dues imatges dels treballs que s’estan realitzant aquests dies als vestidors del Club Tennis Vic

Agenda esportiva 

BÀSQUET

Lliga EBA. Grup C-3
CB Vic UVic-UCC-Llucmajor
(ds. 12.00h)

FUTBOL

Fem. Primera Nacional. Grup 3
Vic Riuprimer-Girona 
(dg. 16.30h)

Classificacions

Segona victòria del Patí Vic
Després de dies de patiment, va superar el Vendrell per 1 a 2

A
LB

A
 T

A
R

R
ÉS

Uri Ramírez perseguit per Xavi Crespo, dimarts al vespre

de joc quan Arnau Font acon-
seguia batre Shehda després 
d’una pujada per la banda 
esquerra que finalitzava 
amb un potent xut creuat. A 
partir d’aquí, el Vendrell va 
buscar amb més insistència 
el gol, però una bona defen-
sa vigatana i les encertades 
intervencions d’Ernest Bur-
gaya sota pals van permetre 
mantenir l’avantatge. 

Només començar la segona 
part, Antoine Le Berre feia 
el segon amb un xut exterior 

que donava aire al Vic. La 
bona defensa i Burgaya van 
continuar neutralitzant el 
Vendrell, tret d’una bona 
jugada individual de Curro 
Fernández que va suposar l’1 
a 2, mentre que en la dese-
na falta del Vic, el Vendrell 
podria haver empatat si bé 
Lluís Ferrer va enviar la bola 
al pal. En els últims instants 
el Vendrell va sortir amb cinc 
jugadors de pista però sense 
èxit per impedir la segona 
victòria del curs del Vic. 

CE Vendrell 1

Shehda, Crespo, Escala, Llisa, Necchi 
–cinc inicial–, Fernández i Ferrer.

CP Vic 2

Burgaya, Molas, Ramírez, Montero, 
Litus Sánchez –cinc inicial–, Le Berre 
i Font. 

ÀRBITRES: R. Burgos i A. Márquez.

GOLS: 0-1, Arnau Font, min 16; 0-2, 
Antoine Le Berre, min 26; 1-2, Curro 
Fernández, min 43. 

OK LLIGA

Vendrell, 1 - CP Vic, 2
Palafrugell, 4 - Lloret, 4

Equips ............................. PJ  PG  PE  PP  GF  GC  Pt.
 1.- Liceo ............................14 13 1 0 71 17 40
 2.- Barça ...........................14 12 1 1 91 30 37
 3.- Lleida ..........................14 10 2 2 46 32 32
 4.- Reus ............................14 9 2 3 81 42 29
 5.- Caldes .........................13 8 2 3 50 39 26
 6.- Voltregà Stern Motor 13 6 3 4 44 35 21
 7.- Girona .........................14 5 4 5 40 41 19
 8.- Noia .............................12 4 2 6 42 47 14
 9.- Palafrugell .................13 3 5 5 38 50 14
 10.- CP Taradell .............. 14 4 2 8 35 67 14
 11.- sCalafell .....................12 4 1 7 26 40 13
 12.- sIgualada ....................14 4 1 9 39 54 13
 13.- qVendrell ....................14 2 5 7 35 50 11
 14.- qLloret ........................14 1 6 7 44 63 9
 15.- qCP Vic ..................... 13 2 1 10 28 63 7
 16.- qMataró ......................14 1 2 11 25 65 5

El Vendrell

EL 9 NOU

El Club Patí Vic continuava 
dimarts amb la seva atapeïda 
agenda de partits per recupe-
rar els ajornats per la Covid-
19 i visitava el Vendrell per 
disputar l’enfrontament 
pendent de la desena jorna-
da, que va ser igualat entre 
dos equips de la part baixa i 
que es va emportar qui més 
necessitat estava de punts, el 
conjunt vigatà. 

La victòria es va començar 
a encarrilar al quart d’hora 

locat bona part del paviment.   
En aquests moments s’està 

treballant en la instal·lació de 
l’electricitat i la climatització, 
posant cables i canonades: 
“Ja hi ha sectors acabats i 
provats i això ens permetrà 

començar a fer l’extradossat”. 
Pel que fa als equips de clima·
tització, s’han col·locat en una 
plataforma. 

Paral·lelament s’han ender·
rocat i impermeabilitzat de 
nou les escales d’accés a la 

piscina d’estiu amb la finalitat 
que es pavimentin amb granit 
flamejat. També, i al taller, 
s’ha anat treballant i ja estan 
pràcticament enllestits els 
armariets per ser ubicats als 
vestidors. D’aquesta manera, 

es preveu un possible incre·
ment temporal de les obres en 
18 dies, però d’altra banda es 
mantenen, sense canvis, els 
objectius econòmics de les 
obres dels vestidors del CT Vic, 
que ja estan a la recta final. 

Les obres que des de fa 
unes setmanes s’estan 
portant a terme als vestidors 
del Club Tennis Vic avancen 
a bon ritme, tot i alguns 
imprevistos en el subsòl 
que “han afectat la solera 
de la base i els sanejaments 
obligant a fer majors treballs 
dels programats en aquests 
sistemes”, expliquen des 
del CT Vic. També s’han 
incrementat els treballs de 
consolidació de l’estructura 
dels murs de contenció, una 
vegada ha quedat visible, i 
s’ha valorat “com a oportú i 
convenient procedir al cosit 
de diverses fissures”. 

D’altra banda, els espais 
destinats a persones amb 
mobilitat reduïda han estat 
redissenyats i més equipats 
“seguint les directrius del 
BAT Osona”. Entre les obres 
que ja s’han efectuat hi ha 
les connexions a la pisci·
na coberta, tant des dels 
vestidors com per l’accés al 
nou magatzem; s’han format 
els recintes fixos dels falsos 
sostres de la zona d’armari·
ets, mentre que ja s’ha col·

HOQUEI

OK Lliga
Caldes-Voltregà Stern Motor
(ds. 19.00h)
Noia-CP Vic (ds. 18.00h)
Voltregà Stern Motor-Barça 
(dt. 21.00h)
Palafrugell-CP Taradell 
(dt. 21.00h)
Mataró-CP Vic (dt. 21.00h)

OK Lliga Femenina Grup A
Cerdanyola-Manlleu Magic Stu-
dio (ds. 18.00h)

OK Lliga Plata Nord
Manlleu Emb. Solà-Capellades 
(ds. 20.00h)
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Els sortejos sempre es faran a les 10 del matí del dia del sorteig.
Les seves dades personals seran tractades per Premsa d’Osona, SA i CATVL 97, SLU (conjuntament i en endavant, EL 9 NOU) amb la finalitat de fer-lo participar en els sorteigs. Les dades personals, així com imatges i veu, 
poden ser utilitzades mitjançant els canals audiovisuals del Grup (premsa, ràdio, televisió, internet…) utilitzant els formats i mitjans previstos en cada cas amb finalitats periodístiques. Pot consultar informació addicional 
sobre els seus drets de protecció de dades a www.el9nou.cat.

A causa de la Covid-19, les activitats que s’ofereixen
es poden veure alterades o anul·lades.
Si això passa, ens posarem en contacte
amb els guanyadors per comunicar-ho.

Disculpeu les molèsties.

Oferta
subscriptors

Truqueu i us n’informarem. Serveis

APARQUEU
PER 1  AL DIA

al pàrquing del
Mercat Municipal de Vic

Oferta vàlida per
tots els dies de la setmana

Places limitades

Tel. 93 889 36 50

Oferta
subscriptors

Participeu en el sorteig d’entrades gratuïtes. 
Entreu a: www.el9nou.cat Sorteig: 19-1-21.

Teatre

Els Brugarol,
de Ramon Madaula

Oferta
subscriptors

2x1 presentant el carnet del 
subscriptor.

Oci

C/ Cabrerès, 2 - Pol. Ind. Malloles - VIC - Tel. 93 886 60 36
info@circuitosona.com  -  www.circuitosona.com

Imprescindible reserva prèvia, 
indicant oferta 2x1.
Límit d’aforament.

Consulteu mesures Covid-19.

Oferta
subscriptors

Participeu en el sorteig d’entrades gratuïtes. 
Entreu a: www.el9nou.cat Sorteig: 19-1-21

Teatre

Dissabte 23 de gener - A les 17h i a les 20h

Sala 1 Ramon Montanyà / 10 / 27

De Pere Riera

La dona del 600

Oferta
subscriptors

2x1 presentant el carnet
a taquilles.

Museu

C. Arquebisbe Alemany, 5
08500 VIC

Tel. 93 883 32 79

PromocióOferta
subscriptors

Aconseguiu el vostre codi de descompte entrant a: 9club.el9nou.cat.
L’oferta és vàlida per 1 compra al mes i cada mes el codi serà diferent.

supermercat-online
bonpreuesclat.com

Sempre
productes
de qualitat

Amb la garantia de Bonpreu i Esclat

Disposes de punts de recollida 
i servei d’entrega a domicili. 
Consulta els serveis disponibles 
a la teva zona.
Gaudeix d’una gran varietat de 
productes amb la garantia de 
Bonpreu Esclat.
Tria el dia i hora d’entrega i 
valida la teva compra. Podràs 
modificar-la quan ho necessitis, 
fins a unes hores abans de 
l’entrega.

Si algun producte no et satisfà 
durant l’entrega, retorna’l 
sense cap cost.
L’import de la compra es 
carregarà un cop s’hagin lliurat 
els productes.
Acumula a la teva targeta client 
l’1% de l’import de les teves 
compres i bescanvia’l quan 
vulguis.

5 de
descompte

Vàlid en compres online entregades de l’1 al 31 de gener de 
2021 i superiors a 35 (el mínim de compra no inclou el cost 
del servei). Descompte vàlid a BonpreuEsclat online

Compra online:
fàcil, ràpida
i còmoda.

pels subscriptors d’
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Vic

J.V.

El veterà alpinista manresà 
Ramon Majó, amb Captius 
d’altitud, s’ha endut el Premi 
Jacint Verdaguer, el més des-
tacat dels que concedeix anu-
alment l’Associació Cultural 
del Llibre de Muntanya per 
distingir autors i editorials 
que tracten aquest àmbit. Els 
premis s’entreguen habitu-
alment en la Fira de la Mun-
tanya de Vic, que havia de 
tenir lloc el novembre passat 
i que es va ajornar per les 
mesures de restricció de la 
segona onada de la Covid-19. 
Tot i això, el jurat va emetre 
el veredicte en les cinc cate-
gories. 

El guanyador del Premi 

Jacint Verdaguer ha relatat 
a Captius d’altitud –publi-
cat per l’Ajuntament de 
Castellbell i el Vilar– la seva 
trajectòria com a alpinista 
formant cordada amb Joan 
Frontera durant més de mig 
segle. El jurat va valorar que 
no només ha fet una crònica 
d’expedicions sinó “un assaig 
i síntesi del que ha estat 
l’alpinisme i l’excursionisme 
català durant aquestes dèca-
des”. En aquesta categoria es 
va fer una menció especial 
a David Vilaseca, de Sant 
Quirze de Besora, per Els des-
cobridors de paisatges (Tus-
hita Edicions), que narra de 
manera novel·lada “l’albada 
de l’excursionisme al cor dels 
Pirineus”. 

El Premi Artur Osona, a 

la millor guia de muntanya, 
va ser per a 50 grimpades 
fàcils pel Pirineu català (Ed. 
Cossetània), de Manuel 
Figuera. El Premi Juli Soler 
al millor mapa se’n va anar a 
l’editorial valenciana El Tos-
sal, pel seu mapa del Desert 
de les Palmes de Castelló. 
El Premi Cèsar August Tor-
ras de cultura de muntanya 
se’l va endur la Guia de 
punts d’interès geològic de 
Catalunya (Ed. Cossetània), 
de Teresa Correig i Joaquim 
Nogués. Finalment, el Premi 
Collsacabra al millor llibre 
de muntanya en llengua 
no catalana va ser per a Los 
últimos glaciares, de Gorka 
López, sobre les geleres del 
Pirineu. Amb aquest guar-
dó es vol reconèixer també 

Premis d’alçada
David Vilaseca, de Sant Quirze, menció especial del jurat dels premis 
de la Fira del Llibre de Muntanya per ‘Els descobridors de paisatges’ 

la tasca de l’editorial basca 
Sua Edizioak, que va apostar 
ara fa cinc anys per encetar 
la col·lecció Catalunya, en 
català. El Premi Collsacabra 
es va crear per recordar la 
Fira del Llibre de Muntanya 
del Collsacabra, que va donar 
origen a l’actual de Vic. 

Miquel Ylla, president del 
jurat i de l’Associació Cultu-

ral del Llibre de Muntanya, 
recorda que “els premis s’han 
anunciat, però encara no 
entregat als seus destinata-
ris”. En aquest moment no 
es descarta que l’edició de la 
Fira de la Muntanya de 2020 
es pugui recuperar aquest 
proper mes de març, a banda 
de la que pertocarà a l’any en 
curs, pel novembre, al Sucre. 

Miquel Ylla, a Muntanya de Llibres, amb els títols premiats al seu davant

Barberia 
centenària

Ginestet Perruquers, des de 1989 al carrer Manlleu de Vic, 

arriba als 100 anys de la mà de tres generacions de la família

El selecte club d’establiments 
centenaris de Vic suma enguany 
un nou ‘soci’. Es tracta de Gines-
tet Perruquers, la barberia que 

Joaquim Ginestet va obrir l’any 
1921 a la rambla del Carme. Avui 
la comanda el seu net, Pep Gines-
tet, al carrer de Manlleu.

Vic

Miquel Erra

Pintes d’os de banya, tisores, 
arrissadors de bigotis, nava-
lles d’afaitar i els passadors 
per esmolar-les o antigues 
tarifes de preus, com 
les expedides el 1943 
per la Delegación Sin-
dical Comarcal de la 
FET i de la JONS. Les 
prestatgeries d’entra-
da a Ginestet Perru-
quers, al número 35 
del carrer de Manlleu 
de Vic, han esdevin-
gut un autèntic museu 
de la perruqueria. Un 
museu que testimonia 
els 100 anys de vida 
d’aquest establiment, 
de la mà de tres generacions 
de la família. “Cent anys 
d’història han donat per a 
molt”, deixa anar Pep Gines-
tet, net del fundador i actual 
propietari de l’establiment.

Les mateixes cadires de 
perruqueria on avui s’asse-

uen els clients de la secció 
masculina són les originals 
que Joaquim Ginestet, el seu 
avi, va instal·lar fa 100 anys 
a la barberia, inicialment 
situada al xamfrà de la ram-
bla del Carme amb el carrer 

de les Neus. Uns metres més 
enllà, els seus pares regen-
taven una sabateria, però 
al gran dels tres germans 
Ginestet no li va interessar 
mai d’entrar en aquell món. 
De fet, durant 15 anys va 
estudiar per ser capellà, fins 

que va sentir la crida d’una 
altra professió molt més pro-
fana: la de barber. 

Per formar-se el van enviar 
a Can Pepe, a Barcelona, una 
perruqueria que tenia clients 
tan il·lustres com Francesc 

Cambó, Francesc 
Macià o Antoni Gau-
dí. Finalment, l’any 
1921 va obrir la seva 
pròpia barberia a Vic, 
just al costat de la 
sabateria dels seus 
pares. Qui el recorda 
molt bé, aquell pri-
mer local, és Josep 
Ginestet, l’únic dels 
tres fills del funda-
dor que s’acabaria 
dedicant al negoci. 
“Estudiar no m’agra-

dava i a casa van tenir clar 
que, si no estudiava, cap a la 
barberia”, rememora Gines-
tet, que aquest estiu compli-
rà 90 anys i ja en fa 20 que es 
va jubilar. 

Amb 8 o 9 anys ja s’enfi-
lava dalt d’un tamboret per 

poder rentar caps i afaitar les 
primeres barbes. “Deixeu-lo 
fer, ja veureu”, deia el seu 
pare als clients quan obri-
en els ulls en veure aquell 
marrec amb la navalla a les 
mans. “Després de la prime-
ra passada ja es relaxaven”, 
assegura. Abans de quedar-se 
a treballar a casa, però, el seu 
pare va voler que fes l’apre-
nentatge per totes les bar-

beries de la ciutat –“llavors 
n’hi havia 15”– per tal que 
n’aprengués “tant el bo com 
el dolent”.

En aquells anys, el procés 
d’afaitar “era tot un art”. 
Aquest és, de fet, un dels 
grans canvis que va viure 
durant els 60 anys que va 
exercir la professió. “Llavors 
molts homes no sabien afai-
tar-se i venien a la perruque-

Pare i fill Ginestet, compartint una exhibició de perruque-
ria en una desfilada al Club Tennis Vic, durant els anys 80

Pep i Josep Ginestet, assegut en una de les cadires centenàries de la perruqueria original, amb dues de les perruqueres que porten més anys a l’establiment; a mà esquerra, la prestatgeria plena d’objectes de totes les èpoques
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Vic

M.E.

El context de pandèmia 
també ha obligat a retocar 
tant el calendari com el 
format del Trufforum. Vic 
havia acollit les dues últimes 
edicions d’aquest certamen 
internacional dedicat al món 
de la tòfona, promogut des 
de l’European Mycological 
Institute. La quarta edició, a 
banda de retardar les dates, 
serà compartida entre dife-
rents territoris i combinarà 
les programacions presencial 
i en línia, en funció de les 
circumstàncies que vagi mar-
cant la situació sanitària.

Ara fa un any es tancava, 
amb èxit de públic i de parti-
cipació, la tercera edició del 

Trufforum, segona consecu-
tiva a Vic, i des de la capital 
d’Osona es va llançar la pro-
posta de poder esdevenir seu 
estable de l’esdeveniment. 
“Volem situar Vic en el mapa 
mundial d’un producte únic 
i singular”, declarava llavors 
la mateixa alcaldessa, Anna 
Erra. Una aspiració que va 
merèixer la complicitat de 
la consellera d’Agricultura, 
Teresa Jordà. Finalment, 
però, l’Institut Europeu de 
Micologia, en part condici-
onat per les circumstàncies 
de la pandèmia, ha optat 
per celebrar una edició amb 
multiseus. Així, a més de Vic, 
única ciutat catalana que aco-
llirà part de la quarta edició, 
també s’hi sumaran Teruel, 
Soria, Burgos, Valladolid i 

tres territoris d’Occitània. 
Cada seu programarà diver-
ses activitats durant una 
setmana de la temporada de 
la tòfona, que s’allarga fins 
a mitjans de març, en format 
presencial o en línia. En el 
cas de Vic, es treballa en la 
proposta de poder celebrar 
aquesta festa de la tòfona 
entre el 22 i el 28 de febrer. 
A l’espera de poder tancar el 
programa, s’apunta la pos-
sibilitat d’incloure sessions 
de creativitat i d’innovació 
a través del Trufforum Lab, 
habilitar un espai de venda 
de tòfona, nomenar el nou 
Ambaixador de la Tòfona, 
showcookings de cuiners de 
renom en línia o el 3r Campi-
onat de Catalunya de gossos 
tofonaires.
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El concurs de gossos tofonaires, una de les activitats que es vol mantenir

Si la pandèmia no ho impedeix, a Vic se celebraria del 22 al 28 de febrer

Vic ‘compartirà’ amb altres seus el 
4t Trufforum, parcialment en línia

ria tres cops per setmana”, a 
90 cèntims l’afaitat. Quan a 
mitjans dels anys 60 a l’apa-
rador de Can Girbau hi exhi-
bien les primeres màquines 
elèctriques d’afaitar, alguns 
clients els auguraven el pit-
jor: “Ja podeu plegar”.

Enrere, molt enrere, que-
den aquells anys d’afaitar 
a la llum d’una espelma, en 
plena postguerra; de treba-

llar dissabtes, diumenges i 
festes de guardar, o d’haver 
d’agafar la bicicleta per anar 
a esquilar “en sèrie” les colles 
de segadors “a sota un arbre”. 
Can Ginestet sempre s’ha 
anat adaptant als nous temps 
i a les noves demandes. En 
el seu moment, van ser una 
de les primeres barberies de 
Vic a disposar dels clàssics 
rentacaps –“abans els clients 

s’havien d’ajupir a l’aigüera 
i alguns se’ns marejaven”–, 
i també van ser pioners a 
instal·lar un “servei de bar” a 
dins mateix del local.

Amb els anys han millo-
rat les condicions laborals 
i de vida dels perruquers, i 
el mateix ofici ha guanyat 
reconeixement i prestigi. 
Una evolució que ha viscut 
de primera mà Pep Ginestet, 

tercera generació de la nissa-
ga. Ell s’hi va incorporar amb 
tot just 16 anys –inicialment 
ho combinava amb alguna 
altra feina esporàdica, entre 
setmana– i avui ja porta més 
de 40 anys tisores en mà. 

En tots aquests anys ha 
vist anar i venir moltes 
modes. Segons ell, però, cap 
tendència ha estat tan “tren-
cadora” com la irrupció “dels 
cabells llargs”, als anys 60 i 
70, per l’efecte Beatles. Des-
prés vindrien altres estils, 
com les línies punk als anys 
80; els tallats a le pericien o a 
la garçon, sovint a imatge de 
les estrelles del Hollywood 
del moment, o la més recent 
irrupció del moviment hips-
ter i el boom de les barbes. 
Modes a banda, el que és 
una evidència és que, avui, 
“l’home es cuida molt més”, 
assegura Ginestet, que també 
havia rebut formació puntual 
en perruqueries de renom de 
França, Itàlia o Barcelona.

La modernització defi-
nitiva de la perruqueria va 
coincidir amb el trasllat a 
l’actual local del carrer Man-
lleu, l’estiu de 1989. A partir 
de l’any següent, l’establi-
ment va passar a ser mixt, 
gràcies a disposar d’un segon 
espai independent a la part 
del darrere. Amb el temps 
la clientela s’ha anat reno-
vant, però encara els queden 
alguns d’aquells clients “de 
tota la vida”. El secret de 
tants anys al peu del canó 
sembla senzill: “La gent 
volen ser ben servits i ben 
tractats”, coincideixen pare i 
fill. Ara que s’ha parlat tant 
de si les perruqueries eren  
servei essencial, hi ha un fet 
innegable: “Aquí també fem 
molt de psicòlegs; la gent 
s’esbafa molt aquí dins”.

Del futbol  
al ‘rocky-ryu’

Vic

M.E.

Les parets de Can Gines-
tet també afloren les dues 
grans aficions que han 
acompanyat pare i fill. 
Josep Ginestet hi exhibeix 
fotos de la seva vinculació 
amb el món del futbol 
local, com a jugador –pri-
mer amb la Penya Losada 
i després als equips base 
de la UE Vic– o com a 
directiu de la mateixa 
entitat, de la qual avui és 
el soci número 1. 

El seu fill, en canvi, no 
en va voler saber mai res, 
del futbol. Als 12 anys 
va començar a practicar 
judo i karate. A finals dels 
anys 80, quan ja estava a 
punt de deixar-ho, va des-
cobrir el rocky-ryu, una 
modalitat d’art marcial 
que potencia, sobretot, la 
canalització de l’energia 
a través dels moviments. 
L’aprenentatge d’aquesta 
especialitat l’ha portat 
a viatjar sovint al Japó, i 
ara fa 32 anys, Ginestet 
va obrir el seu gimnàs a 
Vic, el Chi-Do Rocky-Riu. 
Dos mons, el del karate i 
el de la perruqueria, que 
ell entén “completament 
compatibles”. En tots dos 
hi predomina “la ves-
sant humana”. Tant en 
una com en l’altra, “has 
d’aprendre a equilibrar 
les teves emocions”. I al 
capdavall, “quan estàs 
davant d’una persona, has 
de saber estar per ell”.
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Pep i Josep Ginestet, assegut en una de les cadires centenàries de la perruqueria original, amb dues de les perruqueres que porten més anys a l’establiment; a mà esquerra, la prestatgeria plena d’objectes de totes les èpoques
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Mitja vida entre llenguados
Francesca Ruiz ha tancat, després de 32 anys, la Peixateria Fanny, de Manlleu. S’ha 
jubilat abans d’hora per poder atendre els seus pares, que van agafar el coronavirus

Taradell ajorna el 
carnaval, amb nou 
format a la primavera

Taradell Ràdio Taradell, com 
a entitat organitzadora del 
Carnaval, conjuntament amb 
l’Ajuntament han decidit 
ajornar la festa d’aquest any, 
prevista inicialment per al 
diumenge 14 de febrer en el 
cas del Carnaval infantil i el 
dia 20 del mateix mes en el 
cas de la gran rua. L’objectiu 
de l’organització, però, no és 
suspendre la festa, sinó adap-
tar-la a un nou format de cara 
a la primavera, si la situació 
sanitària del moment ho per-
met. “Per respecte a la situ-
ació en què estem i a tota la 
gent que està vivint de prop 
aquesta crisi sanitària, l’orga-
nització va prendre aquesta 
decisió fa algunes setmanes”, 
anunciaven aquest dijous 
a través d’un comunicat de 
premsa. Durant la setmana 
de Carnaval, però, sí que hi 
haurà “disbauxa virtual”.

Castellterçol també 
suspèn la Festa dels 
Tres Tombs

Castellterçol El Gremi de 
Traginers de Castellterçol, 
que acumula més de 150 
anys d’història, ha comuni-
cat que aquest diumenge, 
diada de la festa patronal, 
no se celebrarà la tradicional 
Festa dels Tres Tombs, atesa 
l’actual situació sanitària. El 
gremi, que actualment comp-
ta amb prop de 300 associats, 
confia que de cara al 2022 
tot haurà canviat i es podrà 
celebrar la festa el dia de 
Sant Antoni tal com s’ha fet 
el darrer segle. J.C.

Prats de Lluçanès

EL 9 NOU

Prats es quedarà aquest any 
sense una de les celebracions 
més arrelades al poble, la fes-
ta major d’hivern dedicada a 
Sant Vicenç. 

Amb la voluntat d’apos-
tar per la cultura en uns 
moments gens fàcils pel sec-
tor, s’havia treballat en una 
programació a la Sala Poliva-
lent amb totes les mesures 
de seguretat –el Procicat no 
permet fer actes culturals al 
pavelló per ser un equipa-
ment esportiu–. Això hauria 
permès donar cabuda presen-
cial a un centenar de perso-
nes i la resta de la població 
ho hauria pogut seguir des 
de casa amb la retransmissió 
pel canal YouTube, EL 9 TV i 

Televisió del Berguedà. Amb 
tot, a poc més d’una setmana 
vista, les dades epidemio-
lògiques no són favorables 
i l’Ajuntament ha decidit 
cancel·lar tota la festa major. 

El regidor de Festes, Isaac 
Romero, ha avançat que 
treballen perquè el dia de 
Sant Vicenç, 22 de gener, es 
pugui gaudir d’un progra-
ma de televisió especial per 
mantenir viva l’essència de la 
festa major i la cultura popu-
lar. Del que sí que es podrà 
gaudir des del divendres 22 i 
fins al 31 de gener és de l’ex-
posició “L’olor de la Trenca-
dansa”, una mostra d’almor-
ratxes de diferents èpoques 
i municipis i l’evolució del 
vestuari de la Trencadansa 
ubicats en diferents locals 
buits del centre del poble.

Manlleu

M.E.

Els efectes col·laterals de la 
pandèmia tenen múltiples 
derivades. A Francesca Ruiz 
li ha suposat, indirectament, 
haver de precipitar el tanca-
ment de la Peixateria Fanny, 
que ha regentat a Manlleu 
els últims 32 anys. Ruiz va 
tancar l’establiment el pas-
sat 22 d’octubre, després 
que tant els seus pares com 
la persona que els cuidava 
agafessin el coronavirus i 
ella hagués de fer-se’n càr-
rec. La intenció era reobrir 
de seguida que pogués, tot i 
que ja havia decidit jubilar-se 
durant el primer trimestre 
d’aquest any –té 62 anys, si 
bé en fa 46 que treballa–. 
Finalment, però, ja no tor-
narà a aixecar la persiana, 
conscient que els seus pares 
necessiten, ara mateix, tota 
la seva atenció –la mare, a 
més, té Alzheimer.

Ruiz va obrir la peixateria 
l’11 de març de 1989. Ho va 
fer entrant de ple en un món 
que no coneixia. Durant 15 
anys, Ruiz havia treballat a 
la històrica fàbrica tèxtil de 
Can Buxó. Tot buscant donar 
un tomb a la seva vida i apro-
fitant que disposava d’un 
local a la carretera d’Olot, 
es va adonar que al barri li 
mancava, entre d’altres, un 
servei de peixateria. Dit i 
fet. Va deixar la feina, se’n 
va anar un mes a aprendre 

mínimament l’ofici en una 
altra peixateria i es va plan-
tar per ella. “Ara en dirien 
que vaig ser emprenedora; 
llavors devien pensar que 
estava boja”, ironitza. L’apos-
ta, però, li va sortir rodona. 
Durant tots aquests anys el 
negoci ha funcionat “molt 
bé”. La clau, mirar d’oferir 
el millor producte. “Això ha 
estat irrenunciable, encara 
que tingués un preu”, defen-
sa. En aquest sentit, destaca 
haver pogut treballar, com a 
principals subministradors, 
amb l’empresa Galismar, 
de Ripoll: “Són molt bons i 
tenen un peix boníssim”.

Però si d’una cosa n’està 
especialment satisfeta Ruiz 
és de la seva clientela, molts 
dels quals de Manlleu, però 
també de Vic, Roda o l’Es-
quirol. “Sort n’he tingut; ha 
estat una clientela molt bona 
i també molt fidel”. És per 
això que encara li cou haver 
hagut de tancar d’un dia per 
l’altre, gairebé sense poder-
se acomiadar de molts ells. 
“Alguns encara em truquen, 
per demanar-me si tornaré i 
els he de dir que no, que no 
podrà ser”, deixa anar. 

Ruiz no pot evitar un punt 
de nostàlgia quan mira enre-
re: “L’he viscut molt intensa-

ment, aquesta botiga, i segur 
que trobaré a faltar tota 
aquesta comunicació amb la 
gent”. La botiga l’ha portat 
bàsicament sempre ella sola, 
amb l’ajuda puntual de les 
seves dues filles quan hi 
havia pics de feina, com per 
Nadal. El fet, precisament, 
que les seves filles hagin 
encetat altres vies professi-
onals no ha fet possible una 
hipotètica segona generació. 
Després de mitja vida tallant 
i desespinant tota mena de 
peixos rere el taulell, confes-
sa que, quan seu a taula, el 
seu peix preferit és el llen-
guado. Paladar de peixatera.
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Francesca Ruiz aquest dijous davant de la peixateria, que va tancar el passat 22 d’octubre i ja no ha tornat a obrir

Centelles

Josep Paré

La penjada sorpresa del pi a 
l’església de Centelles, la nit 
del dia 30, per part d’un grup 
anònim de galejadors, mal-
grat que oficialment la Festa 
del Pi de Centelles s’havia 
suspès pel context de pandè-
mia, no ha agradat a tots els 
galejadors, per considerar 
que s’ha menystingut el seu 
dret a participar-hi. Davant 
d’això, han recollit signatu-
res per demanar explicacions 
a la junta de l’entitat.

La seva idea, d’entrada, és 
difondre aquest malestar. 
“Feia un mes que la junta 
deia que la Festa del Pi s’ha-
via suspès o que només es 
faria l’emissió de pel·lícules 
al Casal Macià i la projecció 

La pandèmia obliga 
l’Ajuntament de Prats a 
suspendre la festa major

Malestar entre alguns galejadors de Centelles pel pi que es va penjar 
per sorpresa; han recollit signatures demanant explicacions a la junta

Un pi que porta cua

nom. Per això han recollit un 
total de 64 signatures (23%) 
demanant la convocatòria 
d’una assemblea extraordinà-
ria perquè expliquin els fets. 
“Tothom tenia idea de fer 
quelcom i hi havia rumors 
que es preparava alguna 
cosa, però no creiem que fos 
la junta qui ho propiciés”, 
lamenta la portaveu, que 
entén que “el pi d’enguany 
no ha representat al poble”. 
Lamenten, a més, que hi hagi 
“galejadors de primera i els 
altres”. De moment, fins 
aquest dijous la junta no els 
havia tornat resposta. “Cre-
iem que contestaran que la 
pandèmia ha marcat els fets 
i que els marcarà, però pen-
sem que hi ha llocs on es pot 
fer l’assemblea complint la 
normativa”, defensen.

del pi a la façana”, explica 
una portaveu del col·lectiu, 
que prefereix no donar el 
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El pi penjat, més petit de l’habitual
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Operacions del mes de novembre i desembre de 2020
INGRESSOS:
Lluminetes nadalenques Torelló ...........................................1.655,31
Campanya Movember Osona 2020 ......................................1.580,00
Paneres solidàries Santa Eugènia de Berga........................3.445,00
Santa Eulàlia de Riuprimer contra el Càncer ..........................960,95
Taradell contra el Càncer ......................................................2.590,00
Donatiu AEC Manlleu - calendaris Nadal 2019 ....................1.350,00
Donatius revista Estrip ...............................................................18,00
Donatius guardiola Restaurant HUV..........................................36,53
Donatius mascaretes solidàries Equip Pepita Rovira.............500,00
Donatiu Sant Julià de Vilatorta ..................................................50,00
Donatius guardiola Centelles...................................................500,00
Fundació Serra Santamans...................................................2.000,00
Donatiu Restaurant Emili i Anna de Roda de Ter......................87,42
Donatius guardiola Farmàcia Euras ..........................................38,40
Donatius anònims.....................................................................192,00
Donatius Tona contra el Càncer ...........................................5.080,00
Donatiu Driving Events Logístics, SL ...................................2.000,00
Donatiu Driving Events, SLU.................................................2.000,00
Donatius anònims.....................................................................660,00
Donatiu Jordi Bautista Ballester ..............................................150,00
Donatiu Francisca Hermoso Peragon .....................................500,00
Fundació Privada Casa Tarradellas......................................2.500,00
Donatiu Margarita Segalés Carrera .........................................200,00
Donatiu anònim .....................................................................3.000,00
Roca Vilà i Jurado Associats, SL ............................................300,00
Donatiu Immaculada Pallarés Bori ..........................................300,00
Donatiu Transmisiones Centelles, SL...................................... 500,00
Ajuntament de Vic ....................................................................601,00
Ajuntament de Masies de Roda............................................1.000,00
Ajuntament de Gurb ..............................................................1.000,00
Quotes associats.................................................................43.472,00
Donatius loteria ...................................................................14.616,00
DESPESES:
Ajuda a malalts i famílies ......................................................3.761,32
Subministraments ....................................................................208,71
Material oficina i correus..........................................................146,75
Comissions bancàries................................................................73,00
Material de campanyes..............................................................66,05
Servei laringectomitzats...........................................................365,50
Despeses representació ..........................................................630,36
Manteniment programes informàtics ......................................116,42
Consell genètic....................................................................12.768,42
Premis Sanitat Col·legi Oficial de Metges............................3.000,00
Material mèdic HUV............................................................. 70.000,00
Servei Psicooncologia.........................................................47.636,96
Ajut Unitat Epidemiologia Clínica-HUV ................................1.300,00
IVA suportat ..............................................................................296,01

Osona contra el Càncer us desitja un 2021 ple de salut,
de retrobaments i d’abraçades.

Un agraïment molt especial a la gent de les nostres juntes locals, 
que malgrat les restriccions no deixa mai de treballar per ajudar qui 

més ho necessita.
Per a més informació, consulteu osonacontracancer.cat
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AGENDA

Divendres 15

Ripoll. Íntims. Cicle 
de teatre d’aprop. 
Espectacle de dansa 
contemporània Parrà, 
amb Miquel Barcelona i 
Marc Vilajuana. Església 
de Sant Pere. 20.30.

Dissabte 16

Manlleu. Contes 
inesperats. A càrrec 
de Mònica Torra. A 
partir de 4 anys. Canal 
YouTube de la Biblioteca 
de Manlleu. 12.00.

Ripoll. Donació de 
sang. De 10.00 a 14.00 
i de 16.00 a 20.30. 

Cal reservar hora a 
<donarsang.gencat.cat>. 
Sala Eudald Graells.

Diumenge 17

Manlleu. Concert 
de sardanes. Amb la 
Jovenívola de Sabadell. 
Taquilla inversa però 
amb entrada reservada. 
Espai Rusiñol. 17.00.

Torelló. Espectacle 
de música Jaleiu. 
L’actor Guillem 
Albà i els sis músics 
de La Marabunta 
ens conviden a una 
festa d’humor, ritme 
i diversió. Teatre 
Cirvianum. 18.00.

TEATrE CIrvIANUm
ToRelló
 
Diumenge, espectacle 
de música amb Guillem 
Albà i els sis músics de La 
Marabunta

Ramon Crusellas Crosas

Nº sub. 7788556

Tenen dret a utlitzar aquesta targeta el titular i els seus familiars 

directes. Si el titular és una entitat jurídica tenen dret a fer-ho els se

propietaris o apoderats. La pèrdua o sostracció d’aquesta haurà de ser 

comunicada d’immediat al departament d’atenció al subscriptor, al 

telèfon 93 889 46 59. el carnet caduca a la data impresa o al donar-se 

de baixa com a subscriptor.

Ramon Crusellas Crosas

Nº sub. 7788556

Com
fer-ho?

Si sou subscriptors/es d’EL 9 NOU, descarregueu la
targEta actUaLitzada i gaudiu dels avantatges d’el9club

Si NO EStEU rEgiStratS

Feu-ho entrant a el9nou.cat

Si ja EStEU rEgiStratS

Entreu a el9nou.cat
Aneu a la pestanya de color situada al 
cantó dret que posa

TArgETA
Un cop a dins veureu que ja teniu la 
nova targeta disponible amb el vostre 
nom, DNI i la data de caducitat, que 
coincideix amb el venciment de la 
vostra subscripció.

La targeta d’el9club és familiar i permet 
descarregar fins a 4 beneficiaris més 
vinculats al subscriptor.

No està permès utilitzar més d’una 
targeta en la mateixa oferta.

93 889 49 49

club@vic.el9nou.com

Per qualsevol dubte,
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Camprodon

Espai cultural Cal Marquès. 
Exposició “50 anys de la llar 
d’infants”. Horari: de dimecres a 

divendres de 10.00 a 14.00 i de 16.00 

a 20.00, dissabtes de 16.00 a 20.00 i 

diumenges d’11.00 a 13.00. Fins al 31 

de gener.

Centelles

Centre d’Art El Marçó Vell. 
Exposició permanent “Sala de 
Paleontologia i selecció del 
patrimoni pictòric”. Horari: 

dissabtes de 18.00 a 20.00 i festius de 

12.00 a 14.00 i de 18.00 a 20.00.

Centre d’Art El Marçó Vell. 
Mostra d’artistes locals. Horari: 

dissabtes de 18.00 a 20.00 i festius de 

12.00 a 14.00 i de 18.00 a 20.00. Fins 

al 17 de gener.

Planta baixa del Palau. 
Exposició de pessebres. Horari: 

dissabtes i festius de 12.00 a 14.00 i 

de 18.00 a 20.00. Fins al 17 de gener.

Gurb

Sala de Cultura de l’Ajuntament. 
Exposició “Ramon d’Abadal i de 
Vinyals, investigador de la nostra 
història”. Horari: hores concertades. 

Fins al 31 de gener.

Moià

Biblioteca de Moià. Exposició 
fotogràfica “Recordar también 
es despertar”, de l’artista Eva 
Salvador. Horari: el de la biblioteca. 

Fins al 31 de gener.

Museu de Moià - Casa Rafael 
Casanova. Exposició “Defensors 
de les llibertats de Catalunya 
1705-1714” per Memorial 1714. 
Horari: dijous, divendres i ponts de 

10.30 a 14.00, dissabtes de 10.30 a 

14.00 i de 15.30 a 18.00, i diumenges 

i festius de 10.30 a 15.00. Fins al 24 

de gener.

Montesquiu

Cabanya del Parc del Castell 
de Montesquiu. Exposició 
“Concordança”, de Cesc Homet, 
escultura en fusta i pintura 
mural. Horari: dissabtes i festius 

d’11.00 a 14.00. Fins al 31 de gener.

Ripoll

Biblioteca Lambert Mata. 
Exposició de la col·lecció de 
Vicenç Gómez Pina. Horari: el de 

la biblioteca. Fins al 31 de gener.

Roda de Ter

Museu Arqueològic de 
l’Esquerda. Exposició permanent 
“L’Esquerda, la fortalesa del 
Ter”. Horari: de dimarts a divendres 

de 10.00 a 14.00, dimarts de 17.00 a 

19.00 i dissabtes, diumenges i festius 

de 10.30 a 13.30.

St. Joan de les Abadesses

Palau de l’Abadia. Exposició 
“Entre en no res i la mort”, de 
Jordi Tolosa. Horari: de dilluns a 

dissabte de 10.00 a 14.00 i de 16.00 a 

19.00. Diumenges de 10.00 a 14.00. 

Fins al 21 de febrer.

Sant Julià de Vilatorta

Ca l’Anglada. Exposició 
“Vilatorta i la sardana”, en 
commemoració dels 50 anys de 
l’Agrupació Sardanista de Sant 
Julià. Horari: cada dia excepte dijous 

de 10.00 a 13.00.

Tona

Espai Muriel Casals. Exposició 
pictòrica “Exilis, fronteres, 
desarrelaments”, de Carles Vergés, 
amb textos de Víctor Sunyol. 
Horari: cada dia de 10.00 a 13.00 i de 

16.00 a 20.30. Fins al 29 de gener.

Torelló

Escola d’Arts Plàstiques. 
Exposició “EmPODERades: 
Dones, migració i molt més”. 
Horari: dilluns i dimarts de 17.00 a 

20.00. Fins al 2 de febrer.

Vic

Casino de Vic. Exposició “Massa 
felicitat”, d’Anna Pont. Horari: de 

dilluns a dissabte de 18.00 a 21.00. 

Fins al 24 de gener.

Galeria 3e1. Exposició fotogràfica 
“Microgrames”, d’Alicia 
Casadesús, en correspondència 
amb el poeta Antoni Clapés. 
Horari: dies no festius de 17.00 a 

20.00. Fins al 27 de gener.

L’Albergueria. Exposició “Obra 
negra”, de Frederic Amat. Horari: 

dijous i divendres de 17.00 a 19.00, 

dissabtes d’11.00 a 14.00 i de 17.00 

a 19.00, diumenges i festius tancat. 

Fins al 24 de gener.

Parròquia de Lurdes. Exposició 
Pessebre Monumental. Horari: 

dissabtes 2, 9 i 16 de gener de 17.00 

a 19.30; diumenges 3 i 10 de gener i 

dimecres 6 de gener de 17.00 a 18.30; 

divendres 1 i 8 de gener de 17.00 

a 19.30; després de les misses de 

dissabtes, diumenges i festius, fins al 

2 de febrer.

Nau central de l’església de 
la Pietat. Exposició sobre la 
decoració de la catedral de Vic 
que havia pintat Josep M. Sert. 
Horari: de dimarts a divendres de 

16.00 a 19.00, dissabtes de 10.00 a 

14.00 i de 16.00 a 20.00 i diumenges 

de 10.00 a 14.00 i de 16.00 a 19.00. 

Fins al 20 de juny.

EXPOSICIONS 

Exposició “Vilatorta i la sardana”, a Ca l’Anglada de Sant Julià de Vilatorta
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Detall de l’exposició “Obra negra”, de Frederic Amat, a l’Albergueria de Vic
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Exposició sobre Josep M. Sert, a la nau central de l’església de la Pietat de Vic
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Farmàcies

Vic

✚AUSA

C. Pare Huix, 15 | dia 15

✚POU

Av. Olímpia, 5 | dia 16

✚YLLA-CATALÀ

Pl. Paradís, 2 | dia 17

Roda de Ter

✚DEL TER

Pl. Verdaguer, 1 | dies 15 i 16

St. Quirze de Besora

✚BESORA, SCP

C. del Pont, 45 | dies 15 i 16

Tona

✚JAIME

C. Antoni Figueras, 11 | dies 

15, 16 i 17

Torelló

✚PRAT

C. del Pont, 17 | dia 15

✚BARDOLET

C. Canigó, 72 | dies 16 i 17

Manlleu

✚ASSUMPTA AUTET

C. Font, 15 | dia 15

✚MARTA

Av. Roma, 100-102 | dies 16 i 17

Olost

✚LÓPEZ 

Pg. Dr. Lleopart, 4 | dia 15

Prats de Lluçanès

✚VIVER

C. Major, 35 | dia 17 matí

Sant Bartomeu del Grau

✚VIVER

C. Vell, 35 | dies 16 i 17 tarda

Ripoll

✚RIERA

C. Tarragona, 12 | dia 15

✚ROCA

Ctra. Barcelona, 38 | dies 16 i 17

Sant Joan de les Abadesses

✚CAMPRUBÍ

C. Ramon d’Urg, 56 | dies 15, 

16 i 17

Defuncions

Josep Turró Corominas. 100 anys. St. Hipòlit de Voltregà/Vic
Cinto Boixeda Rovira. 90 anys. Vic
Àngel Salvans Roca. 79 anys. Aiguafreda
Josep Codina Canadell. 89 anys. Vic/Calldetenes
Pere Font Pons. 87 anys. Vic/Roda de Ter
Pere Vidal Capdevila. 49 anys. Barcelona/Vic
Pere Coma Riera. 79 anys. Vic
Assumpta Casanovas Vivet. 80 anys. Vic
Joan Gimbert Muntells. 78 anys. Sta. Cecília de Voltregà/Vic
Laura Codony Domènech. 42 anys. Vic
Montserrat Gallach Prat. 90 anys. Vic
Manela Costa Noguer. 82 anys. St. Hilari Sacalm/St. Julià de 
Vilatorta
Josefina Ibars Roselló. 88 anys. Vic/Seròs
Jaume Roca Ginebra. 85 anys. Vic
Alejo Moral Madrid. 84 anys. Vic/Manlleu
Rosa Marsal Grabalosa. 85 anys. Manlleu/Vic
Ramon Crusella Pujol. 84 anys. Vic/Tona
Ramon Soler Jutglà. 88 anys. Vic
Maria Pagès Berga. 86 anys. Vic
Malika El Belhaji. 63 anys. Vic/Marroc
Jaume Teixidó Costa. 55 anys. Vic/L’Esquirol
Albert Palau Barnera. 93 anys. Roda de Ter
Francisca Barea Ávila. 86 anys. Vic
José Cardoso Gutiérrez. 71 anys. Manlleu/Vic
Dolores Alcalá Vallejo. 92 anys. Manlleu
Dolors Parés Carbonell. 89 anys. Manlleu/Vic

Quirzet l’homenetSantoral

Divendres, 15

Sant Pau
Sol: h 08.18 i 17.44

Dissabte, 16

Sant Marcel
Sol: h 08.18 i 17.45

Diumenge, 17

Sant Antoni el Gran
Sol: h 08.17 i 17.47

Dilluns, 18

Santa Margarida
Sol: h 08.17 i 17.48

Dimarts, 19

Santa Marta
 
Sol: h 08.16 i 17.49

Dimecres, 20

Sant Sebastià
Sol: h 08.16 i 17.50

Dijous, 21

Sant Fruitós
Sol: h 08.15 i 17.51

Lluís Vicens Soldevila. 84 anys. Tona/Vic
Concepció Pineda Galobardes. 95 anys. Seva
Ramon Crusellas Pujol. 84 anys. Tona
Maria Pasqués Vilardell. 99 anys. Tona
José Abad Bodega. 91 anys. Tona
Josep Torner Capdevila. 71 anys. Reus/St. Pere de Torelló
Filo Rovira Rubio. 78 anys. Torelló
Carme Sarsanedas Tura. 90 anys. Torelló
Esteve Colomer Sala. 82 anys. Torelló
Milagros Gil Alonso. 77 anys. Torelló
Pepeta Paxau Comas. 102 anys. St. Hipòlit de Voltregà
Josep Soler Fajula. 85 anys. Torelló
Ciriaco González Alonso. 85 anys. Les Masies de Voltregà
Isidre Domènech Conill. 89 anys. Torelló
Maria Teresa Torras Biosca. 89 anys. Borgonyà
Concepción Solano Parro. 101 anys. Torelló
Lliberata Coll Masmiquel. 91 anys. St. Hipòlit de Voltregà
Josep Noguera Fajula. 63 anys. Campdevànol
Carme Moreno Cobo. 88 anys. St. Joan de les Abadesses
Amparo Pérez Martín. 88 anys. Campdevànol
Carme Capdevila Palomera. 78 anys. Ripoll
Margarita Sala Vaquer. 92 anys. Ripoll
Montserrat Carré Pagès. 87 anys. Ripoll
Alberta Casas Vilella. 92 anys. Ripoll
Modesta Vilas Forment. 88 anys. Ripoll
Aurora Moreno Ortega. 92 anys. Ripoll
Maria Teresa Freixas Costa. Ripoll

Naixements

Si voleu publicar
el nom dels vostres 

fills en aquest apartat 
truqueu al

tel. 93 889 49 49
o bé envieu
un correu a:

agenda@vic.el9nou.com

Nora Peidro Iguella. Folgueroles

Rim Peidro Iguella. Folgueroles

Ana Muradeli. Vic

Anna Canet Blancafort. Sant Miquel de Balenyà

Martina Sans Roca. Sant Miquel de Balenyà

Ot Comas Barreda. Ribes de Freser
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Vic

Ripoll

8.17 am

5.45 pm

Vic

Ripoll

8.17 am

5.43 pm

Vic

Ripoll

8.17 am

5.42 pm

Divendres Dissabte Diumenge

Temperatures

... aquesta setmana
Pluja

Les imatges dels lectors                                      eltemps@vic.el9nou.com

Assolellat

Boira

jo
se

p 
m

A
r

iA
 c

o
st

A

Vent

plugims

ruixats

ig
n

A
si

 c
A

m
ps

neu

pluja

ennuvolat

parcialment cobert

EL TEMPS informació facilitada per: meteosona.com i acom.cat
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elèctrica

sA
n

t
i 

i 
m

A
r

in
A

c
A

r
m

e 
m

o
Li

st

Població Dia Mín. Dia Màx. Litres

Calldetenes IES 08-Gen. -5,3 13-Gen. 8,1 17,2

Espinelves 08-Gen. -5,4 13-Gen. 8,4 27,4

Gurb “El Serrat” 08-Gen. -4,9 13-Gen. 9,1 4,8

L’Avenc 09-Gen. -3,7 13-Gen. 1,3 8,6

Malla 08-Gen. -5,4 13-Gen. 7,8 10

Molló 07-Gen. -8,0 13-Gen. 12,3 26,2

Núria 07-Gen. -12,3 13-Gen. 7,8 18,8

Planoles 07-Gen. -7,7 13-Gen. 14,6 17

Roda de Ter “Pla Xic” 08-Gen. -4,8 13-Gen. 9,2 9,9

St.Pau de Segúries 08-Gen. -9,1 13-Gen. 10,2 21,8

St.Vicenç de Torelló 08-Gen. -5,3 13-Gen. 9,4 5,8

Vic 08-Gen. -5,8 13-Gen. 8,3 12,8

Vidrà 11-Gen. -4,7 13-Gen. 12,8 18,6

previsió divendres
El pas d’un front desgastat deixarà el cel mig 

ennuvolat sobretot a la cara nord del Pirineu 

que podria deixar alguna gota. A la resta, cel 

enteranyinat per algunes bandes de núvols 

alts i mitjans. Les temperatures baixaran lleu-

gerament. El vent serà moderat de l’oest.

previsió dissabte
Continuarà l’ambient fred i amb la típica 
inversió tèrmica. Les temperatures baixa-
ran lleugerament. El cel, mig ennuvolat 
per núvols alts i mitjans. Es podria formar 
algun banc de boira a les fondalades de la 
Plana de Vic i Guilleries. El vent serà fluix 
de l’oest.

previsió diumenge
Continuarà el temps estable i anticiclònic. 
Cel parcialment serè i amb bona visibilitat, 
amb més núvols al nord del Ripollès que 
deixaran el cel mig ennuvolat. Les tempera-
tures pujaran un parell de graus. El vent serà 
moderat de l’oest. A principis de la setmana 
que ve es mantindrà l’ambient fresc.
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J. Dinarès i Prat
Metge–Uròleg

UROLOGIA GENERAL I INFANTIL

UROLOGIA

HORES CONVINGUDES
dinaresvic@hotmail.com

Rda. Camprodon, 26 • Escala D. baixos
VIC - 93 885 27 56

C. Macià Bonaplata, 4 • Escala B2, 2n 1a
Ripoll - 972 71 43 54 (edifici Casino)

DERMATOLOGIA
Dr. Josep M. Arimany

Dra. M. A. González-Enseñat
- Dermatologia 

i Dermatologia PeDiàtrica
- teràpia fotodinàmica - làser
rambla Hospital, 4, pral. 1a

tel. 93 885 24 36 - 08500 Vic

Horari de 8 a 20h
C. Gallissà, 19 - Tel. 93 883 23 04

www.synlab.es

Anàlisis Clíniques
Microbiològiques, hematològiques, 
hormonals, bioquímiques, 
toxicològiques, immunològiques.

Fem analítiques per mútues i privats.

OFTALMOLOGIA

Dr. RAFART ARUMÍ

• OFTALMOLOGIA GeneRAL
• cIRURGIA OcULAR

Clínica de Vic
Rda. Francesc Camprodon, 4, 3a planta

VIC - Tel. 93 885 55 09

Dr. Oriol Parés
ANGIOLOGIA i CIRURGIA VASCULAR

MALALTIES CIRCULATÒRIES
Varius (ChIVA, estètica...)
edema limfàtic, úlceres...

CONCERT AMB MÚTUES

Vic - Bayés Consultori Tel. 93 889 22 29
Vic - Clínica de Vic - Bayés Clínica Tel. 93 881 65 00
Manlleu - Centre Mèdic Manlleu Tel. 93 851 41 11

OTORINOLARINGOLOGIA
Dr. Josep Molera Blanch

GOLA - NAS - OÏDA

HORES CONVINGUDES

Pl. Estació, 8, entresòl - VIC

Tel. 93 885 26 21

Clínica Sant Josep - Vic - Tel. 93 886 17 00

· Cirurgia pròtesi genoll i maluc · Artroscòpia genoll, 

espatlla i turmell · Ortopèdia infantil · 

Tractament de patologies esportives 
amb factors de creixement

Dr. Ramon Vilaró Portet

ESPECIALISTA EN CIRURGIA 
ORTOPÈDICA i TRAUMATOLOGIA

Col. 15379

PODOLOGIA:

Sílvia Nieto Pl. Santa Clara, 6 93 886 10 55

Marta Serra Bisbe Strauch, 16 93 889 46 02 Mútues i Privats (CEMAV)

Ivonne Alonso Pg. Generalitat, 26 93 885 46 52

Rbla. Davallades, 5 93 885 47 22

Bisbe Strauch, 16 93 889 46 02 Mútues i Privats (CEMAV)

TERÀPIA VISUAL

Martina Sans Rbla. Davallades, 5 93 885 47 22

Roger Verdaguer Rbla. Davallades, 5 93 885 47 22

Pl. Sta. Clara, 6
93 886 10 55

Pg.Generalitat, 26
93 885 46 52

Rbla. Davallades, 5
93 885 47 22

C. Nou, 43
93 886 10 55

VIC

Guia mèdica

93 889 49 49

GUIA MÈDICA

Vols ser-hi?
Tel. 93 889 49 49

• Anàlisis Bioquímiques, Hematològiques, 
Microbiològiques-Parasitològiques.

• Al·lèrgia, hormones, fertilitat, Test A200.
• Serologia Covid19
• Anàlisis d’aigua de consum humà ISO 9001:2015.

De dilluns a divendres de 8 a 15h
Dissabtes de 9 a 13h

ANÀLISIS CLÍNIQUES
SYNLAB DR. J. FARGAS

Tel. 93 885 08 08
C. Morgades, 23, baixos

ViCFem analítiques privades i per mútues

Cal demanar cita prèvia a:
wwww.synlab.es

o també podeu trucar al
681 15 42 12

Horari

Plaça Catedral, 9 - VIC
Tel. 93 889 22 29

www.bayesconsultori.cat
Nou servei de CITA WEB

MEDICINA DE CAPÇALERA
- Dra. A. Ramos
- Dra. C. Álvarez
- Dra. S. Martínez de Arenzana
- Dr. V. Canal

ASSISTÈNCIA D'INFERMERIA
Pressió arterial, injeccions, etc.

REvISIoNS gENERALS

PRovES CoMPLEMENTÀRIES
• ENDoSCòPIA amb anestèsia

- Dr. R. Barniol
• ECogRAFIA

Ecocardiografia doppler 
Ecografia general, ginecològica 4D
Transrectal, Transvaginal Ginecològica 
Abdominal
Troncs supraaòrtics

• PRovES D'ESFoRÇ
• HoLTER E.C.g.
• HoLTER PRESSIÓ (MAPA)
• DENSIToMETRIA
• URoDINAMIA
• CISToSCòPIES/

HISTERoSCòPIES
• RADIogRAFIES
• AMNIoCENTESIS

EspEcialistEs
Cardiologia Prof. A. Bayés de Luna, Prof. T. Bayés 

Genís, Dr. J. Riba, Dr. P. Codina
Cardiologia pediàtrica Dr. F. Rosés
Medicina interna i geriatria Dr. J. Brugués, Dr. R. Pujol
Neurologia Dr. A. Arboix, Dra. A. Bayés
Reumatologia Dr. R. Sanmartí, Dr. J. Rodríguez
Aparell digestiu Dr. R. Barniol
Oncologia Dr. E. Batiste-Alentorn
Endocrinologia Dr. I. Saigí
Dermatologia Prof. A. Castells, Dr. J. Arimany, Dr. R. 

Torné, Dra. L. Canal
Dermatoestètica Dra. L. Canal i Dra. E. Quintana
Psiquiatria Dr. J. del Río, Dra. M. Aubareda
Psiquiatria infantil i juvenil Dr. P. Tàpias
Al·lèrgia-immunologia clínica Dra. A. Sala 
Al·lèrgia pediàtrica Dra. A. López
Pediatria Dr. P. Domènech, Dra. A. López
Ginecologia i Obstetrícia     Dr. R. Rovira, Dr. J. Grau
Ginecologia i reproducció assistida Dr. X. Saura, Dra. N. Gil, Dra. N. Murcia
Urologia Dr. J. Fernández-Zuazu
Angiologia i cirurgia vascular Dr. O. Parés
Otorrinolaringologia Dr. M. Molinero, Dr. J. Camprubí
Oftalmologia Dr. J. Tell, Dr. S. Bofill, Dr. J. Oliveres
Oftalmologia infantil Dra. M. Vidal
Traumatologia Dr. Ll. Guillamet, Dr. F. Díaz, Dr. G. Bori
Pneumologia Dra. S. Molina, Dr. Joan Serra
Cirurgia general Dr. J. Molinas
Cirurgia oral i maxil·lofacial Dra. Darder
Cirurgia estètica i reparadora Dra. A. Torres, Dra. N. González, Dr. P. Bosacoma
Clínica del dolor Dra. M. Jiménez
Psicogeriatria Dr. F. Escabia
Medicina de família Dr. J. Fontarnau
Medicina del son Dra. Ester Tió
Anestesiologia Dr. J. de Ferrer, Dra. M. Jiménez, Dra. T. Planella
Psicologia Llic. P. Borrat
Psicologia infantil Llic. I. Verdaguer
Neuropsicologia Llic. I. Sala
Psicologia transpersonal Llic. M. Pellicer
Dietètica i nutrició Dra. E. Quintana
Podologia Sra. C. Sallent
Logopèdia Sra. M. Mauri
Fisioteràpia Sra. C. Garolera, Sra. M. Torra, Sra. A. Soler, Sra. M. Parra
Òptic-Optometrista Sra. A. Grifell
Anàlisis clíniques Dr. J. Fargas

GUIA MÈDICA Si voleu ser-hi truqueu al 
93 889 49 49

Donar plasma, donar esperança
Des de l’inici de la pandèmia, el Banc de Sang i Teixits busca 
persones que s’hagin recuperat de la Covid-19 fa més de 28 dies 
i vulguin fer una donació de plasma. Això és perquè aquestes 
persones desenvolupen en la sang defenses naturals (anticossos) 
contra aquest virus. Aquests anticossos es troben en el plasma i 
si els administren a un malalt aquest podria superar la infecció.

Fins a la data no tenim un tractament o vacuna accessible per 
a tothom contra la Covid-19. Per aquest motiu s’està apostant 
per l’ús de plasma convalescent, una teràpia ja usada en altres 
pandèmies per donar esperança a les persones amb símptomes 
severs per la Covid-19.

El plasma convalescent de la Covid-19 és ric amb anticossos 
contra el coronavirus i pot ser un tractament efectiu per als 
malalts.

Qui pot ser donant? 
Persones entre 18 i 65 anys i que pesin més de 50 quilos.
En el cas de les dones, no haver estat embarassada.
No haver estat transfós.
Haver superat la malaltia fa més de 28 dies.
Tenir una prova diagnòstica que hagi confirmat la malaltia.

Si haS paSSat la
covid-19, ajuda a qui 

ara la pateix.
SI HAS ESTAT MALALT DE COVID-19 I T’HAS 
RECUPERAT, EL TEU PLASMA CONTÉ ANTICOSSOS 
QUE ES PODEN TRANSFONDRE A ALTRES PACIENTS 
QUE L’ESTAN PATINT EN AQUESTS MOMENTS, PER 
AJUDAR-LOS A LLUITAR CONTRA AQUESTA MALALTIA.

Per ser donant, inscriu-te al web:
https://www.donarsang.gencat.cat/covid19
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Guies de SERVEIS
si voleu ser-hi
truqueu al
93 889 49 49
93 860 30 20

Per anunciar-vos a

truqueu al

93 889 49 49

botiga per emportar 
plaça major de Vic, 35
    Tel. 621 26 88 05

POLLASTRES | OUS I VERDURES | TAPES | COMBINATS

Restaurant:
De dilluns a diumenge: dinars i sopars, menús de 12,50  i 22

Cafeteria:
De dilluns a divendres: menús a 11,85

Divendres, dissabte i diumenge vespre: menús a 15,50

Carretera C-17, km 50 - Tona (Barcelona)
Tel. 93 887 03 50 - Fax 93 887 04 00

fidormasl@gmail.com - www.4carreteres.com

REStAuRANt

CARREtERES
4

MENJADORS
PER A CELEBRACIONS

C. de la Riera, 13  
Tel. 93 889 52 71  - Vic

www.elcaliuvic.com

Des de 1992Cuina catalana i de temporada
Obert els migdies
(excepte dijous)

GUIA
GASTRONÒMICA
93 889 49 49

guia gaSTRONÒMiCa

La teva guia
de referència

GUIA GASTRONÒMICA

ENTREU I D
ESCOBRIU

LES OFERTES DEL CLUB

PETITS ANUNCIS

93 889 49 49

(Horari de 10 a 13h i de 16 a 19h, de dilluns a divendres)

Escriviu el vostre missatge en MAJÚSCULES i deixeu una casella en blanc entre paraula i paraula

NIF .................................................

Tel. ..................................................

Nom i cognoms ........................

...........................................................

............................................................

Població ........................................

............................................................

CP ....................................................

És subscriptor

Sí                   No

Al facilitar les vostres dades accepteu expressament la política de privacitat de Premsa d’Osona SA que podeu consultar a www.el9nou.cat

Compro pisos
al Comptat

24 / 48 hores
joan 617 28 08 50

Ctra. N-152, km 75,6 - LES MASIES DE VOLTREGÀ

93 857 11 53 - 93 850 24 70
US OFERIM ELS NOSTRES SERVEIS
- COMPRA DE VEHICLES ACCIDENTATS
- RETIRADA DE VEHICLES USATS PER DESBALLESTAMENT
- TRAMITACIÓ DE BAIXES DEFINITIVES
- VENDA DE RECANVIS D'OCASIÓ

Per a més informació, truqui'ns als telèfons:
                                                           93 857 11 53

   93 857 06 10
                                                           Fax 93 850 24 70

www.desguaceslagleva.com
Botiga on-line

DESEMBUSSOS
i FOSSES SÈPTIQUES

Ctra. Sant Hipòlit, km. 4,100 - GURB

Tel. 93 886 24 78
www.terricabras.cat

• Servei de 
guardamobles

• Especialistes
en muntatge i 
desmuntatge

   de mobles

C. Canigó, 83, 4t 3a - Tel. 619 35 79 73 - 675 92 13 76 - VIC

Tel. 630 96 42 84 - 93 857 03 74 - contacte@neida.catDESEMBUSSOS, NETEGES i TraNSpOrT D’aiGUa

Tel. 93 854 11 69
Av. Països Catalans, 5 B - VIC

www.girbauconsu ng.com
girbau@girbauconsu ng.com

Declaració Anual de 
nitrogen (DAN)

guia SeRveiS

Serveis

Detectius Privats Pagès i Gassó. 

Investigacions familiars, laborals 

i mercantils. Control de menors. 

Telèfon 93 883 28 33.

peTiTS aNuNCiS
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Jordi 
Sunyer

Què se n’ha fet, de Josep M. 
Vila d’Abadal? Doncs aquest 
dijous, seguint l’Angle obert, 

ho vam poder descobrir. L’exalcalde de Vic 
i expresident de l’AMI és ara el màxim res-
ponsable de Moviment País Rural, un lobby 
que pretén incidir sobretot en la política par-
lamentària reivindicant el paper del sector 
primari i el món rural. El primer que va dei-
xar clar Vila d’Abadal va ser que el moviment 
“no és ni serà un partit” sinó una eina per 
ajudar els pobles petits, “que s’abandonen 
i ningú fa res”. Va dir que treballa per tal 
que es reguli l’accés al món rural i va deixar 
clar que gaudir de la natura “no és gratis. Jo 
bé que pago per anar al cine o per aparcar 
a Barcelona”. Del seu pas per la política en 

guarda bon record “però estic molt desen-
ganyat dels partits perquè no he aconseguit 
res del que volia. El resultat és molt minso”. 
Això sí, no va fer retrets a ningú “perquè 
quan jo acabo una cosa me n’oblido i en faig 
una altra”. I què fa ara? Doncs “de pagès amb 
les meves vaques i els meus boscos”, una cosa 
“que hauria de fer tothom perquè el pas per 
la política no pot ser per tota la vida”. Això sí, 
de la política va quedar clar que en conserva 
bones amistats com la de l’exregidor vigatà 
Xavier Farrés, que fa de metge de família al 
CAP dels Hostalets. “Em moc entre Sant Joan 
del Galí [a Vic], on visc, i Vidrà, però al metge 
vaig a Balenyà”. D’amics, doncs, a la política 
se’n fan tot i que també s’hi guanyen enemis-
tat perquè “qui no té enemics és que no ha 
fet res”. Tal com va dir Agustí Danés a l’An-
gle obert, Vila d’Abadal “és com la matèria. Es 
transforma però no desapareix”. Que duri.

EL FORAT DEL 9

Carme Diaby, 
a ‘... i bona lletra’ 
L’activista Carme Diaby, 
reconeguda amb el Premi 
Vallesà de l’Any 2019, 
serà una de les protago-
nistes del magazín setma-
nal de Natàlia Peix.

... i bona lletra 
dv., 21.00 i 23.00; dg., 21.00

El Pla de barris  
a Sant Pere 
L’impacte que ha tingut 
l’execució del Pla de bar-
ris a Sant Pere de Torelló 
queda recollit en el repor-
tatge de 25 minuts que 
s’estrena dissabte.

El Pla de barris a Sant Pere 
ds., 15.30 i 21.00; dg., 14.00

Notícies dissabte  
i diumenge
Meritxell Garriga (a la 
foto) presenta cada cap 
de setmana l’informatiu 
de les televisions de La 
Xarxa, amb el més desta-
cat de cada jornada.

Notícies en xarxa 
dissabte i diumenge, 20.30

LA PROGRAMACIÓ DEL CAP DE SETMANA
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6.00 EL 9 MAGAZÍN. Entrevista 
a Raquel Comellas, coordinadora 
de l’equip de vacunació contra la 
Covid-19 d’Osona del Departa-
ment de Salut, i cuina amb Oriol 
Sala. 
6.30 GAUDEIX LA FESTA. Pas-
torets, malgrat tot. 
7.00 NOTÍCIES EN XARXA. 
9.00 TERRITORI 17. Magazín. 
12.00 EL 9 MAGAZÍN.  
12.30 NOTÍCIES EN XARXA. 
Entrevista a Dolors Sabater 
(CUP). Presenta: Vanessa Raja. 
13.30 GAUDEIX LA FESTA. 
14.00 AL DIA CATALUNYA 
CENTRAL. Informatiu. Presen-
ta: Maria Costa. 
14.30 LA PORTERIA.  
15.30 TORNA-LA A TOCAR, 
SAM. Cinema. 
16.00 AL DIA CATALUNYA 
CENTRAL. Informatiu. 
16.30 BEN TROBATS. Magazín. 
18.30 AL DIA CATALUNYA 
CENTRAL. Informatiu. 
19.00 CONNECTI.CAT.  
20.00 TORNA-LA A TOCAR, 
SAM. Presenta: Pitu Anaya. 
20.30 EL 9 MAGAZÍN. Entre-
vista a Rogeli Montoliu, degà 
del Col·legi d’Advocats de Vic, i 
tecnologia amb Arnau Jaumira. 
Presenta: Clàudia Dinarès. 
21.00 ... I BONA LLETRA. Una 
mirada pausada a l’actualitat 
en conversa amb Carme Diaby, 
activista feminista; Ramon Sans, 
expert en transició energètica, i 
Jordi Collet, sociòleg i vicerector 
de Recerca i Transferència de 
Coneixement de la UVic-UCC, 
sobre educació i pandèmia. Pre-
senta: Natàlia Peix.
22.00 CAMINS DE L’EIX. 
L’Urgell. 
22.30 EL 9 MAGAZÍN.  
23.00 ... I BONA LLETRA. 

0.00 CAMINS DE L’EIX. 
0.30 EL 9 MAGAZÍN.  
1.00 CONNECTI.CAT.
2.00 TORNA-LA A TOCAR, 
SAM. Presenta: Pitu Anaya. 
2.30 PORTAL D’INFORMACIÓ 
DINÀMIC.   
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6.00 EL 9 MAGAZÍN. 
6.30 TEMPS AFEGIT. Entrevista 
a Mireia Badia, subcampiona del 
món d’Enduro.
8.00 TORNA-LA A TOCAR, 
SAM.
8.30 ANGLE OBERT. Entrevista 
a Josep Maria Vila d’Abadal, 
exalcalde de Vic i president del 
Moviment País Rural. Presenta: 
Agustí Danés. 
9.30 EL 9 MAGAZÍN. De dilluns 
a divendres. 
12.00 EL PARTIT. CB Vic-UVic 
- AEA Solidària Llucmajor.
13.30 CAMINS DE L’EIX.  
14.00 TORNA-LA A TOCAR, 
SAM. Presenta: Pitu Anaya. 
14.30 ANGLE OBERT.  
15.30 EL PLA DE BARRIS A 
SANT PERE DE TORELLÓ. 
Reportatge.  
16.00 EL PARTIT. CB Vic-UVic 
- AEA Solidària Llucmajor.  
18.00 BÀSQUET EN JOC. 
Cornellà - Pardinyes (LEB Plata). 
20.30 NOTÍCIES EN XARXA. 
Presenta: Meritxell Garriga. 
21.00 EL PLA DE BARRIS A 
SANT PERE DE TORELLÓ. 
21.30 CAMINS DE L’EIX. 
22.00 TEMPORADA IMPOS-
SIBLE. Música. La Sra. Tomasa: 
Alegre pero peligroso. 
23.05 EL PLA DE BARRIS A 
SANT PERE DE TORELLÓ. 
23.30 TELÓ DE FONS.  
0.00 TORNA-LA A TOCAR, 
SAM. Presenta: Pitu Anaya. 
0.30 GAUDEIX LA FESTA. 

1.30 AVENTURA’T. Curs sobre 
rescat en allaus a càrrec de Míri-
am Marco. 
2.00 CAMINANT PER 
CATALUNYA. Sant Salvador de 
les Espases. 
2.30 PORTAL D’INFORMACIÓ 
DINÀMIC. 
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6.00 EL 9 MAGAZÍN. De dilluns 
a divendres. 
8.30 EL PLA DE BARRIS A 
SANT PERE DE TORELLÓ. 
9.00 CAMINANT PER 
CATALUNYA. 
9.30 AULA D’EXTENSIÓ UNI-
VERSITÀRIA GENT GRAN 
D’OSONA. Conferències. 
Elisenda Roca Palet, periodista, 
escriptora i directora teatral: 
“Gestionar les emocions”. 
10.30 EL PLA DE BARRIS A 
SANT PERE DE TORELLÓ. 
11.00 MISSA DE 
MONTSERRAT. En directe.  
12.30 CURSA DE CAVALLS. Cós 
de Sant Antoni Vila-seca.  
14.00 EL PLA DE BARRIS A 
SANT PERE DE TORELLÓ. 
14.30 CAMINANT PER 
CATALUNYA.  
15.00 AVENTURA’T.  
15.30 EN JOC. Hoquei: Vilanova 
- Bigues (OK Lliga Femenina) / 
Handbol: Mataró - Granollers B 
(Primera Estatal). 
20.30 NEX CAP DE SETMANA. 
21.00 ... I BONA LLETRA.  
22.00 TERRITORI CONTEMPO-
RANI. Presenta: Martí Sales. 
22.30 ZIRKÒLIKA. Reemissió.  
23.45 CAMINS DE L’EIX. 
0.00 QUATRE PARAULES. 
Montse Homs. 
0.30 EL 9 MAGAZÍN. De dilluns 
a divendres. 
3.00 PORTAL D’INFORMACIÓ 
DINÀMIC.

“Qui no té enemics      
és que no ha fet res”

El CB Vic-UVic, líder de la 
Lliga EBA, rep dissabte 
el Llucmajor, segon 
Duel decisiu del grup C-3 de la Lliga EBA, aquest dissabte, 
al pavelló del Castell d’en Planes entre el primer i el segon 
classificat. El CB Vic-UVic rep el Llucmajor de Mallorca en 
un duel que pot decantar la fase de grups. Els dos equips 
sumen quatre victòries en el que porten de competició, tot 
i que els osonencs han jugat un partit més. EL 9 TV oferirà 
el partit en directe, dissabte a les 12, amb la narració de 
Guillem Freixa.   

El partit 
dissabte, 12.00 i 16.00
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Cromos

Paraigua
El pavelló del Voltregà necessita que 
s’hi facin obres amb urgència. Dis-
sabte, la gent que seguia el partit a 
dins del pavelló –poca, per culpa de 
les mesures per la Covid-19– patia 
perquè hi havia goteres i els anava 
caient aigua a sobre. El proper dia, si 
plou, amb paraigua a veure l’hoquei.

En català, per Madrid
TVE va connectar diumenge amb la 
missa de Catalunya, perquè amb la 
situació a Madrid no podien fer-la 
des d’allà. El mossèn va canviar al 
castellà, però el cor eren tres inte-
grants del Cantus Firmus, de Cente-
lles, i van cantar en català. A Espanya 
van sentir fins i tot el virolai. 

Previsors
Quan encara no s’havia decidit si es 
farien les eleccions el 14 de febrer, 
pendents de la taula de partits 
d’aquest divendres, alguns ajunta-
ments, com el de Seva o Molló, ja 
havien convocat els plens per escollir 
els components de les meses. Feina 
feta no té destorb.

Santoral
Aquests dies entrem de ple a la Set-
mana dels Barbuts, la més freda de 
l’any segons la dita popular. A la pàgi-
na de naixements d’EL 9 NOU d’avui 
hi trobem Rims, Martines, Nores o 
Ots, però cap Maür, Antoni o Fruitós. 
Definitivament, hi ha noms del santo-
ral que han quedat ben congelats.
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Doncs això, 
que avui he 
abraçat un 
bon amic. 
Perquè vull! 
Perquè tinc 
ganes d’abra-
çar! I en un 

bar. Perquè vull! Perquè tinc 
ganes d’anar als bars! Ens 
hem mirat als ulls! Perquè 
vull! Perquè tinc ganes de 
sentir! I ens hem dit, de cor: 
“Com estàs?” Perquè hem 
volgut! Perquè ens volem el 
millor! 

Hem xerrat cinc minuts. 

Perquè vull! Perquè tinc 
ganes de xerrar! I li he pre-
guntat per la feina. Perquè 
vull! Perquè tinc ganes de 
preguntar! M’ha respost que 
molt bé, que en té molta. 
Perquè vol! Perquè té ganes 
que li vagi bé! I li he dit que 
me n’alegrava molt! Perquè 
vull! Perquè desitjo que tot li 
vagi bé! Ha somrigut! Perquè 
sí! Perquè així ho ha sentit! 
I l’he vist feliç. Perquè vull! 
Perquè m’agrada veure’l 
feliç! És fotògraf. Perquè vol! 
Perquè li agrada olorar el 
món! I un gran cuiner. Per-

què vol! Perquè té ganes de 
menjar-se la vida! Ha volat 
pel món. Perquè vol! Perquè 

té ganes de volar! I ha fet 
els millors anuncis del món. 
Perquè l’hi van demanar, sí! I 
perquè és el millor! Va deci-
dir plegar! Perquè va voler! 
Perquè és lliure i ho serà! I 
ara tria allò que fa! Perquè 
vol! Perquè és el millor camí! 
Retrata la vinya! Perquè vol! 
I el vi que en surt dels ceps 
més vells! I és brillant. Per-
què sí! Perquè va néixer amb 
aquest do! I sensible. Perquè 
ho és! Perquè sempre ho 
dona tot!

Hem viscut un munt de 
coses plegats. Perquè sí! 

Perquè hem triat compartir 
inquietuds. Ens hem perdut 
pel país. Perquè sí! Perquè 
perdre’s està bé! I se’ns han 
menjat els mosquits. Perquè 
sí. Perquè així viuen aquests 
animals sobrers. Hem tastat 
arrossos variats. Perquè sí! 
Perquè l’arròs et diu com 
vas. Hem buidat ampolles de 
cava. Perquè sí. Perquè ens 
apassiona com es fa. I hem 
parlat hores i hores. Fins ben 
tard. Perquè mai no en tenim 
prou! 

He demanat un cafè per 
endur. Perquè vull! Perquè la 
pressa és un escull. I he mar-
xat d’aquest bar. A contracor. 
Sense ganes de marxar. El 
cotxe era glaçat. Perquè sí. 
Perquè l’hivern colla fort. 
I he conduït fins a la feina 
amb l’Ovidi Montllor més 
potent. Perquè vull. Perquè 
tinc ganes d’escoltar. I he 
plorat. Perquè vull! Perquè 
tinc ganes de plorar! M’he 
preguntat el perquè. Perquè 
vull! Perquè sempre ho vull 
saber! I m’he respost sen-
se alè que l’abraçada m’ha 
impactat. M’adono què és 
el que no tenim: abraçar. 
Perquè el virus ens ho ha 
robat. I em demano, con-
vençut: que no vull deixar 
d’abraçar. Perquè sí. Perquè 
vull! Perquè és del millor 
que tenim tots! I és que, com 
diu l’Ovidi a la cançó: “Tot 
era meravella. Perquè vull! | 
Perquè estic fart de fàstics!” 
I així acabo l’article. “Perquè 
vull! Perquè tot comença en 
un mateix.”

Eloi Vila
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M’adono  
què és  

el que no 
tenim: abraçar. 

Perquè  
el virus ens  
ho ha robat

PERQUÈ VULL!


